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روزنامه صبح ایران

به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15228 مورخ 94/06/08 در نظر دارد 

از طریق مزایده عمومی نسبت به فروش یک قطعه زمین واقع در انتهای بلوار شهید 

کریمی، نرسیده به میدان مرجعیت طبق مشخصات ذیل اقدام گردد.

توضیحات: 
1( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده 

)در بسته( تسلیم گردد. 
2( مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل 5 درصد مبلغ پایه ملک مورد مزایده مندرج در آگهی میباشد 
که شرکت کنندگان باید به حساب شماره 1006220288 بانک شهر شعبه صفائیه به نام سازمان توسعه و 

عمران واریز و یا به صورت اوراق مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند. 
3( شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات 

شهرداری میباشد. 
4( متقاضیان محترم میتوانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه 
پیشنهادات از آگهی نوبت دوم تا تاریخ 97/10/13  از ساعت 8 الی 13 به نشانی قم-خیابان معلم-مجتمع 
ناشران-طبقه پنجم-سازمان توسعه و عمران قم )اتاق 506( مراجعه و یا با تلفن 02537840660-61 

تماس حاصل نمایند. 
5( تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه )قبول است( امضاء شود. 

6( مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم ، تا تاریخ 97/10/13 می باشد. 
7( محل تسلیم پیشنهادات: قم ، خیابان معلم، مجتمع ناشران، طبقه پنجم، سازمان توسعه و عمران، 

مسئول حراست سازمان. 
8( سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است. 

9( برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام 
نماید در غیر این  صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع 

مزایده به شخصی که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد. 
10( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض - مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده میباشد.

11(  هزینه چاپ آگهی و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده میباشد. 
12( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( 

اقدام نمایند. 
13( پیشنهادات رسیده در تاریخ 97/10/15  ساعت 10 صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح 

و قرائت میگردد. 

سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت  دوم(

عماد افروغ: 

مطالبه مردم عدالت اجتماعی است

سوال های که بیشترمربوط به کارکرد وزارتخانه مورد سوال نیست

هزینه هر سوال از وزیران در مجلس چقدر است؟

سلطان قیر اعدام شد 

محمدصدر مطرح کرد

مجمع نه شورای نگهبان دوم است 
و نه قانون گذارجدید

ابهامات و نگرانی های پیش روی سهامداران 

سفته بازان و طمع کاران 
بازندگان بورس

توصیه به سهامداران:  کسب موفقیت در سرمایه گذاری های میان مدت و بلند مدت است
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معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم آخرین وضعیت درمانی آیت الله مومن و اقدامات 
انجام شده توسط تیم پزشکی را تشریح کرد.محمود پرهام در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به 
وضعیت درمانی آیت الله مومن که در یکی از بیمارستان های قم بستری است گفت: ایشان با علائم 
کاهش سطح هوشیاری و همچنین اختلالات حرکتی بدن به بیمارستان منتقل شدند.وی بیان کرد: 
بلافاصله اقدامات اولیه پزشکی انجام و سی تی اسکن مغز نیز برای ایشان انجام شد که در سی تی 
اسکن، خونریزی مشاهده شد.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: سریعا مشاوره 
جراحی اعصاب، مشاوره داخلی مغز و اعصاب و مشاوره بیهوشی انجام و تیم پزشکی آماده اقدامات 
بعدی شدند.دکتر پرهام گفت: به منظور رفع مشکل تنفسی نیز لوله تنفس برای ایشان تعبیه و در 

حال حاضر در آی سی یو بستری هستند...

نظام گفت: مجمع  عضو مجمع تشخیص مصلحت 
تشخیص تنها بر اساس مصلحت نسبت به اختلاف نظر 
مجلس و شورای نگهبان اعلام نظر می کند بنابراین این 

مجمع نه شورای نگهبان دوم و نه قانونگذار جدید است.
محمد صدر درباره مراحل بررسی اصلاح قانون مبارزه با 
پول شویی گفت: بعد از اینکه لایحه اصلاح قانون مبارزه با 
پول شویی در مجلس به تصویب رسید به شورای نگهبان 

ارسال شد که این شورا در مواردی ایراداتی به آن وارد 
کرد و در عین حال هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نیز ایراداتی را درباره همین مصوبه به شورای 
نگهبان ارسال کرد که به مجلس فرستاده شد.وی ادامه داد: 
مجلس بعد از بررسی مجدد مصوبه اصلاح قانون مبارزه 
با پول شویی، ایرادات شورای نگهبان را اصلاح اما درباره 

ایرادات هیات عالی نظارت بر رای قبلی خود اصرار کرد...

کارشناسان بازدهی بورس برای سهامداران را در گرو دید میان و بلندمدت آنان می دانند اما در صورت طمع ورزی 
و سفته بازی و تلاش برای کسب سودهای بزرگ کوتاه مدت، نتیجه ای جز زیان عاید آنها نخواهد شد. شاخص بورس 
در ادامه روند نزولی خود در پایان هفته ای که گذشت با افتی شدید وارد کانال 156هزار واحدی شد که این موضوع، 
نگرانی هایی را در بین سهامداران درباره چشم انداز بازار سرایه و تداوم افت شاخص ایجاد کرده است. درباره چرایی افت 

شاخص عوامل مختلفی بیان می شود که از جمله مهم ترین آنها می توان به کاهش قیمت نفت ...

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تشریح کرد

آخرین وضعیت درمانی 
آیت الله مومن

عضو شـورای مرکزی حزب کارگـزاران سـازندگی ایران گفت: 
اصـلاح طلبـان به دلیـل محدودیت های سیاسـی نتوانسـتند از 
ژنـرال هـای خـود در انتخابات اسـتفاده کننـد با این حـال باید 
به عمل گرایـی و واقع گرایـی روی بیاورند و دسـتاوردهایی برای 
ارائـه به مردمی که به آنها اعتماد کردند، داشـته باشند.»محسـن 
هاشـمی« در گفـت وگو با ایرنا در پاسـخ به این پرسـش که با فرا 

رسـیدن موعد انتخابـات اصلاح طلبان بـا نقد اقدامـات دولت...

وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: ما هیچ وقت به دنبال حذف 
هیچ کشوری نبوده ایم. برعکس، این سعودی ها بوده اند که به 
دنبال صدمه زدن به ما هستند ولی چون موفق نمی شوند، ما را 
به توسعه طلبی متهم می کنند. محمد جواد ظریف درخصوص 
عربستان، بحث آزمایش موشکی ، قدرت ایران در خاور میانه و 
... با هفته نامه لوپوئن فرانسه گفت وگو کرد که متن کامل آن بدین 

شرح است...

محسن هاشمی :

اصلاح طلبان 
باید واقع گرا باشند

ظریف در گفت وگو با هفته نامه لوپوئن فرانسه :

اروپایی ها می خواهند شنا کنند 
بی آنکه خیس شوند
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 خصوصی سازی سرخابی ها 
انجام شدنی نیست

محمد دادکان:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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دکمه سرخابی ها را می فروشند
اختیارات فردوسی پور را گرفته اند 

کی روش کارش را بلد است
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یک جنجال و چند نگاه
جر و بحث و درگیری یک کارمند گمرک با یک نماینده 
مجلس شورای اسلامی این هفته ابتدا به یک جنجال در 
شبکه های اجتماعی تبدیل و سپس دامنه آن به رسانه 
های عمومی کشیده شد که برداشت های متنوعی را به 

دنبال داشت، اما در این ماجرا همه از یک امر واجب غافل ماندند. فارغ از اینکه مقصر 
کیست؟، همه وارد گود شدند؛ در فضای مجازی؛ همانجا که هر روز اگر سوژه ای نباشد، 
یک سوژه جعلی هم که شده برایش می سازند. گروهی به طرفداری از کارمند مظلوم وارد 
گود شدند؛ کارمندی که با حقوق اندک و ثابت ، زیر آوار 3 برابر شدن قیمت ها کمرش 
خم است ، مانند گوشت قربانی که هرگاه دولت ها کم آوردند، دسترس ترین مورد برای 
اعمال سیاست های ریاضتی .از طرف دیگر گروهی به طرفداری از نماینده پارلمان وارد 
معرکه شدند و به فرهنگ نهادینه شده ای که در ادارات و سازمان ها و مراکز دولتی حاکم 
شده ، تاختند؛ تاختند به همان قشری که در بخش محدودی از نظام بروکراتیک ، بلای 
جان مردم شده اند و بخش بزرگی از فساد اداری در آنجا لانه کرده است. و گروه سوم هم 
به لطف کم لطفی نماینده ، سعی کردند مساله را قومی و مذهبی جلوه دهند و سر گله 
ها و گلایه ها را باز کردند و همه ملت و کشور ایران را یک جا نواختند. اما آنچه در این 
موضوع، همانند همه موضوعات ، از آن غفلت ورزیده شد، مساله جایگاه تحقیق و بررسی 
برای رسیدن به قضاوت است ؛ تا اول مساله روشن شود ، بعد به این حمله کنیم یا از آن 
دفاع کنیم. مبنا فقط یک قطعه ویدئو است، درست همانند بسیاری از موضوعات که این 
سال ها هربار سر هر مساله کوچک و بزرگی، به جنجال تبدیل شده و افکار عمومی هم 
در نهایت به دلیل عدم تحقیق از سوی یک کمیته مستقل نفهمید که به درستی دفاع یا 
حمله کرده است؟در همه جای دنیا ، به محض طرح مساله ، در پارلمان یا دستگاه قضایی 
یک کمیته تحقیق مستقل از کارشناسان )دقت شود کارشناسان( تشکیل می دهند تا 
بر مبنای نتایج تحقیقات آن کمیته ، قضاوت و بعد تصمیم گیری شود. این رویه، اما در 
کشور ما مرسوم نیست و یک پدیده یا رویداد ، با سیلی از تهمت ها ، برچسب ها و اتهام 
ها و پرخاشگری های توامان با فحاشی به سرانجام می رسد و یک نقطه اوج دارد و در 
یک نقطه هم فروکش می کند.اگرچه برخی اوقات در کشور ما نیز کمیته های تحقیق 
تشکیل شده، اما آن هم دو نقص عمده دارد یا اعضای این کمیته ها تخصص لازم را در 
حوزه ماموریتی خود ندارند یا ، مستقل نیستند. حالا در ارتباط با موضوع برخورد نماینده 
سراوان و یک کارمند گمرک ، با همین مساله روبه رو شده ایم. هر طرف حرف خودش 
را می زند و هر کس هم تحلیل خودش را دارد و همه به هم می تازند بدون آنکه بدانند 
اصل مساله چیست و ابعاد آن کجاست. اخلاق را هم در این راه قربانی می کنیم و تفاوت 
های قومی و مذهبی را که هیچ دخلی به ماجرا ندارد، وارد موضوع می کنیم و اجازه می 
دهیم دیگرانی که دنبال ماهی گیری هستند، از این وضعیت بهره مند شوند. به علاوه همه 
اینها ، در قضاوت هایمان یا سفید سفید می بینیم و یا سیاه سیاه و کاری نداریم به اینکه 
هر دو طرف ماجرا ، جدای از اینکه کدام شروع کننده بوده، به نوعی مقصر هستند. هم آن 
کارمندان که با ارباب رجوع از هر قشر و هر قوم و هر مذهبی بد رفتاری می کنند و هم 
آن نماینده که باید الگوی ادب و معرفت باشد که نیست. ... و متاسفانه همه اینها در فضای 
مجازی و شبکه های پر تعداد اجتماعی رخ می دهد، جایی که فضای آن را از نیروها و 
رسانه هایی که باید در مقابل شایعات ، خبرسازی ها و گزارش های بی سند بایستند، 
خالی کرده ایم.از این دست موضوعات که کشور برایش هزینه های زیادی داده کم نیست.

کاری کنیم ایران 
برای همه ایران باشد

یلدای امسال در دو شب پنج شنبه و جمعه برگزار شد. 
برخی ها معتقد بودند چون شب یلدا جمعه شب است و 
فردای آن اولین روز کاری می باشد پنجشنبه را برای یلدای 

پاییز جشن بگیرند و برخی ها هم جمعه را با خانواده بیدار نشستند. با توجه به وضعیت 
اقتصادی امسال به نظر نمی رسید که یلدای پر رنگ تر از همیشه باشد اما سفره های 
رنگارنگ در شبکه های اجتماعی حاکی از این بود که همه آمدند تا سفره هایشان را نشان 
دهند! همه چیز بود از هندوانه یلدا، آجیل های یلدا و حتی پسته یلدا! شاید یلدا برای 
ما یعنی عید خوردنی های خوشمزه! البته برخی ها هم همگام با آنها این عید را جشن 
می گیرند.شب پنج شنبه تصمیم گرفتم با خانواده به پارک نزدیک محله امان بروم؛ این 
روزها شهرداری آمده و تونل نوری را در آنجا قرار داده و در واقع شب اول افتتاحش بود. 
چندین و چند عکس در آن گرفتم همچون عادت این روزهای ما ایرانی ها عکس را در 
اینستاگرام به اشتراک گذاشتم.پیام های مختلفی  رسید از زیبایی تونل گرفته تا اینکه 
اهمیت آن چیست و بهتر بود به کارهای اساسی تر پرداخته می شود! من خوشحال بودم 
خوشحال از اینکه شهر با یک سازه ای که شاید عمرش به طولانی یلدا نباشد زیباتر شده 
است. در میان این پیام برای من یک پیام ارسال شد. سلام؛ این تونل نوری رایگان است 
یا اینکه باید هزینه پرداخت شود؟ با تعجب گفتم: رایگان.  خدا را شکر برنامه ای جدید 
برای بچه هایم در شب یلدا جور شد. با تعجب پرسیدم مگر یلدای شما یلدای خانواده نباید 
باشد؟ مگر پدر بزرگ و مادربزرگ ندارید؟به سؤال من پاسخ نداد و با تأخیر نوشت: سؤالی 
دارم آیا کسی را می شناسید که به ما کمک کند؟ شوهرم بدهکار مالی است و با شروع 
هفته قرار است خود را به زندان معرفی کند.سر صحبت را باز کرد: کاری را راه انداخت 
اما کم تجربگی و آنچه که ما تقدیر الهی می گوییم سبب شد تا در کارش ناموفق شود. 
پولی حدود ۵۰ میلیون تومان قرض کرد اما حالا باید با توجه به توافقی که انجام داده 
۱۰۰ میلیون تومان پرداخت کند.به نظر می رسید که پولی خارج از عرف باشد و یا به 
قول خودمان نزول کرده باشد. هر چند من سؤالی نکردم.ادامه داد: یلدا خوب است برای 
خانه ای که پدرش در آن حضور داشته باشد! دو بچه دارم ۶ و ۱۲ ساله. خیاطی می کنم 
اما این روزها این وضع اقتصادی امانمان را بریده.فردای آن روز بررسی مختصری از صحت 
و سقم آن انجام دادم و به هرکس که می شناختم تقاضای کمک کردم تا شاید گره از 
مشکلاتشان باز شود.عهدم را نشکستم و عکسی از سفره یلدا نگذاشتم تا آن کودک ۶ 
ساله و نوجوان ۱۲ ساله که قاعدتاً مادرش یکی از دنبال کننده های پیج من است سفره 
نه چندان رنگین من را با سفره خالی خودشان مقایسه نکنند.داستان زندگی این روزهای 
ما داستان عجیبی است؛ داستان نداری و غصه! نداری یلدا برای ندارا تمام شد اما زمستان 
تازه شروع شده و کاش ما می توانستیم فارغ از اینکه دولت چه می کند و چه باید بکند و 
چه خواهد کرد به دنبال این بودیم که فقرای همسایه خود را بیابیم به آنها کمک کنیم 
و گره از مشکلاتشان باز کنیم.کشورمان ثروتمندان زیادی دارد و باید کاری کنیم تا ایران 
برای همه ایران باشد .همه باید به دنبال آن باشیم که یک جشن برای همه باشد کوچک و 
بزرگ سفره اش فرقی نمی کند آنچه که مهم است جشنی است که باید برگزار شود. شاید 
جشن بعدی، جشن نوروز باستانی باشد از همین امروز با خود عهدی ببندیم که می توانیم 

به هرکس که دوست داریم کمک کنیم تا مشکلاتش کمترین دغدغه اشان باشد.

محمد علی افشانی:

 رانتخواران جای آزادیخواهان 
اصلاح طلب را نگیرند 

سید محمد علی افشانی شهردار سابق تهران با بیان اینکه کِشتی اصلاح طلبان در 
میان امواج در حرکت است تصریح کرد: مراقب باشیم رانتخواران فرصت طلب جای 

آزادیخواهان اصلاح طلب را نگیرند. 
سید محمد علی افشانی روز شنبه در چهارمین همایش فصلی مدیران شهرداری 
تهران با تاکید بر اینکه مراقب رانتخواران فرصت طلب باشیم به گزارشی که اخیرا توسط 
اعضای حزب اتحاد ملت شورای شهر منتشر شده اشاره و خاطرنشان کرد: حداقل اگر به 
فکر شورا و اصلاح طلبان نیستید به فکر خودتان باشید، همه در یک کشتی نشسته ایم 

و اگر مردم ناامید شوند حتما مشارکت نمی کنند.
وی با اشاره به شعار مدیریتی خود در شهرداری تهران با عنوان »شهر زیست پذیر، 

شهروند مشارکت پذیر« گفت: لازمه مشارکت مردم اعتماد آنان است.

* به میز و صندلی نچسبیدم
هردار سابق تهران همچنین در ادامه اینچنین انتقاد کرد: با وجود این و در کمال 
نامهربانی، در سایت های مختلف به طور بی سابقه سعی کردند نشان دهند افشانی به 

قدری زیاد به صندلی چسبیده است.
وی خاطرنشان کرد: در مصاحبه های متعدد تاکید کردم تابع قانونم و اگر قانون 
)بازنشستگی( شامل شهرداران شود حتی یک روز در شهرداری نمی مانم. افشانی با تاکید 
بر اینکه هیچ وقت به میز و صندلی چسبیده نبودم تصریح کرد: با توجه به اینکه شهرداران 
هیچ پست سازمانی و رابطه استخدامی ندارند افزود: بنابراین نمی توان گفت شهرداران 
بازنشسته می شوند؛ همانطور که در قانون حداقل سن ۲۵ سال ذکر شده اما از حداکثر 

سن سخنی به میان نیامده است.
شهردار سابق تهران عنوان کرد: اصرار ما دفاع از نهاد نوپای شورا بود و همان ابتدا اعلام 

کردم که همه توانم را برای این کار به کار خواهم گرفت.
وی با بیان اینکه در این موضوع پافشاری داشتم که قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان شامل شهرداری می شود اما مشمول شهرداران نمی شود گفت: نسبت به 
این قانون تعهد و تعصب دارم و آن را یکی از مترقی ترین قوانین تصویب شده می دانم. 
وی همچنین با انتقاد به برخی افراد یا رسانه ها گفت: به دلیل راه انداری مرکز فوریت و 
رسیدگی به آسیب های اجتماعی به داشتن رفتار پلیسی متهم شدم در حالی که هیچگاه 

رفتار پلیسی نداشتم.

علی نوبخت:

به بهانه محرومیت، منافع ملی را قربانی نکنیم
 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: هنگامی که بودجه در مجلس 
بررسی می شود، نمایندگان نباید به بهانه محرومیت حوزه انتخابیه خود، خواستار بودجه 

بیشتر باشند
علی نوبخت حقیقی با تاکید بر این که نمایندگان هنگام بررسی بودجه سال آینده 
باید منافع ملی را در نظر بگیرند، اظهار کرد: شأن و جایگاه مجلس این است که به مسائل 
به صورت »ملی« نگاه کند. اگرچه هرکدام از نمایندگان به ظاهر از یک شهر می آیند اما 
وظیفه نمایندگان رسیدگی به مسائل کلان به نفع منافع ملی کشور است. هنگامی که 
برای کشور مشکلی پیش می آید و منابع کم می شود، به طور قطع همگی ما باید ایثار 
کرده و مردم را توجیه کنیم، البته ما نمایندگان نیز باید مسئولیت خود در برابر مشکلات 
را قبول کنیم.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی گفت: بعضی از مناطق کشور در محرومیت به سر می برند و همه در محروم 
ماندن این مناطق نقش داشته ایم، اگر نماینده ای بگوید منطقه ای که از آنجا به مجلس 
آمده محروم است، آن نماینده که به طور حتم در دوره ای مسئول اجرایی آنجا بوده، به 
هر حال در این محرومیت مسئول است و نقش داشته است و با این نگرش، اگر روش 
نمایندگان عقلایی، خداپسندانه و مبتنی بر منافع ملی باشد،  فشار آوردن به دولت برای 
گرفتن بودجه بیشتر معنا ندارد.عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که نمایندگان از »دیپلماسی پارلمانی« استفاده نمی کنند، توضیح داد: بنده 
در آخرین نطق خود اعلام کردم در کشور از »دیپلماسی پارلمانی« هیچ خبری نیست 
و بعضی از نمایندگان فقط به دنبال این هستند تا پل شکسته را درست کرده یا به 
تخت های بیمارستان اضافه کنند.وی افزود: نمایندگان باید بدانند چرا منابع ملی کم شده 
است. دلیل آن به مشکل در دیپلماسی برمی گردد.   نمایندگان اگر بخواهند منابع ملی 
افزایش پیدا کند تا آنها هم به نوبه خود جواب حوزه انتخابیه شان را بدهند، لازم است 
که در طول سال در بخش دیپلماسی پارلمانی فعال باشند، به نمایندگی از طرف ملت 
برای منافع ملی تصمیم گرفته، قانون هایی اجرایی و وضع کنند تا در روز مبادا به »چه 

کنم چه کنم« نیفتند.

رئیس شورای تهران: 

عده ای قانون بازنشستگی را دور زدند 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اینکه قانون منع به کارگیری بازنشستگان 
موجب محروم شدن شهرداری پایتخت از خدمات سید محمدعلی افشانی شد گفت: عده 

ای ازجمله در سازمان ورزش و صدا و سیما این قانون را دور زدند. 
محسن هاشمی روز شنبه در چهارمین همایش فصلی مدیران شهرداری تهران افزود: 
اجرای این قانون موجب بی ثباتی در شهرداری تهران شد.وی با اشاره به تلاش افشانی 
و همراهانش برای اثبات اینکه قانون مذکور مربوط به شهرداری نمی شود اظهارداشت: 
متاسفانه این تلاش ها مورد پسند مجلس واقع نشد.هاشمی خاطرنشان کرد: در جلسه 
ای وزیر کشور اعلام کرد می توان برای شما )افشانی( از رهبر معظم انقلاب اجازه گرفت 
تا در سمت شهردار باقی بمانید اما افشانی پاسخ داد برای شخص خودم مستثنی شدن 
شهرداران را دنبال نمی کردم بلکه از آنجاکه در سازمان اداری استخدامی پستی به نام 
شهردار نیست به دنبال تفسیر و تثبیت قانون در مسیر مثبت بودم.هاشمی در ادامه 
یادآور شد: باید از دکتر محمدعلی نجفی نیز یادی کنیم که در زمان وی همواره می 
گفتیم ما ۲۲ نفر هستیم و امروز باید بگوییم ۲۵ نفر هستیم.رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران اظهارداشت: نجفی از قدرت جمع بندی برای حل مسائل شهر برخوردار بود و 
امروز جای وی خالی است. محمدعلی نجفی که از سال گذشته شهردار تهران شده بود 
یکبار اسفند پارسال و بار دوم اوایل امسال استعفا کرد.وی با بیان اینکه در شهر مسائل و 
مشکلاتی وجود دارد که تکرار آنها مانند پنج وعده نماز لازم است تاکید کرد: زمان برای 
ما محدودیت هایی فراهم کرد که باید در زمان کوتاه باقی مانده به اولویت ها بپردازیم.

هاشمی اظهارامیدواری کرد که حناچی تا پایان این دوره شهردار تهران باشد.

فرمانده قرارگاه ثارالله: 

یقیناً منظور رهبری از آتش به اختیار
 پاگذاشتن بر قوانین نیست 

جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله سپاه تأکید دارد: »آتش به اختیار« به معنای خلاف 
قانون عمل کردن نیست. قطعاً و یقیناً شخص رهبری چنین چیزی را مطرح نمی کنند و 
حتی بعید می دانم فرمانده کل سپاه هم گفته باشند که برای آتش به اختیار عمل کردن 

قوانین را کنار بگذارید. 
اسماعیل کوثری در گفت وگو با ایرناپلاس در تفسیر معنای آتش به اختیار می گوید: 
رهبر انقلاب به گروه خاصی نگفتند که آتش به اختیار عمل کنند. مخاطب ایشان همه 
جوان ها بود که در جهت منافع ملی در زمینه های اقتصادی، فرهنگی و علمی کار کنند 
و این گونه نباشد که اگر یک یا چند مورد نارسایی دیدند، ناامید شوند و کنار بکشند. بلکه 
جوانان باید چاره اندیشی داشته باشند و راهکار به مسئولان ارائه دهند.او در توضیح جایگاه 
قوانین و مقررات در آتش به اختیار عمل کردن اظهار می کند: به هیچ وجه کسی نمی تواند 
برای آتش به اختیار عمل کردن خلاف قانون حرکت کند. چون رهبری خودشان بر اینکه 
باید مر قانون اجرا شود اصرار دارند بنابراین هیچ گاه اجازه نمی دهند که خلاف قانون عمل 
شود. آتش به اختیار در نظر ایشان عمل در چارچوب قوانین است.کوثری در واکنش 
به اظهارات اخیر منتسب به فرمانده کل سپاه که »آتش به اختیار یعنی محدودیت ها، 
ملاحظات و قوانین نباید مانع انجام اقدامات انقلابی توسط جوانان شود« می گوید: من 
چنین چیزی از ایشان نشنیدم که بخواهم درباره آن نظر دهم، اما آتش به اختیار عمل 
کردن به معنای پاگذاشتن روی قوانین و مقررات و برخلاف قوانین عمل کردن نیست. 
قطعاً و یقیناً می دانم که شخص رهبری نیز چنین نظری ندارند. حتی بعید می دانم 
فرمانده کل سپاه هم چنین چیزی را مطرح کنند که قوانین را کنار بگذارید.او اضافه 
می کند: یکی از مصداق های آتش به اختیار عمل کردن، حرکت مردمی جهاد بسیج 
سازندگی است که برای کمک رسانی به محرومان به روستاها می روند. این کار نه برخلاف 

قانون است و نه منعی برای انجام آن وجود دارد.

میرزایی نیکو:

حرف های بازمانده پهلوی خریداری ندارد
 یک نماینده مجلس شورای اسلامی درخصوص اظهارنظر یکی ازبازماندگان رژیم 
سابق گفت: این آدم معلوم الحال است،  حرف هایش خریداری ندارد و از سوی دیگر هم 

باید گفت حوزه نفوذی ندارد.
قاسم میرزایی نیکو درباره جبهه گیری برخی از جریان ها و افراد بعد از سخنان 
رئیس جمهور درباره »FATF« گفت: افراد باید بر اساس تخصصی که دارند سخن بر 
زبان بیاورند، نباید در مورد چیزی که تخصص و سر رشته نداریم، حرفی بزنیم که نشود 
اثرات آن را جبران کرد.این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور بیان کرد:  وقتی 
می گوییم کاپیتولاسیون باید بدانیم چه معنی دارد، برخی اصلا نمی دانند این حرف 
یعنی چه، اینکه گفته می شود با » CFT « کاپیتولاسیون اتفاق می افتد باید با اسناد و 
مدارک این حرف ها ثابت شود، نمی شود همین طور چیزی گفت.وی درباره این که یکی از 
بازماندگان رژیم سابق عنوان کرده است امول ایران در کشورهای منطقه و اموال مسئولان 
در کشورهای غربی باید مصادره شود، گفت: این آدم معلوم الحال است،  حرف هایش 
خریداری ندارد و از سوی دیگر هم باید گفت حوزه نفوذی ندارد. هیچ آدم عاقلی نمی گوید 
اموال دولت که مال مردم است مصادره کنید.نماینده مردم دماوند در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه شرایط داخل کشور چه تاثیری بر این اظهارنظرها و یاوه گویی ها دارد، بیان 
کرد: مشکلات داخلی ربطی به این چیزها ندارد، به هر حال ما یک گرفتاری هایی داریم 

که بخش بین الملل را هم تحت الشعاع قرار می دهد.

هاشم زایی: 

باید درخانه به دنبال نفوذی ها بگردیم
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: از نظر بنده نیروهای امنیتی باید 
در جست وجوی نفوذی ها طیف گسترده تری را مدنظر قرار دهند. امروز باید در خانه به 

دنبال نفوذی ها باشیم.
عبدالرضا هاشم زایی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به هشدار مقام معظم رهبری به 
مسئولان در خصوص اقدامات دشمن در سال ۱3۹۸ بیان کرد: ما باید نفوذ را در جامعه 
بهتر تعریف کنیم، چرا که امروز اکثر ما فکر می کنیم که نفوذی کسی است که با شمشیر 

روبه روی ما می ایستد در حالی که نفوذی با چهره خودی جلو می آید.
وی در ادامه اظهار کرد: از نظر بنده نیروهای امنیتی باید در جست وجوی نفوذی ها 
طیف گسترده تری را مدنظر قرار دهند و در خانه به دنبال نفوذی ها باشد. در بعضی 
از تصمیمات خلق الساعه در زمینه ی مسائل مختلف نفوذی ها نقش دارند. بعضی از 
تصمیمات ممکن است از روی ناپختگی باشد، اما بعضی دیگر به دنبال نفوذ جریان های 

نفوذی است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر منافع ملی برای همه 
اقشار و جناح ها با خط و خطوط های مختلف سیاسی به درستی تعریف شود می توان 

حول منافع ملی با اختلاف سلیقه های مختلف متعهد بایستیم.
هاشم زایی خاطر نشان کرد: ما نمی توانیم از جناح های سیاسی بخواهیم که اختلاف 
دیدگاه نداشته باشند، ولی اگر منافع ملی را به درستی تعریف کنیم می توانیم حول آن 

متعهد بایستیم و اعتماد عمومی را به مردم بازگردانیم.

یک استاد جامعه شناسی با اشاره به 
این که »مطالبه مردم عدالت اجتماعی 
است«، گفت: این مطالبه موجب نمی شود 
مردم به آمریکا و نظام سرمایه داری پناه 
نظام  داخل  که  هم  اپوزیسیونی  ببرند. 
سرمایه داری نشسته و درد عدالت ندارد، 
چگونه می تواند ملجأ و نقطه اتکای مردم 

باشد؟
عماد افروغ در پاسخ به این پرسش 
که چرا جامعه با وجود همه مشکلات 
آمریکا  که  مسیری  به  اقتصادی، 
می خواست یعنی تقابل با حکومت پیش 
نرفت؟ اظهار کرد: پیش بینی می شد که 
با افزایش تهدیدها و تحریم ها، وحدت 
به عبارت  یافت.  افزایش خواهد  درونی 
دیگر مادامی که این تهدیدها برقرار است، 
اختلافات و تنش ها ولو در کوتاه مدت 

داخل پرانتز گذاشته می شود.
وی با اشاره به این که »مردم ما آنقدر 
عاقل و آگاه هستند که از فرط بی عدالتی 
و نارضایتی اقتصادی اجتناب پذیر، به نظام 
سرمایه داری ذاتاً نابرابر پناه نبرند«، اظهار 
کرد: روشنفکران، نخبگان و خبرنگاران به 
نمایندگی از جامعه توقعات مردم وتکالیف 
دولت را گوشزد کرده وشعار هم نوایی و 

هم دردی با مردم وتعدیل شکاف های 
درآمدی را سر دهند.

این تحلیلگر مسائل اجتماعی معتقد 
است که علل کاهش اعتماد مردم روشن 
است اما جامعه هم وظایف اخلاقی دارد 
به  و  کرده  عمل  خودخواهانه  نباید  و 
از  و  باشد  فکر منافع کوتاه مدت خود 
مصالح ملی غافل شود. مردم می توانند با 
رفتارهای سالم خود، فشار را برحکمرانان 

بیشتر کنند.
من  مجموع  در  کرد  تصریح  وی 
معتقدم مردم ما آنقدر عاقل و آگاه هستند 

که از فرط بی عدالتی و نارضایتی اقتصادی 
اجتناب پذیر، به نظام سرمایه داری ذاتاً 
نابرابر پناه نبرند. آنهایی که این سال ها 
فیلشان یاد هندوستانی به نام آمریکا کرد، 
هیچ گاه مطالبه عدالت خواهی نداشته و از 
فرط عدالت خواهی کشور را ترک نکردند. 
این در حالی است که اعتراضات داخلی 
کشور ریشه در مطالبات عدالت خواهانه 
دارد و جامعه آنقدر فهیم است که از فرط 
بی عدالتی و نابرابری نسبی اقتصادی و 
داخلی به مهد نظام سرمایه داری پناه نبرد.

و  :مسئولان   کرد  خاطرنشان  وی 

دولتمردان در این سال ها با مردم همدرد 
و هم نظر نبوده اند. به همین دلیل اعتماد 
مردم کم شده است. اعتماد مردم وقتی 
کاهش پیدا می کند که با مسئولانی مواجه 
نیازهای  با  انطباق  آنها  شوند که عمل 
واقعی آنان نداشته باشد و در قول خود 
صادق نباشند. اما به فرض اینکه علت 
کاهش اعتماد مردم قابل فهم باشد، اما باز 
هم مردم نباید از مسئولیت ها و تکالیف 
برود  یادشان  و  کرده  خالی  شانه  خود 
که آنها شهروند هستند، نوع دوست اند 
و  کشور  یکدیگر،  قبال  در  وظایفی  و 

نسل های آتی دارند.
بگوید  مسئولی  اینکه   : افزود  وی 
گرانی را درک می کند برای مردم کفایت 
نمی کند. مردم باید ببینند شکاف های 
درآمدی کاهش یافته است، حقوق های 
آن چنانی برای عده ای تعریف نمی شود و 
فاصله جغرافیایی محل زیست و سکونت 
حکمرانان با بدنه جامعه تعدیل می شود. 
اگر مردم ببینند که فقط مسولان حرف 
تحویل آنها می دهند، اعتمادشان نه تنها 
افزایش نمی یابد که کاهش نیز می یابد. 
درست،  عملی  سیاست های  با  باید 
زمینه های بی اعتمادی مردم از بین برود.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: فعال بودن مسئولان در برخی از شبکه هایی که تنها 
با فیلترشکن امکان ورود به آن وجود دارد، بدین معنی است که برخی مسئولین شعور 

لازم برای کنترل را دارند و مردم عادی ندارند.
جواد آرین منش در گفت وگو با ایسنا، در خصوص سیاست فیلترینگ در کشور، اظهار 
کرد: توسعه فضای مجازی و فناوری های نوین از یک سو فرصت بوده و از سوی دیگر 

می تواند تهدید تلقی شود.
وی افزود: به عبارت دیگر رسانه های نوینی چون اینترنت و فضای مجازی تیغ دو لبه 
هستند که می توانند استفاده های بسیار مفید و موثر داشته و یا مخرب باشند که این امر 
بستگی به نوع استفاده، استفاده کننده و بهره برداران از این فناوری دارد اما اینکه ما برای 
جلوگیری از آثار سوء و مخرب رسانه ها و فضای مجازی به فیلترینگ متوسل شویم، 
اقدام موفقی نخواهد بود.آرین منش با بیان اینکه تجربه در تاریخ کشورمان نشان داده که 
ما هرگاه متوسل به محدودیت ها شدیم، این کنترل و محدود کردن رسانه ها و فضای 
مجازی میزان توفیقات بسیار ضعیف و ناچیزی داشته است، عنوان کرد: در دهه های اخیر 
ویدئو در کشور کالایی ممنوعه و قاچاق محسوب و توسط نیروی انتظامی و مراجع قضایی 
جرم تلقی می شد که آن را جمع آوری می کردند.این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: بعد 
از چندی به این نتیجه رسیدند که به جای محدودیت، جمع آوری، کنترل و قاچاق تلقی 
کردن، باید به سراغ تولید محصولات فرهنگی و فیلم های مجاز رفت. موسسه ای به نام 
رسانه های تصویری توسط وزارت ارشاد ایجاد شد تا بتواند خوراک لازم برای ویدئوهایی 
که در دسترس مردم بود، ایجاد کند، زیرا امکان کنترل و نظارت خانه های مردم وجود 
نداشت.وی بیان کرد: امروز نیز گستره فضای مجازی چنین مقوله ای بوده که میزان 
توفیقات با فیلتر کردن و محدودیت بسیار ناچیز بوده است. نمونه آن محدود یا فیلتر 
کردن تلگرام بوده که تجربه شکست خورده ای است. با وجود اینکه تلگرام را ممنوع 

کردند، تلاش شد تا جایگزینی برای آن ایجاد شود و چند شبکه مجازی به طور مرتب 
تبلیغ شدند اما این حرکت در عمل ناموفق بود. بعد از آن نیز مخابرات به سراغ تلگرام 
طلایی و امثال آن ها رفت تا از آن طریق بتواند کنترل کار را در دست داشته باشد که باز 
هم موفق نبود.آرین منش با اشاره به اینکه متاسفانه امروز نتیجه این محدودیت ها استفاده 
میلیون ها نفر از فیلترشکن شده، تصریح کرد: این افراد از فیلترشکن استفاده نمی کردند 
اما بعد از ایجاد این محدودیت ها به سراغ آن رفتند و شرایط به مراتب بدتر از آن چیزی 
شد که تصور می شد، به این دلیل که کودکان، نوجوانان و جوانان با فیلترشکن به فضاها 

و سایت هایی که بسیار مخرب تر از تلگرام بود، دسترسی پیدا کردند.
این فعال سیاسی اصولگرا گفت: محدودیت بدون فرهنگ سازی ثمربخش نیست و به 
جای محدودیت باید سراغ مصونیت بخشی رفت. مصونیت بخشی آگاه کردن نسل جوان 

و ارتقای سواد رسانه ای برای استفاده صحیح از شبکه ها و فضای مجازی موجود است.
وی بیان کرد: با سیاست فیلترینگ برای افرادی که از این تلگرام و امثال آن به صورت 
سالم استفاده می کردند، محدودیتی ایجاد شد، در واقع برخی از مردم این حرکت را اهانت 
به شعور خود تلقی کردند و نه تنها فیلترینگ را دور زدند و به سراغ فیلترشکن رفتند، بلکه 

بدبینی نسبت به عملکرد مسئولین نیز برای آن ها ایجاد شد.
آرین منش اضافه کرد: در شرایطی که استفاده از برخی از این شبکه ها را غیرمجاز 
اعلام می کنند، در همان زمان مشاهده می شود که مسئولین رده بالای کشور در برخی 
از این شبکه ها پست می گذارند که نمونه آن در توئیتر با توئیت گذاشتن و یا در فیسبوک 

با پست گذاشتن، مشاهده می شود.
این فعال سیاسی اصولگرا عنوان کرد: فعال بودن مسئولان در برخی از شبکه هایی 
که تنها با فیلترشکن امکان ورود به آن وجود دارد، بدین معنی است که برخی مسئولین 

شعور لازم برای کنترل را دارند و مردم عادی ندارند.

عماد افروغ: 

مطالبه مردم عدالت اجتماعی است

آرین منش فعال سیاسی اصولگرا:

محدودیت بدون فرهنگ سازی ثمربخش نیست

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
گفت: سطح مجلس با ساختار نظام انتخاباتی موجود نه 
تنها بهبود نمی یابد، بلکه میزان آن دوره به دوره کاهش 

پیدا خواهد کرد.
سید احسان قاضی زاده ، درباره بیانات رهبر انقلاب 
و لزوم پرهیز انسان از تلاش برای دستیابی به »ریاست« 
مگر در مواقع تکلیف، اظهار داشت: در یک ساختار برخی 
افراد تلاش می کنند تا خود را در معرض افکار عمومی 
قرار دهند تا بتوانند در جایگاهی قرار بگیرند، اما برای 

رسیدن به آن دست به هر اقدامی می زنند.
وی هزینه ها، شیوه های غیراخلاقی، ایراد تهمت 
و افترا، جنگ تبلیغاتی، شایعه سازی، فضاسازی های 
مسموم، هتک یکدیگر و جریان ها را از جمله شیوه 
ها برای رسیدن برخی به قدرت دانست و تصریح کرد: 
شیرینی قدرت برای این فراد تمام ناشدنی است.عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: برخی افراد خود را چندین سال در انتخابات محک 
زده اند و مردم به هر دلیلی آن ها را کنار گذاشته اند، اما 
باز اصرار دارند که به هر نحو ممکن به جایگاهی برسند که 

این نشان دهنده شیرینی قدرت است.
به گزارش ایرنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی در جلسه 
درس خارج فقه ۲7 آذر ماه گفتند: »دنبال کرسی های 
 ـچه ریاست اجرائی، چه ریاست تقنینی؛  ریاست ]بودن[ ـ

می بینید برای نمایندگی مجلس بعضی خودشان را می 
کُشند، اگر چنانچه راه پیدا نکنند به هر دلیلی یا مثلًا فرض 
کنید صلاحیتش را تأیید نکنند یا رأی نیاورد و غیره، 
خودش را به آب و آتش و در و دیوار می زند که چرا نشد 
 ـعقل نیست، تدبیر نیست«.قاضی زاده در ادامه با اشاره  ـ
به ساختار انتخاباتی مجلس اظهار داشت: برخی داوطلبین 
با دادن وعده های خاص، دروغ، کارهای غیرعملی یا 
اقداماتی که اصولا در صلاحیت یک نماینده مجلس 
نیست به دنبال کسب رای هستند.وی افزود: وظیفه ما 
به عنوان نماینده مجلس تشرح وظایف و مسئولیت های 
یک نماینده برای افکار عمومی است تا اگر افرادی تلاش 
کردند برای کسب اعتماد، وعده های دروغین و یا ادعای 
انجام مطالبات غیرواقعی را مطرح کنند، مردم بدانند که 
در چارچوب وظایف و عملکرد یک نماینده مجلس نیست.

نماینده مردم فریمان در مجلس توضیح داد: مردم بدانند 
نباید توقعی که از یک نماینده مجلس در هر منطقه می 
رود هم اندازه توقع از یک رییس جمهوری و یا استاندار 
باشد، زیرا نماینده مزبور بودجه، اعتبار و قدرت اجرایی 
که یک رییس دولت و یا یک استاندار را در اختیار ندارد.

قاضی زاده تصریح کرد: این توقع عام از نماینده مجلس 
باعث شده که افرادی که می خواهند به هر دلیلی خود 
را داوطلب نمایندگی مجلس کنند، برای جلب رضایت از 
وعده های پوشالی استفاده کنند که این شیوه به ساختار 

نظام پارلمانی ما آسیب جدی وارد کرده است.
وی کسب اعتماد مردم از طریق وعده های غیرواقعی 
را ایراد اصلی ساختار نظام انتخاباتی در کشور دانست و 
تاکید کرد: نظام انتخاباتی ما برای مجلس شورای اسلامی 
باید کاملا تغییر کند زیرا بحث شایسته گزینی در ساختار 

انتخاب بسیار مهم است.
که  این  بیان  با  مجلس  در  فریمان  مردم  نماینده 
نمایندگی مجلس باید در ساختار قانون گذاری، نظارت 
و مطالبات ملی بتواند ایفای نقش کند، خاطرنشان کرد: 
به علت پایه رای محلی، طبعا نمایندگان برای کسب رای 
از شعارهای محلی استفاده کرده که این امر توقعات را 
بالا می برد و در نتیجه مسائل حاشیه ای ایجاد می شود.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس وعده ها، حاکمیت 
پول، تبلیغات، متینگ ها و کارناوال ها را از جمله روش ها 
برای کسب رای اعلام کرد و گفت: این اقدامات بعضا شان 

مجلس و جایگاه قانونگذاری را تنزل می دهد.
قاضی زاده به کمک های انتخاباتی برخی افراد خاص 
به داوطلبان نمایندگی مجلس اشاره کرد و گفت: این 
شیوه باعث می شود که نماینده مجلس پیگیری کننده 

امور تعدادی سرمایه گذار و نماینده این افراد باشد.
وی تاکید کرد: سطح مجلس با ساختار نظام انتخاباتی 
موجود نه تنها بهبود نمی کند بلکه میزان آن دوره به دوره 

کاهش پیدا خواهد کرد.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس:

سطح مجلس با ساختار نظام انتخاباتی موجود، بهبود نمی یابد

قانون   : گفت  کشور  کل  دادستان 
حد و مرز مشخصی دارد و نباید مطابق 

سلیقه خود آن را تفسیر کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین منتظریدر 
نشست حقوقی موسسه آموزش عالی 
شهید قدوسی افزود: امام صادق علیه 
السلام در حدیثی می فرمایند هر انسانی 
است  شده  داده  قرار  خودش  طبیب 
، یعنی درد خودش را بفهمد و در پی 
درمان آن باشد، خداوند عقل را برای 
انسان به ودیعه گذاشته است تا به سمت 
سعادت حرکت کند.دادستان کل کشور 
گفت: مسئولیتی که متوجه ما مدیران 
حدیثی  است،  سنگین  بسیار  است 
خواندند  رهبری  معظم  مقام  اخیرا  را 
که در برخی روزنامه ها هم تیتر زده 
بودند و این هشداری برای همه ماست 
فرمودند  )ص(  اسلام  پیامبراعظم  که 
کسی که فرمانروایی و ریاست داشته 

باشد بر ۱۰ نفر یا بیشتر، فردای قیامت 
خدا او را دست به گردن بسته محشور 
می کند و اگر مدیری خدمتگزار بوده 
دست هایش باز می شود و اگر چنانچه 
کارنامه مدیریت مردودی داشته باشد از 
اختلاس، سوء استفاده ها و رانت خواری 
در کارنامه او باشد نه تنها دست هایش 
باز نمی شود بلکه بر زنجیرهای او افزوده 
می شود.منتظری تصریح کرد: از خدا 
بخواهیم در هر بخشی هستیم مطابق 
خواست خدا حرکت کنیم، ما یک نظام 
سکولار و لیبرالی نیستیم بلکه نظامی 
اسلامی هستیم و مقابل ما هزینه هایی 
قرار دارد که ملت برای حفظ نظام داده 
اند.وی تصریح کرد: نامه های حضرت 
علی علیه السلام به حکمرانان، قضات و 
کارکنان خود باید سرمشق باشد و نباید 

قانون را به سلیقه خود تفسیر کنیم.
منتظری افزود: قاضی مستقل است 

و اگر تفسیری از قانون داشت حجت 
شرعی و قانونی است و اگر تمام شرایط 
را بسنجد و در حکمی سعی کند به 
حقیقت برسد، اگر به نتیجه رسید و 
اگر  و  است  حجت  کرد،  صادر  حکم 
پرونده  در  که  باشد  سوادی  با  قاضی 
ای تحت تاثیر قرار نگرفته، پارتی بازی 
نکرده و سفارش کار نکرده باشد؛ حتی 
اگر اشتباه هم حکم کرده باشد گناهی 
به گردن او نیست و اگر خسارتی وارد 
المال پرداخته می شود. شود از بیت 

دادستان کل کشور گفت: تفسیر قانون 
باید درست انجام شود و چنانچه قانونی 
اشکال دارد، باید اصلاح شود.وی با اشاره 
بازنشستگان  به قانون منع بکارگیری 
افزود: این قانون تصویب و در مرحله اجرا 
اشکالاتی مطرح شد که آیا این قانون 
شامل حال فلان مقام می شود یا خیر؟ 
که رسیدگی به آن در صلاحیت مجلس 

قانون  تفسیر  است که مشخص کند 
چیست اما اگر ما بخواهیم قانون را با 
رای خود تفسیر کنیم قطعا مفسده انگیز 
خواهد بود.منتظری گفت: انچه که کشور 
را سامان می دهد و جناح بندی های 
سیاسی را حاکم بر مسائل کشور نمی 
کند، قانون است، اجرای قانون سعادت 
جامعه را به همراه دارد و اگر نقصی باشد 
باید از طریق مجریان قانون اصلاح شود.

وی افزود: بخشی از این قوانین برای آحاد 
ملت حقوقی را مطرح کرده و حقی است 
که قانونگذار برای آحاد ملت لحاظ کرده 
است که حد و مرز آن را قانون تعیین 
تصریح  کشور  کل  کند.دادستان  می 
قانون  اجرای  ناظرین  و  مجریان  کرد: 
مشخص شده اند، ما در قانون اساسی 
نکات پیشرفته ای برای ملت داریم که 
از جمله آنها حق مراجعه به محاکم برای 

رفع اختلافات و خصومت هاست.

دادستان کل کشور :

قانون را مطابق سلیقه خود تفسیر نکنیم

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مجمع 
تشخیص تنها بر اساس مصلحت نسبت به اختلاف 
می کند  اعلام نظر  نگهبان  شورای  و  مجلس  نظر 
نه  و  دوم  نگهبان  شورای  نه  مجمع  این  بنابراین 

قانونگذار جدید است.
قانون  اصلاح  بررسی  مراحل  درباره  صدر  محمد 
مبارزه با پول شویی گفت: بعد از اینکه لایحه اصلاح 
قانون مبارزه با پول شویی در مجلس به تصویب رسید 
به شورای نگهبان ارسال شد که این شورا در مواردی 
ایراداتی به آن وارد کرد و در عین حال هیات عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز ایراداتی را 
درباره همین مصوبه به شورای نگهبان ارسال کرد که به 

مجلس فرستاده شد.
وی ادامه داد: مجلس بعد از بررسی مجدد مصوبه 
اصلاح قانون مبارزه با پول شویی، ایرادات شورای نگهبان 

را اصلاح اما درباره ایرادات هیات عالی نظارت بر رای 
قبلی خود اصرار کرد که در نهایت رئیس مجلس آن را 

به مجمع فرستاد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه 
مجمع ایرادات مصوبه اصلاح قانون مبارزه با پول شویی 
را بر اساس مصلحت مورد بررسی قرار می دهد، یادآور 
شد: این در حالی است که هیات عالی نظارت طرح ها 
و لوایح را بر اساس تطبیق با سیاست های کلی نظام 

بررسی می کند.
اینکه  بر  مبنی  مطهری  علی  اظهارات  درباره  وی 
"مجمع تشخیص به جای داوری میان نظر مجلس و 
شورای نگهبان در لایحه پول شویی، آن را برای اصلاح 
به مجلس فرستاد که این به معنای به رسمیت شناختن 
مجمع به عنوان شورای نگهبان دوم است" گفت: این 
انتقاد آقای مطهری به عملکرد هیات نظارت مبنی بر 

ارسال ایرادات خود درباره لایحه اصلاح قانون مبارزه با 
پول شویی به مجلس بود که مورد انتقاد مجلس و برخی 

حقوقدانان قرار گرفت.
صدر با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت نظام 
شورای نگهبان دوم و قانونگذار جدید نیست، تصریح کرد: 
مجمع تنها درباره مصوباتی که از سوی مجلس به مجمع 
تشخیص ارسال می شود بر اساس مصلحت تصمیم 
گیری می کند به این معنا که نظر مجلس یا شورای 
نگهبان یا در نهایت تصمیمی که به مصلحت نظام می 

داند را تصویب می کند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره زمان پایان 
بررسی مصوبه اصلاح قانون مبارزه با پول شویی گفت: با 
توجه به اینکه در این لایحه مباحث حقوقی و فنی وجود 
دارد که افراد مختلف باید درباره آن اظهارنظر کنند بررسی 

آن کمی به طول می انجامد.

محمدصدر مطرح کرد

مجمع نه شورای نگهبان دوم است و نه قانون گذارجدید

محمد جلالی

محمد علی حیدرهایی
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اقتصادی

رییس کل بانک مرکزی وعده تقویت بیش از پیش پول ملی را داده است . این بدان 
معناست که در روزهای آتی روند کاهشی حاکم شده بر بازار ارز تداوم خواهد داشت.

عبدالناصر همتی که این روزها ترجیح می دهد از صفحات شخصی خود در شبکه های 
اجتماعی در قالب پیام رسانی ویژه برای مخاطبان خاص خود بهره گیرد، حالا از مطلوبیت 

ذخایر ارزی خود سخن می گوید .
 وی در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشته است که  ذخائر ارزی کشور در وضعیت 
مطلوبی هست و تسلط و احاطه بانک مرکزی بر بازار ارز پرقدرت تر از همیشه است. این 
اطمینان در حالی از سوی وی داده شده است که اخیرا خط خبری پررنگی، با هدف  
دروغ پردازی از قول وی و دیگر مقامات رسمی در شبکه های اجتماعی راه اندازی شده 

است .
 اقتصاد ایران چند ماهی است از التهابی ویژه در رنج است . تشدید تحریم ها به همراه 
زخم های قدیمی اقتصاد، وضعیت را از حالت عادی خارج کرده است اما از حدود دو ماه 
قبل شرایط به نفع ثبات در حال تغییر  است. تحرکاتی با بازار دروغ پردازی از قول همتی 
و دیگر مقامات رسمی را می توان تلاش هایی با هدف از میان بردن آرامش کنونی ارزیابی 

کرد.
 حالا اما در شرایطی که دلار در کانال 10 هزار تومان معامله می شود و میل به ریزش 
به کانال 9 هزار تومان را عیان می کند، انتظارات تورمی دستخوش تغییر شده است.حالا 
هستند از کسانی که دلار 9 هزار تومانی و 10 هزار تومانی را نیز گران می دانند و از رسیدن 
قیمت ها به هشت هزار تومان سخن می گویند .با توجه به مواضع اخیر رییس کل بانک 
مرکزی به نظر می رسد بازار خود را آماده رویارویی با قیمت های پایین تر ارز در هفته جاری 

می کند. 
 باید درنظر داشت بدبینانه ترین تحلیل ها در سال 1396، وقتی تحرکات در بازار دلار 
آشکار شده بود، به رسیدن قیمت ها به حدود پنج هزار تومان دلالت داشت حالا اما شرایط 

دیگری برقرار است .
تسلط و احاطه بر بازار ارز پرقدرت تر از همیشه است 

همتی در صفحه اینستاگرام خود از برقراری یا به عبارت دیگر بازگشت ثبات نسبی به بازار 

ارز خبر داده است.این بدان معناست که پروژه بانک مرکزی برای کنترل بازار ارز هنوز به 
اتمام نرسیده و اقدامات تازه تری نیز در راه است تا پس از اجرا ، عملیات تثبیت در دستور 

کار قرار گیرد.
همتی در پست خود تاکید کرده است: "ثبات نسبی ایجاد شده در بازار ارز، به همراه 
تقویت تدریجی ارزش پول ملی کشور،که موجب آرامش در بین اقشار مختلف مردم شده 
است، با ترفندهایی ازطرف کسانی که با اهداف مختلف از جمله کسب سود از نوسانات 
بازار علیه ثبات و آرامش اقتصادی کشور جو روانی ایجاد می کنند، همراه شده است. درج 
مطالب جعلی به نقل از اینجانب در مورد ذخائر ارزی و سرنوشت برخی از سپرده های 
بانکی وکسری بودجه و... و بازنشر آن در فضای مجازی وبزرگ نمائی برخی اظهارات واخبار 
بین المللی برای ایجاد نگرانی از وضعیت ارزی کشور در بین مردم، ازجمله این موارد است."

همتی ادامه داد: در این زمینه لازم می دانم تاکید کنم که نه تنها ذخائر ارزی کشور در 
وضعیت مطلوبی هست بلکه تسلط واحاطه بانک مرکزی بر بازار ارز پرقدرت تر از همیشه 
است و سیاست های بانک مرکزی برای تقویت ارزش پول ملی و واقعی شدن نرخ ارز، بر 

مبنای نظرات کارشناسی و واقعیت های اقتصادی تداوم می یابد.
وی افزود: لازم است بار دیگر یادآوری کنم که بانک مرکزی ضمن صیانت لازم از سپرده 
های مردم در بانک ها، اصلاح و به روز سازی نظام بانکی را با دقت طراحی و اجرا می کند. 

و مجموعه بانکی تمام ظرفیت خود را برای تقویت تولید و رشد اقتصادی به کار می گیرد.
 به این ترتیب به نظر می رسد روزهای آتی برای نظام بانکی ایران و بازار ارز روزهای 
پرخبرتری باشد چرا که همتی به صراحت از ورود به پروژه اصلاح نظام بانکی سخن می 

گوید . اقدامی که سالیان طولانی است مقامات کشور در باب ضرورت آن سخن گفته اند.

عبدالناصر همتی: ذخایر ارزی در وضعیت مطلوبی است
بازارخودراآمادهکاهشبیشترنرخارزمیکند

اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی با اظهار تاسف از اینکه 
سالیان سال است، شعار بودجه ریزی عملیاتی داده می شود، اما هیچ وقت این 
شعار محقق نشده است، گفت: با اجرای واقعی بودجه ریزی عملیاتی مشخص 

می شود، هزینه های انجام شده، چه عایدی برای کشور دارد.
وحید شقاقی شهری درباره اظهارات اخیر معاون اول رییس جمهور مبنی بر 
وجود ده ها دستگاه موازی و بودجه بگیر در کشور و لزوم اصلاح نظام بودجه ریزی 
گفت: سالیان سال برخی گروه ها به کسب ردیف اعتباری برای سازمان های خود 
مشغولند که هر روز نیز این اعتبارات بیشتر شده است. در لایحه بودجه 9۸ هم با 
1۴ درصد افزایش روبرو بودیم که خوشبختانه رهبر انقلاب این لایحه را برگرداند، 

وگرنه دولت بحث اصلاحات ساختاری را مطرح نمی کرد.
معلومنیستمالیاتهادرکجاهزینهمیشود

وی با بیان اینکه دولت لایحه بودجه 9۸ را به صورت انبساطی بسته بود، ادامه 
داد: رهبر معظم انقلاب اجازه ندادند به صندوق توسعه ملی دست درازی شود. 
این لایحه اصلا شرایط لازم برای مقابله با تحریم ها را نداشت. در سال آینده 
3۴ درصد درآمدهای ارزی حاصل از صادرات نفت باید به صندوق توسعه ملی 
واریز شود، اما دولت این میزان را در لایحه بودجه صفر کرده بود و قصد داشت 
هزینه های جاری دولت را از صندوق توسعه ملی پوشش دهد و برای واردات 
کالاهای اساسی نیز قصد برداشت از صندوق توسعه ملی داشت. رهبر انقلاب 
این لایحه را برگرداند تا حداقل ۲0 درصد از درآمدهای ارزی حاصل از صادرات 
نفت به صندوق توسعه ملی برای توسعه بخش خصوصی و سرمایه گذاری هزینه 

شود.
این اقتصاددان با بیان اینکه سالیان سال است شعار بودجه ریزی عملیاتی 
اگر  کرد:  تصریح  است،  نشده  محقق  وقت  هیچ  شعار  این  اما  می دهیم،  را 
که  هزینه هایی  می شد،  مشخص  می شد،  اجرا  واقعا  عملیاتی  بودجه ریزی 

کرده ایم، چه عایدی برای کشور دارد.
وی همچنین با اشاره به کسب درآمد از طریق مالیات گفت: وقتی از نیروی کار و 
تولیدکننده مالیات دریافت می شود، باید مشخص شود، این مالیات در کجا هزینه 
می شود، اما متاسفانه در کشور ما مالیات گرفته می شود، اما مشخص نیست در 
کجا هزینه شده است. در کشور ما 90 درصد بودجه ها همیشه اعتبارات هزینه  ای 
و اعتبارات جاری بوده است، اما هیچ کسی به صورت شفاف پاسخگو نبوده که 

خروجی این اعتبارات هزینه ای چه بوده است؟ در نتیجه  در این سال ها شاهد 
ظهور یک سری نهادها و سازمان های موازی با ماموریت های موازی بوده ایم که 

سالیانه با چانه زنی اعتبارات بیشتری دریافت کرده اند.
دولتهاهیچگاهشعاربودجهریزیعملیاتیرااجرانکردهاند

وی افزود: دولت ها در کشور ما هیچ گاه شعار بودجه ریزی عملیاتی را اجرا 
نکرده اند و حاصل آن شده که هر سال لایحه بودجه افزایش داشته به طوری 
که لایحه سال 9۸ نیز 13 الی 1۴ درصد با افزایش همراه شده است، از سوی 
دیگر کل درآمدهای بودجه به صورت خوشبینانه و نه در حالت واقع بینانه تنظیم 
شده است. همچنین برای تامین هزینه های همین دستگاه های موازی اقدام 
به آینده فروشی منابع و چاپ اوراق بدهی و دست درازی به صندوق توسعه ملی 

می کنند!
به شورای هماهنگی سران سه  قوه گفت: شرایط  با اشاره  شقاقی شهری 
کشور شرایط غیرعادی است و در یک جنگ اقتصادی قرار داریم. صادرات نفت 
کاهش پیدا کرده و در سال آینده این صادرات کاهش بیشتری خواهد داشت، 
از همین رو ما نیازمند تصمیمات سخت در اقتصاد کشور هستیم، یکی از این 
تصمیمات سخت اصلاح نظام بودجه ریزی کشور است، منظور از اصلاح نظام 
بودجه ریزی این است که درآمدهای بودجه کشور باید درآمدهای واقع بینانه باشد. 

ما نمی توانیم روی درآمدهای خوشبینانه بودجه کشور را تنظیم کنیم.
بایددرآمدهاواقعیسازیشود

این اقنصاددان با بیان اینکه باید درآمدها واقعی سازی شود، تصریح کرد: در 
لایحه بودجه سال 9۸ کاملا درآمدها خوشبینانه است و براساس فروش یک و نیم 
میلیون بشکه نفت بودجه بسته شده است. همچنین بیش از ۴۴ هزار میلیارد 
تومان چاپ و انتشار اوراق بدهی در بودجه آمده بود که این یک خطر برای کشور 
است. متاسفانه سه سال است که درگیر یک پدیده شوم شده ایم به اسم انتشار 

اوراق بدهی که همان آینده فروشی منابع است.
وی با بیان اینکه در شرایط تحریم باید مدیریت هزینه صورت بگیرد، خاطرنشان 
کرد: سعی می کنند که هزینه ها مدیریت شده و کاهش پیدا کند، اما متاسفانه در 
حالی که باید هزینه های جاری کشور 30 الی ۴0 درصد کاهش پیداکند، لایحه 
دولت به گونه ای است که 13 درصد هم به هزینه های کشور اضافه کرده اند. 

معتقدم باید بودجه کشور براساس بودجه ریزی عملیاتی بسته شود.

برایشرکتهایدولتیزیاندهنبایدهزینهایپرداختکرد
او  در گفت وگو با ایلناافزود: در بودجه ریزی عملیاتی باید منابع و اهداف 
مشخص باشد و یک برآورد درستی از آن صورت گیرد. مردم مالیات می دهند و 
حق دارند بدانند این درآمد مالیاتی در کجا و چگونه هزینه می شود. دولت نیز 
باید در این زمینه شفاف سازی کند. وقتی یک نظام اداری تنبل با بهره وری بسیار 
پایین داریم و بودجه ریزی عملیاتی در آن نیز اجرا نمی شود، قطعا با مشکل مواجه 

خواهیم شد.
این اقتصاددان با تاکید براینکه نظام بودجه ریزی کشور همیشه مبتنی بر 
چانه زنی بوده است، خاطرنشان کرد: دستگاه های عریض و طویل بسیاری ایجاد 
کرده ایم که به دولت وصل هستند و سالانه از طریق همین نظام چانه زنی بودجه 
دریافت می کنند و معتقدم در شورای هماهنگی سران سه  قوه باید نهادهای 
اضافه و موازی مشخص شوند. همچنین تعیین شود، برنامه های کدام نهادها با 
هم همپوشانی دارد و این نهادهای موازی و هم پوشان را حذف کنند. شرکت های 
دولتی بسیاری در این کشور ایجاد شده اند که باید سودآور می بودند، اما نه تنها 
سودآور که زیان ده هم هستند. برای شرکت های دولتی زیان ده که دیگر نباید 

هزینه ای پرداخت کرد.
برایشرکتهایدولتیزیاندهحیاتخلوتساختهایم

شقاقی شهری با تاکید بر اینکه در این سال ها حیات خلوتی برای شرکت های 
با  سال  هر  هستند،  هم  زیان ده  که  شرکت ها  این  گفت:  ساخته ایم،  دولتی 
چانه زنی بودجه دریافت می کنند و متاسفانه هر ساله بدهی این شرکت های 
این  و  بانک ها دست درازی کرده اند  به منابع  تا جایی که  دولتی بیشتر شده 
نشان دهنده وضعیت بسیار بدِ یک نظام اقتصادی است.وی ادامه داد: معتقدم 
بودجه شرکت های دولتی باید اصلاح شود، چراکه این شرکت ها همیشه بجای 

سودآوری زیان ده شدند.
هرگزشفافیتنظامبودجهریزینداشتیم

و  اهداف  که  موازی  سازمان های  و  نهادها  به  اشاره  با  اقتصاددان  این 
برنامه هایشان با هم همپوشانی دارند، خاطرنشان کرد: مسئله ما در بودجه این 
است که هرگز شفافیت نظام بودجه ریزی نداشتیم. این مسیری که ما در آن گام 
برمی داریم با توجه به این عدم شفافیت، عدم پاسخگویی، عدم مسئولیت پذیری 
و دست درازی به منابع ملی و فروش منابع راه به جایی نخواهیم برد و با این روش 
نمی توان کشور را اداره کرد.معتقدم باید پایه های مالیاتی در کشور توسعه پیدا 
کند. چرا از دهک های پردرآمد مالیات دریافت نمی کنند و قصد برداشت از 
صندوق توسعه ملی دارند؟! پایه های جدید مالیاتی در کشور می توان ایجاد کرد 

تا از طریق دریافت مالیات از دهک های پردرآمد زیرساخت ها را توسعه داد.
ثروتمندانبسیاریهستندکهمالیاتنمیدهند

وی با بیان اینکه یکی از بزرگترین معضلات این کشور نابرابری بین طبقات 
اجتماعی و تشدید این نابرابری است، تصریح کرد: معتقدم تنها با اصلاح اساسی 
نظام مالیاتی می توانیم، این نابرابری را از بین ببریم. در حالی که فشارهای زیادی 
به تولیدکننده و کارمند برای پرداخت مالیات وارد می شود، ثروتمندان بسیاری 

هستند که مالیات نمی دهند.
او تاکید کرد: در شرایط غیرعادی هستیم و دولت و سران سه قوه باید با همفکری 
هم تصمیمات سخت برای کشور بگیرند، چراکه در شرایط غیرعادی تصمیمات 
عادی نمی گیرند. سال آینده سال بسیار سختی است و تحریم ها تازه سال آینده 
اثر خود را در اقتصاد کشور نشان می دهند. بنابراین ما نیاز به بودجه ای داریم 
که نابرابری ها را در آن حذف و منابع لازم برای بازتوزیع ثروت در آن ایجاد کنیم 

و تلاش کنیم هزینه ها را مدیریت و کاهش دهیم و جلوی اتلاف منابع را بگیریم.
برای دریافت مالیات بر تولید کنندگان و نیروی کار فشار می آوریم

مقابله  تحریم ها  مقابل  در  نمی توانیم  این وضعیت  با  وی خاطرنشان کرد: 
کنیم و این فشار هزینه ای و کسری بودجه را برای ما تشدید می کند. با تصویب 
پایه های جدید مالیاتی از جمله مالیات بر ثروت، مالیات برعایدی سرمایه، مالیات 
بر مجموع درآمد خانوار، مالیات بر واردات کالاهای لوکس، مالیات تصاعدی 
بر مصرف سوخت، مالیات بر سود سپرده های بیش از یک میلیارد تومان و ... 
می توان این مشکلات را برطرف کرد، اما از آنجا که ما از عدم شفافیت می ترسیم 
به سمت افزایش درآمدهای مالیاتی نمی رویم و تنها برای دریافت مالیات بر 

تولید کنندگان و نیروی کار فشار می آوریم.

شقاقی شهری اقتصاددان:

نظام اداری تنبل و با بهره وری بسیار پایینی داریم
وزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیپاسخداد؛

میزانافزایشحقوقبازنشستگاندرسالآینده
چقدراست؟

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه همسان سازی حقوق بازنشستگان 
قوانین  در  بر حقی است گفت:  مطالبه 
به این موضوع تاکید شده و باید به سمت 
به 30  سازی  همسان  برویم؛  آن  اجرای 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
افزایش  درباره  شریعتمداری  محمد 
حقوق جامعه تحت پوشش وزارت رفاه از 
جمله مستمری بگیران نهادهای حمایتی 
سال  بودجه  در  کشوری  بازنشستگان  و 
آینده ، اظهار کرد: زندگی مددجویان را با 
از حداکثر دریافتی  افزایش مستمری ها 
۵۵ هزار تومان به ۵۵0 هزار تومان رساندیم 

که این رقم با احتساب یارانه واریزی آنها به ۷۵0 هزار تومان رسیده اما باز ناکافی است.
وی با بیان اینکه افزایش بودجه و مستمری حقوق بگیران تامین اجتماعی نیز قانون 
خاص خود را دارد، افزود: سازمان تامین اجتماعی هنوز بودجه سال 9۸ خود را در هیئت 
امنا تصویب نکرده است البته پیش نویس اولیه را ملاحظه کردم و  افزایش این بودجه و به 
تبع آن حقوق مستمری بگیران حدود نرخ تورم خواهد بود. شریعتمداری درباره همسان 
سازی حقوق بازنشستگان نیز گفت: در بودجه رقمی را  برای همسان سازی پیش بینی 
کرده اند، اما باید به مجلس برود. موارد بسیاری وجود دارد که ما تقاضای آن را مطرح 
کرده ایم از جمله لایحه حمایت از حقوق معلولان که اجرای آن  1۲.۵ هزار میلیارد تومان 
بودجه نیاز دارد. وی افزود: همسان سازی نیز مطالبه بر حقی است، همه افراد اقلام را با 
یک نرخ خریداری می کنند، تفاوتی ندارد که هر کسی چه سالی بازنشسته شده باشد. در 
قوانین به این موضوع تاکید شده و باید به سمت اجرای آن برویم؛ اما باید در نظر داشته 
باشیم که برآوردها برای اجرای آن رقمی سنگین و حدود 30 هزار میلیارد تومان است. 
منابع و اعتبارات مورد تقاضا برای دو صندوق بازنشستگی کشوری و لشکری در بودجه 
سال آینده ۸1 هزار میلیارد تومان است که اگر آن را کنار 30 هزار میلیارد همسان سازی و 
1۲  هزار میلیارد لایحه حقوق معلولان بگذاریم بالای 1۲0 هزار میلیارد می شود در حالی 

که کل بودجه کشور 360 هزار میلیارد تومان است و تامین این منابع بسیار مشکل است.
 

رییسستادمبارزهباقاچاقکالاوارز:

همهگوشیهایوارداتیرجیسترمیشوند

در حالیکه برخی رسانه ها از اینکه ممکن است طرح رجیستری گوشی های مسافری در 
آینده با چالش مواجه شود صحبت کرده بودند رییس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام 
کرد که چنین مسئله ای صحت ندارد و هیچ یک از گوشی های وارداتی بدون اینکه رجیستر 

شوند، امکان فعال شدن و راه اندازی در ایران را ندارند.
چندی پیش برخی رسانه ها خبر داده بودند که براساس تصمیم اخیر کمیته راهبری 
طرح رجیستری، از نوزدهم آذر ماه امسال درخواست ثبت گوشی های مسافری در سامانه 
همتا متوقف شده است و دیگر نباید روی رجیستری گوشی های مسافری حساب باز کرد. 
این خبر در حالی منتشر شد و در فضای مجازی بین مردم دست به دست شد که علی 
مویدی - رییس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز - در این باره به ایسنا گفت: چنین مسئله ای 
امکان پذیر نیست و هر گوشی که در ایران بخواهد فعال شود باید رجیستر شود و مشکلی 
در این زمینه وجود ندارد. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا همه برندهای موجود 
در بازار ایران وارد طرح رجیستری شده اند یا خیر؟ گفت:  بله و مسلما هر گوشی تلفن 
همراهی که سیم کارت روی آن نصب شود و بخواهد از اپراتورهای موجود در کشور خدمات 
دریافت کند، باید ابتدا رجیستر شده باشد و همه مراحل و مقررات رجیستری را طی کند.

البته پیش از این نیز محمدجواد آذری جهرمی - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - در 
حاشیه نهمین سمپوزیوم مخابرات در این باره اظهار کرد که قطع سامانه همتا و گمرک 
درست نیست بلکه موضوع وصل سیستم سامانه نیروی انتظامی به گمرک مطرح است که 
باید اتفاق می افتاد. قرار بود این اتصال برای مشخص شدن دقیق واردات گوشی از طریق 
مسافر صورت بگیرد، نه اینکه به اسم بار مسافر بتوان خارج از روال های مورد تایید وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، گوشی وارد کرد. به گفته آذری جهرمی، اکنون فرآیند بار مسافر 
در حال پیاده سازی است و مشکلی در این زمینه وجود ندارد. برخی انتقاد دارند که چون 
کانال های اصلی واردات به درستی کار نمی کند، جلوی واردات گوشی به شیوه مسافری 
گرفته شده و در بازار اختلال ایجاد کرده است اما همه باید مسئولیت قانونی خود در این 
بازار را انجام دهند و اگر کانالی در زمینه واردات گوشی دچار مشکل است، آن مشکل باید 

حل شود نه اینکه خلاف ضوابط، راهی جدید برای واردات در این زمینه باز کنیم.

طیدوماهآینده

3۵حلقهچاهجدیدنفتواردمدارمیشود
3۵ حلقه چاه جدید طی دو ماه آینده، در میدان نفتی آزادگان جنوبی وارد مدار تولید 

شده و حدود ۵0 هزار بشکه نفت در روز به ظرفیت تولید این میدان افزوده خواهد شد.
تورج دهقانی - مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت - با بیان این که احداث، واحد 
فرآورش سیار برای نخستین بار در ایران ازجمله مهم ترین اقدامات توسعه ای، در میدان 
نفتی آزادگان جنوبی است، اظهار کرد: انجام این فعالیت هم اکنون توسط یک شرکت 
خارجی در مرحله نصب و راه اندازی قرار دارد و بر این اساس طی دو ماه آینده 3۵ حلقه 
چاه جدید وارد مدار تولید خواهد شد و حدود ۵0 هزار بشکه نفت در روز به ظرفیت تولید 
این میدان افزوده خواهد شد. او دامه داد: با احتساب این موضوع، امیدواریم تا پایان سال 
جاری، ظرفیت تولید از این میدان را به 1۵0 هزار بشکه در روز برسانیم؛ همانطور که طی 
سال گذشته با تلاش همکاران در شرکت متن، توانستیم با افزایش۵0 حلقه چاه، ظرفیت 
تولید را از30 هزار بشکه در روز به حدود 100 هزار بشکه برسانیم. دهقانی افزود: طرح 
توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی ازجمله بزرگترین طرح های توسعه ای نفتی کشور بشمار 
می رود که از محل منابع داخلی تأمین بودجه می شود. وی همچنین گفت که انجام احداث 
دو واحد سطح الارضی تفکیک گر نفت و گاز در ماه های گذشته به مراحل پایانی خود 
رسیده است که دارای پیشرفت حدود 9۸ درصد است. وی به دیگر فعالیت های توسعه ای 
در میدان نفتی آزادگان جنوبی اشاره کرد و پیشرفت  قابل توجه حفاری از سوی پیمانکاران 
ایرانی را ازجمله مهم ترین دستاوردهای این میدان برشمرد. بر اساس اطلاعات سایت 
شرکت مهندسی و توسعه نفت، مدیرعامل این شرکت با بیان این که با اجرای سیاست های 
کلان کشور و استراتژی افزایش تولید به صورت مرحله ای، این میدان مشترک در دستور 
کار شرکت ملی نفت قرار دارد گفت: در همین راستا اقدامات مهمی در مسیر به سرانجام 
رسیدن این میدان بزرگ نفتی صورت گرفته است که فقط مربوط به راه اندازی واحد فرآورش 
سیار نیست. هم چنین به گفته او، در راستای به جامه عمل پوشاندن حمایت از کالای 
داخلی ایرانی و استفاده از ظرفیت سازندگان و تولیدکنندگان داخلی، شرکت مهندسی و 
توسعه نفت، قراردادهای تجهیزات ساخت خارج که امکان ساخت داخل را داشتند، لغو 

کرده و از این سیاست ها بصورت جدی حمایت و پیگیری می کند.

نوبخت:

بودجه98بانگرش2سالهاصلاحشد
گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس 
لایحه بودجه سال آینده با نگرش ۲ ساله 
دوباره تنظیم شد و یکشنبه یا سه شنبه 

آینده به مجلس تقدیم می شود.
مراسم  حاشیه  در  نوبخت  محمدباقر 
امضای تفاهم نامه ایجاد اشتغال در حوزه 
فرهنگ و هنر میان سازمان برنامه و بودجه 
افزود:  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  و 
جزئیات بیشتر درخصوص تغییرات لایحه 
بودجه سال آینده را در فرصت مناسب ارائه 

می دهد.
لایحه بودجه 9۸ همچون سال گذشته 

در زمان تعیین شده )1۵ آذرماه( آماده شد، این لایحه 1۴ جلدی که قرار بود در زمان تعیین 
شده )1۵ آذرماه( توسط رییس جمهوری به مجلس شورای اسلامی تقدیم شود اما به دلیل 
مرخصی 10 روزه نمایندگان به ۲۵ آذرماه موکول شد. در همین بحبوحه، رییس جمهورس 
۲1 آذرماه بعد از جلسه مشترک سران قوا اعلام کرد که طبق جمع بندی های انجام شده، 
قرار بر این شده که لایحه بودجه 139۸ بر اساس رهنمودهای مقام معظم رهبری اصلاح 

شود.

کارشناسان بازدهی بورس برای سهامداران را در گرو دید میان 
و بلندمدت آنان می دانند اما در صورت طمع ورزی و سفته بازی 
و تلاش برای کسب سودهای بزرگ کوتاه مدت، نتیجه ای جز 

زیان عاید آنها نخواهد شد.
شاخص بورس در ادامه روند نزولی خود در پایان هفته ای که 
گذشت با افتی شدید وارد کانال 1۵6هزار واحدی شد که این 
موضوع، نگرانی هایی را در بین سهامداران درباره چشم انداز 

بازار سرایه و تداوم افت شاخص ایجاد کرده است. 
درباره چرایی افت شاخص عوامل مختلفی بیان می شود که 
از جمله مهم ترین آنها می توان به کاهش قیمت نفت، افت 
بهای ارز، بروز مشکلات در صادرات محصولات برخی شرکت 
ها و همچنین کاهش نرخ کامودیتی ها )مواد پایه و معدنی( در 

بازارهای جهانی اشاره کرد.
با توجه به اینکه بورس اکنون در وضعیتی منفی به سر می 
برد، ابهامات و سوالات متعددی درباره چشم انداز بازار سرمایه 
و سرنوشت سرمایه گذاری های انجام شده در این بازار مطرح 

شده است.
در شرایط منفی بازار، برخی سهامداران تازه وارد با هیجان 
زدگی در حال خرید و فروش سهام مختلف هستند تا شاید 
بتوانند همانند ماه های گذشته سودهای قابل توجهی را کسب 

کنند که البته کمتر به این هدف دست می یابند.
گذشت  که  ای  هفته  کاری  روز  آخرین  در  بورس  شاخص 
)چهارشنبه( در ادامه روند نزولی با ریزش سه هزار و 63 پله ای 

در جایگاه 1۵6 هزار و ۸3 واحدی قرار گرفت.
*عواملتاثیرگذاربرافتشاخصبورس

 »بهروز عباس زاده« کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با ایرنا 
درباره وضعیت بازار سرمایه گفت: بخشی از رشد شتابان بورس 
در ماه های گذشته )تابستان و اوایل مهر( ناشی از هیجانات بود 
و طبیعی است که پس از آن رشد سریع، وارد مرحله اصلاح 

شود.
  وی افزود: بر اساس تجربه سال های گذشته، همواره پس 
از رشد سریع بورس، باید انتظار یک دوره اصلاح فرسایشی را 

داشته باشیم.
در  افراد  برخی  کرد:  اضافه  سرمایه  بازار  کارشناس  این    
زمان رشد شتابان شاخص به صورت هیجانی اقدام به خرید 
می کردند و در معاملات خود توجهی به تحلیل ها نداشتند، 

اکنون نیز برخی افراد به صورت هیجان زده و به دور از تحلیل 
اقدام به فروش می کنند.

  عباس زاده ادامه داد: عامل دیگر افت شاخص بورس، کاهش 
نرخ ارز بوده که بر برخی از گروه های صادراتی و ارز محور تاثیر 

منفی داشته است.
 وی یادآور شد: افت بهای نفت از بشکه ای ۸0 دلار به زیر ۵0 
دلار نیز باعث تاثیر مستقیم و غیرمستقیم بر برخی از گروه های 

بورسی مانند پالایشگاه ها و پتروشیمی ها شده است.
بازار سرمایه خاطرنشان کرد: ریسک های  این کارشناس    
سیاسی نیز تاثیر منفی بر بازار داشته و افت شاخص و کاهش 

بهای سهام شرکت ها را به دنبال داشته است.
 عباس زاده با بیان اینکه در لایحه بودجه نیز هنوز ابهاماتی 
نگرانی  این  سرمایه  بازار  فعالان  بین  در  افزود:  دارد،  وجود 
ایجاد شده که توجه بیشتر به اخذ مالیات در بودجه سال آینده 
می تواند تأثیر منفی بر عملکرد شرکت های بورسی داشته باشد.

*ابهاماتونگرانیهایپیشرویسهامداران
با  ناترازی میان درآمدها  افزود:  بازار سرمایه  این کارشناس 
مصارف و هزینه ها در بودجه سال آتی، ابهام در نرخ ارز و میزان 
درآمدهای ارزی و مشخص نشدن میزان صادرات نفت نیز از 
دیگر ابهاماتی به شمار می روند که هنوز برای فعالان بازار سرمایه 

روشن نشده است.
بیشتر  که  می شود  پیش بینی  کرد:  اضافه  زاده  عباس    
اساسی  کالاهای  تامین  برای  آتی  سال  در  ارزی  درآمدهای 
اختصاص یابد و بودجه اندکی برای پروژه های عمرانی در نظر 
گرفته شود که این موضوع می تواند بر شرکتهای بورسی که برای 
اجرای پروژه ها از بودجه های عمرانی بهره می گیرند تاثیر منفی 

داشته باشد.
 وی افزود: از نگرانی های دیگر فعالان بازار سرمایه افزایش 
هزینه های شرکت ها به دلیل رشد نرخ تورم است که سودآوری 

شرکت ها را کاهش می دهد.
*چشماندازبازارکمنوسانوباثباتبرایبورس

این کارشناس بازار سرمایه درباره  چشم اندازه بازار سرمایه نیز 
گفت: پیش بینی چشم انداز بورس در ماه های پیش رو دشوار 
است زیرا هر روز اخبار جدیدی منتشر می شود که می تواند 

تاثیر منفی یا مثبت بر بازار بگذارد.
  وی افزود: اما اگر تحول سیاسی و یا اقتصادی مهمی رخ 

و حرکت های  بود  ثبات مواجه خواهیم  با  بازار  با یک  ندهد 
هیجانی دسته جمعی مانند صف های خرید و صف های فروش 

در آن نسبت به چند ماه اخیر کمتر به چشم خواهد خورد.
  عباس زاده اضافه کرد: با توجه به افزایش نرخ تورم و بالا رفتن 
هزینه شرکت ها نباید در گزارش های مالی که در آینده منتشر 

می شود انتظار سودآوری خیلی زیادی را داشت.
  وی ادامه داد: به نظرم در ماه های آتی، شاهد افت و خیزهای 
باشتاب و سریع در بازار بورس نخواهیم بود و شاخص بورس با 

افت کمی به روند خود ادامه خواهد داد.
 این کارشناس بازار سرمایه گفت: باید توجه داشت که اکنون 
علاوه بر متغیرهای سیاسی و اقتصادی داخلی سایر عوامل 
مانند متغیر های بین المللی نیز بر بازار تأثیرگذار هستند که 

قابل پیش بینی نیستند.
 عباس زاده درباره تاثیر محدودیت های مبادلات بین المللی 
و اثرات تحریم نیز گفت: تاکنون تغییر ملموسی از نظر میزان 
فروش شرکت ها گزارش نشده، اما احتمال دارد در ماه های 

آینده مشکلاتی برای شرکت ها رخ دهد.
*استقبالازتکسهمهادربازارخنثیومنفی

 این کارشناس بازار سرمایه درباره چرخش بازار به سوی تک 
سهم ها نیز گفت: معمولًا بازار سرمایه زمانی که به مرحله خنثی 
و منفی وارد می شود، حجم معاملات کاهش می یابد که در 

اینگونه بازارها تک سهم ها و سهم های کوچک که به نقدینگی 
پایینی نیاز دارند جذابیت می یابند زیرا به راحتی درگیر سفته 

بازی می شوند.
  عباس زاده درباره خروج نقدینگی از بورس نیز گفت: پیش 
از این و در زمان رونق بورس، پول از سمت سپرده های بانکی 
به سوی بازارهای مختلف و از جمله بورس روان شد، اکنون نیز 
که بازار وارد مرحله خنثی و رکود شده است این پول ها دوباره به 

سوی سپرده های بانکی گرایش خواهند یافت.
ماهه   9 های  گزارش  درباره  سرمایه  بازار  کارشناس   این 
شرکت ها نیز گفت: نباید انتظار زیادی از این گزارش ها داشت، 
عواملی مانند کاهش قیمت نفت، افت بهای ارز و رکود در برخی 
بازارهای داخلی تاثیر منفی بر عملکرد مالی شرکت ها خواهد 
داشت.  وی یادآور شد: برای گزارش های 9 ماهه شرکت ها 
وضعیت منفی پیش بینی نمی شود، اما نباید انتظار سودآوری 

بالایی نیز از آنها داشت.
*توصیهبهسهامداران

در  سرمایه  بازار  اکنون  گفت:  سهامداران  به  توصیه  با  وی 
شرایطی نیست که بتوان در کوتاه مدت از آن سود های پایداری 
را کسب کرد اما در صورتی که سهامداری برای دوره بلند مدت 
و میان مدت و با در نظر گرفتن وضعیت سودآوری شرکتها انجام 
شود احتمال کسب موفقیت در سرمایه گذاری بیشتر می شود.

ابهامات و نگرانی های پیش روی سهامداران 

سفتهبازانوطمعکاران؛بازندگانبورس
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 رئیس هیئت کشتی استان قم:

قم میزبان مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان 
کشور شد

 رئیس هیئت کشتی استان قم از میزبانی قم از مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان کشور 
خبر داد.

محسن وزیری اظهار داشت: با توجه به رایزنی های صورت گرفته با فدراسیون کشتی، 
میزبانی مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان کشور به قم واگذار شد و این مسابقات ۱۰ تا 

۱۲ بهمن به میزبانی قم برگزار خواهد شد.
وی افزود: استان قم در زمینه کشتی پایه و پرورش کشتی گیران آینده دار و جوان در 
بخش کشتی فرنگی در سطح کشور دارای اسم و رسم است و یکی از قطب های پرورش 
فرنگی کار به شمار می رود و برگزاری مسابقات قهرمانی نوجوانان کشور در قم برای 

کشتی قم یک امتیاز قابل توجه محسوب می شود.
این سوابق روشنی در برگزاری  از  رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: قم پیش 
مسابقات کشتی جام یادگار امام داشته است و برگزاری مسابقات نوجوانان کشور در ادامه 

کارنامه مثبت قم از میزبانی از مسابقات رسمی معتبر اتفاق می افتد.
وزیری همچنین در بخش دیگری از صحبت های بیان داشت: مسابقات کشتی آزاد 
بین المللی جام شهید نظری با حضور ۸ تیم داخلی و ۳ تیم خارجی در تهران برگزار شد 
و مهدی شوندی در ۶۱ کیلوگرم و محمد جواد طالبی در ۳۶ کیلوگرم از قم به ترتیب دوم 

و پنجم شدند.
وی عنوان کرد:  مرحله اول رقابت های انتخابی تیم های ملی کشتی فرنگی و آزاد 
روزهای ۵ تا ۷ دی ماه در سالن شهدای هفتم تیر تهران برگزار می شود و کشتی گیران 

قمی نیز در این مسابقات روی تشک می روند.
 

با شکست برابر میزبانان رقم خورد؛

روز تلخ برای نمایندگان فوتبال پایه قم در 
لیگ های کشوری

 شکست سنگین برابر تیم های میزبان، روز تلخی را برای نمایندگان فوتبال پایه قم در 
لیگ های کشوری رقم زد تا این تیم ها در جدول به شرایط نابسامان خود ادامه دهند.

تیم های قمی حاضر در لیگ های پایه فوتبال کشور شرایط خوبی ندارند و افت فنی از 
یک سو و مشکلات مالی از سوی دیگر سبب شده این تیم ها در رده های سنی مختص 
خود، یا فاقد شانس صعود به مراحل بالاتر باشند و یا در سراشیبی سقوط به دسته پایین تر 

قرار گیرند.
در مسابقات قهرمانی نوجوانان کشور، تیم افشید قم که در نیم فصل نخست نتایج 
خوبی کسب کرده بود و امید زیادی به صعود از دور گروهی داشت به نتایج ضعیف 
خود در نیم فصل دوم ادامه داد و این بار برابر مقاومت تهران شکست خورد. افشید برابر 
مقاومت کار سختی در پیش داشت و نتوانست همانند بازی رفت در قم از این تیم امتیاز 
بگیرد و در تهران ۳ بر صفر برابر مقاومت شکست خورد در حالی که افشید باز هم در این 
بازی چند موقعیت گل را از دست داد و اسیر تیزهوشی بازیکنان حریف شد. با این نتیجه 
افشید به طور کامل شانس صعود را از دست داده و در بازی های باقی مانده برای بقا در 
لیگ نوجوانان کشور رقابت می کند و بدین ترتیب حسرت فوتبال قم برای صعود تیمی 
قمی از مرحله گروهی این مسابقات باز هم تمدید شده است. در لیگ برتر جوانان کشور 
نیز نماینده قم روز جمعه شرایط سختی را سپری کرد و اکنون شمارش معکوس برای 
پایان حضور این تیم در لیگ برتر جوانان آغاز شده است و کار صبا برای باقی ماندن در 
جدول لیگ برتر دشوارتر از قبل است. شرایط بحرانی جوانان صبا با شکست سنگین ۶ بر 
یک برابر مس کرمان تداوم پیدا کرد البته آن ها پیش از این با یک برد امیدبخش، در انتظار 
نتایج بهتری بودند اما شکست ۶ گله و باور نکردنی در کرمان نشان داد صبا برای باقی 

ماندن در لیگ برتر جوانان نیاز به ثبات و تحول واقعی دارد.

با پیروزی سوهان  محمد سیمامقابل ارژن رقم خورد 

صعود 3 پله ای مردان صبوری
شاگردان حسین صبوری در تیم فوتسال سوهان  محمد سیما قم سه پله  در جدول 

رده بندی مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور صعود کردند.
فوتسالیست های تیم سوهان محمد سیما قم در هفته اتفاقات عجیب و قریب لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور یکی از مهمترین بازی های این فصل را بردند تا با صعودی سه 
پله ای در جدول رده بندی، موقعیت خود را برای صعود به پلی آف لیگ برتر بهتر از قبل 
کنند. در حالی که پنج هفته دیگر به پایان رقابت های مرحله مقدماتی فصل جاری لیگ 
برتر فوتسال ایران باقی مانده، رقابت در بالا و پائین جدول رده بندی برای گرفتن یکی 
از رتبه های اول تا هشتم جدول به منظور راهیابی به پلی آف در اوج حساسیت است و 
نماینده قم از این بابت نگرانی خاصی ندارد. فوتسالیست های تیم سوهان محمد سیما 
قم در ۲۱ هفته لیگ برتر ۱۰ پیروزی، چهار تساوی، هفت باخت، ۵9 گل زده، ۶۳ گل 
خورده و ۳4 امتیاز اندوخته اند و اگر چه امیدی برای رسیدن به سکوهای اول و دوم جدول 
ندارند اما رقابت آنها برای گرفتن رتبه سوم یا چهارم جدول با رقبای دیگر بسیار حساس 
است. در جدول رده بندی لیگ برتر هم اکنون تیم گیتی پسند اصفهان با ۵۵ امتیاز در 
صدر، مس سونگون با ۵۰ امتیاز در رده دوم و فرش آراء مشهد با ۳۵ امتیاز در سوم هستند 
و تیم سوهان محمد سیما قم  با ۳4 امتیاز چهارم است، حفاری اهواز و شهروند ساری دو 
رقیب آینده نماینده قم نیز با ۳۲ امتیاز پنجم و ششم هستند. در هفته بیست و یکم لیگ 
برتر فوتسال تمام اتفاقات به نفع سوهان محمد سیما قم رقم خورد و شاگردان حسین 
صبوری که تا پایان هفته قبل در رده هفتم بودند، این هفته در میهمانی تیم لبنیات ارژن 
فارس سه بر یک صاحب برتری شدند تا با سه امتیاز این بازی سه پله از مکان هفتم به 
رده چهارم بالاتر بروند. کسب دهمین پیروزی این فصل در میهمانی تیم ارژن سبب شد 
تا قمی ها روحیه ای بهتر از قبل به دست آورده و باخت ناباورانه هفته گذشته مقابل مس 
را نیز به فراموشی بسپارند و بدین ترتیب با امیدواری بیشتری در سه بازی خانگی آینده با 
شهروند ساری، حفاری اهواز و پارسیان شهر قدس دیدار کنند و دو بازی خارج از خانه نیز 

با تیم های مقاومت البرز و اهورا بهبهان انجام بدهند.

  محمد تقوی:

باید به استوکس کمک کنیم
سرمربی موقت تیم فوتبال تراکتورسازی، گفت: در حال حاضر براساس اصل حمایت از 

بازیکنان، بر این باور هستم که همه باید به آنتونی استوکس کمک کنیم.
محمد تقوی در مورد وظایف مربی، اظهار داشت: همواره بر این عقیده بوده  و هستم 
که تحت هر شرایطی باید از بازیکنانم حمایت کنم. این امر صرفا شامل مسائل فنی و 
داخل زمین فوتبال نیست، بلکه این چتر حمایتی باید خارج از  زمین بازی نیز بازیکنان 
را پوشش دهد. سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی در ادامه اضافه کرد: امر فوق به معنای 
نادیده گرفتن اشکالات و ایرادات نیست و در خطی مشی من حفظ احترام متقابل در 
اولویت قرار دارد و انتقاد و اصلاح رفتار در موقعیتی خصوصی بین من و بازیکن صورت 
می گیرد. تقوی با تاکید بر اینکه تحت هیچ شرایطی به بازیکن توهین نمی کند، تصریح 
کرد: تفسیر احترام و حمایت من از بازیکنان به باج دادن، اشتباه است. حمایت از بازیکن 
باید توام و هم راستا با رعایت نظم و انضباط باشد. فلسفه زندگی من این است که مربی 
باید در کنار مسائل فنی فوتبال، تعلیم و تربیت زندگی را نیز به بازیکنان آموزش دهد. 
امری که متاسفانه در بَلبَشو فوتبال مان فراموش شده و خوشحالم که این مهم در باشگاه 
بزرگ تراکتورسازی احیاء می شود. وی در ادامه با اشاره به حل شدن مشکل آنتونی 
استوکس در همین چارچوب، بیان داشت: این بازیکن از من خواست تا گفتگویی باهم 
داشته باشیم و پس از هماهنگی با مدیریت باشگاه طی جلسه ای که برگزار شد، آنتونی 
حرف هایش را زد و درک بیشتری از شرایطش پیدا کردم و متوجه شدم که باید به آنتونی 
کمک کنیم تا به فوتبال برگردد.  سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی درادامه خاطرنشان 
کرد: همانطور که در بازی مقابل پرسپولیس، برای تعلیم نظم و انضباط و احترام به شان 
باشگاه، استوکس را از ترکیب کنار گذاشتم، در حال حاضر نیز براساس اصل حمایت از 
بازیکنان، بر این باورم که همه باید به آنتونی کمک کنیم. محمد تقوی در پایان اظهاراتش 
عنوان داشت: فوتبال صرفا برای پول نیست و باید از آن برای کمک به تعالی ارزش ها و 

نشاط بیشتر زندگی نیز استفاده کرد.

دبیر فدراسیون بسکتبال: 

فسخ قرارداد »پیک« به خاطر تحریم ها بود
دبیر فدراسیون بسکتبال دلیل قطع همکاری شرکت پیک با ایران را تحریم ها و فشار 
آمریکا عنوان کرد و گفت: آنها به دلیل اینکه بازاری در ایران نداشتند علاقه مند به 

همکاری نبودند.
مسعود عماری درباره فسخ قرارداد شرکت پیک با فدراسیون اظهار کرد: این شرکت 
قرارداد را به صورت یک طرفه فسخ کرده است. با توجه به تحریم ها و اینکه در ایران بازار 
خاصی نداشتند علاقه مند به ادامه همکاری نبودند. این در حالی است که شرکت پیک 
در یک دهه گذشته و در شرایطی که تحریم های قبلی هم وجود داشته با ایران همکاری 
می کرد. با این وجود دبیر فدراسیون بیان کرد: تحت فشار قرار گرفتن این شرکت به دلیل 

تحریم های آمریکا باعث شده که قراردادشان با ایران را فسخ کنند.
او در پاسخ به این سوال که چگونه این اتفاق افتاد؟ تصریح کرد: بعد از ثبت قرارداد ما 
همه نیازها و طراحی هایمان را به این شرکت دادیم. حتی زمانی که تیم زیر ۲۳ سال به 
چین رفت قرار بود یک محموله لباس ارسال شود اما اعلام کردند که علاقه ای به ادامه 
همکاری ندارند. حتی در این قرارداد بحث پوشیدن کفش پیک هم بود و قرار شده بود تا 

برخی بازیکنان کفش این شرکت را هم بپوشند. 
عماری در پاسخ به این سوال که آیا این شرکت به دلیل فسخ یک طرفه قرارداد ۱۳۰ هزار 
دلاری جریمه نمی شود؟ تصریح کرد: از جزئیات قرارداد اطلاع ندارم. فقط می دانم که 
این شرکت قرارداد فعالیتی اش را که برای سال ۲۰۱9 بود به طور کامل فسخ کرده است.

 محمد دادکان:

 خصوصی سازی سرخابی ها انجام شدنی نیست
رییس پیشین فدراسیون فوتبال می گوید که امکان واگذاری 
استقلال و پرسپولیس وجود ندارد. او با طرح این پرسش که 
چه کسی می خواهد این دو باشگاه را بخرد و از کجا این همه 
پول آورده  است، می پرسد آیا به پس از واگذاری این دوباشگاه 

توجه شده است؟
و  استقلال  باشگاه  خصوصی سازی  درباره  دادکان  محمد 
پرسپولیس اظهار کرد: اگر خاطرتان باشد من در همان دوره ای 
که رییس فدراسیون بودم، اعلام کردم که این خصوصی سازی 
)رییس  پوری حسینی  آقای  به  حتی  است.  سرگرمی  یک 
سازمان خصوصی سازی( در همان دوره گفتم که خود شما بهتر 
می دانید که این کار انجام شدنی نیست. حالا این بار که مصر 
هستند، مطمئن باشید که شب عید با من تماس می گیرد و 
من هم می گویم عذرخواهی می کنم که این حرف را زدم. الان 
می خواهند دکمه کت وشلوار را بفروشند. شما مطمئن باشید 

کت وشلوار سالم به دست کسی نمی رسد.
*دکمه سرخابی ها را می فروشند

او افزود: یادم هست یک بار آقای نجف زاده که الان نماینده 
ایران در آمریکاست، یک برنامه ای با من در تلویزیون داشت. 
هرچه  که  هستید  نوستراداموس  شما  که  گفت  من  به  او 
می گویید همان می شود؟ من گفتم که نوستراداموس نیستم 
ولی جامعه و مسوولانم را می شناسم. امروز یک کلاه درست 
کردیم و می خواهیم بگذاریم سر مردم تا 4 یا ۶ ماه سرشان 
ادامه گفت:  فوتبال در  پیشین فدراسیون  باشد.رییس  گرم 
نهایتش  نمی شود.  انجام  باشگاه  دو  این  خصوصی سازی 
این است که کت وشلوار را نگه می دارند و دکمه روی کت را 

می فروشند.
به این سوال که چرا معتقد است که دو  دادکان در پاسخ 
توضیح  نمی شوند؟  واگذار  پرسپولیس  و  استقلال  باشگاه 
داد: به این دلیل که این دو باشگاه را به خاطر سروصدایی که 
دارد، محبوبیتی که در اذهان عمومی و مردم دارد، به شخص 
واگذار نمی کنند. مگر ما به غیر از خدا از کس دیگری واهمه 
داریم؟ آن ها ترس این را دارند به کسی واگذار کنند که آن 
فرد یک روزی علیه آن ها آدم جمع کند و شعار دهد و یا آن 
کاری که مدنظرش را انجام دهد. آن ها ترس این موضوع را 
دارند. آن ها دو مدیر را به تلویزیون می آورند و از این دو درباره 
خصوصی سازی می پرسند. آقا خصوصی سازی را به چه کسی 
بسپرند؟ کی چنین پولی دارد که استقلال و پرسپولیس را 
بخرند،  را  باشگاه  دو  این  پیشکسوتان  که  می گویند  بخرد؟ 
تماشاگران سهام بخرند، این کار را بکنیم، آن کار را بکنیم. همه 
این ها صوت است. آن ها اگر به کسی هم واگذار کنند، از این 
جیب در می آورند و به آن جیب می گذارند و به خاطر این که 

ظاهر قضیه را حفظ کنند، دکمه را به یک نفر واگذار می کنند.
تضمینش  شد،  فروخته  باشگاه  دو  این  که  *زمانی 

چیست ؟
او درباره افرادی که برای خرید باشگاه استقلال و پرسپولیس 
اعلام آمادگی می کنند که یکی از آن ها علی پروین بوده که 
اعلام آمادگی کرده که با جمعی از پیشکسوتان پرسپولیس 
قصد خرید این باشگاه را دارد، بیان کرد: من خیلی راحت 
به شما می گویم. آقای پروین برای همه ما قابل احترام است 
ولی شما هرجور یک طرف قضیه بروید، آقای پروین هست. 

او می گوید ما می خواهیم بخریم. "ما" چه کسانی هستند؟ 
مدیر  پرسپولیس  در  زمان  یک  که  هستند  همان هایی  "ما" 
بودند و نمی توانستند باشگاه را بچرخانند. مدیرانی بودند که 
الان با هم جمع شدند و می گویند ما می خواهیم باشگاه را 
بخریم. آن ها می خواهند جنجال و سروصدا در جامعه درست 
کنند. شما آقای پروین را روی خط بیاورید و بپرسید آن هایی 
که می خواهند پرسپولیس را بخرند چه کسانی هستند. آن ها 
همان مدیران قبلی هستند که در باشگاه بودند و باشگاه را 
به حال و روز بدی انداختند و حالا هم می خواهند باشگاه را 
بخرند. سوال بزرگ در این مساله این است که باید از مسوولان 
وزارت ورزش و جوانان پرسید. زمانی که این دو باشگاه فروخته 
شد، تضمینش چیست که این پرسپولیس و استقلال کوچک 
نشود؟ مشکلات شان اضافه نشود؟رییس پیشین فدراسیون 
فوتبال افزود: شما می گویید پیشکسوت. کدام پیشکسوت؟ 
من همه پیشکسوتان را می شناسم. پشت آن ها چند مدیر از 
داخل و خارج هستند که پرسپولیس را بخرید. فرضا که شما 
باشگاه را خریدید. مگر شما قبلا مدیر این باشگاه نبودید؟ در 

دوره خودتان برای این باشگاه چه کار کردید؟
*خصوصی سازی کلاهی است که بر سر مردم می گذارند 
دادکان ادامه داد: استقلال، پرسپولیس و فدراسیون فوتبال 
یک ساختمان دارند که آن هم دوستان من، من و بچه های بازار 
زحمت کشیدند که در زمان خودمان برای آن ها خریدیم. الان 
اگر آن ساختمان ها نبود، این افراد کجا می خواستند بنشینند 
و تصمیم گیری کنند؟ حالا سوال من این است. افرادی که 4۰ 
سال است که می گویند می خواهیم این دو باشگاه را بخریم، 
چه کار برای این دو باشگاه کردند؟ به خدا نباید مردم را باوجود 
تمام مشکلاتی که دارند، تمام نابسامانی هایی که وجود دارد، 
با این مسائل بی ارزش سرگرم کنیم. صداوسیمای جمهوری 

اسلامی ایران برای بازی پرسپولیس با تیم ژاپنی چه کارها 
رفته  جهان  باشگاه های  جام  فینال  به  العین  الان  می کرد. 
است. پس الان امارات هم باید تمام کشورهای دنیا را تصرف 
کند که به فینال باشگاه های جهان رسیدند.او افزود: چون 
نمی توانیم مشکلات مردم و جامعه را مرتفع کنیم، می خواهیم 
آن ها را سرگرم کنیم. الان مشکلات جامعه ما باشگاه استقلال 

و پرسپولیس است؟
*مالک تراکتورسازی هم باشگاه را رها می کند و می رود

رییس پیشین فدراسیون فوتبال درباره مزایایی که می تواند 
واگذاری این دو باشگاه داشته باشد، اظهار کرد: درست است، 
مزایا دارد. مگر تیم های خصوصی دیگری نداشتیم؟ بنشینید 
و آخر و عاقبت باشگاه تراکتور را ببینید. من امروز تنها کسی 
هستم که این حرف ها را می زنم. شما آخر و عاقبت آن آدمی 
که الان برای باشگاه تراکتور زحمت می کشد و از جیب خودش 
هزینه می کند را ببنیند. الان یک سری دورش را می گیرند، 
پول های این آدم جابه جا می شود و در نهایت می رود. تا الان 
چند باشگاه که خصوصی بودند را ول کردند و رفتند؟ شما این 
تجربه را دارید و بازهم موضوع واگذاری پرسپولیس و استقلال 
را مطرح می کنید؟ چه کسانی می خواهند این دو باشگاه را 
بخرند؟ همه خریداران کسانی هستند که برای این دو باشگاه 

یک آجر هم نگذاشتند.
*باشگاه های صنعتی فساد دارند؛ دلالش هم صدا و 

سیما است
دادکان در ادامه درباره ولخرجی در تیم های صنعتی توضیح 
صنعتی  تیم های  در  که  دارم  را  اعتقاد  همین  هم  هنوز  داد: 
ولخرجی می شود. همان طور که می دانید، هم زمان با خروج آقای 
شریعتمداری از وزارت صنعت، من هم استعفایم را به وزیر جدید 
اعلام کردم. می گویند در این مملکت با فساد مبارزه می کنیم. من 

هم قبول دارم، امروز با فساد مبارزه می شود ولی با برگ و شاخه 
مبارزه می شود. هنوز ریشه و تنه باقی مانده است. شما ببینید 
این  پولی جابه جا می شود. دلال  باشگاه های صنعتی چه  در 

باشگاه ها صداوسیما است، من این را به راحتی می گویم.
*کی روش کارش را بلد است

"تهران ورزشی"  رادیویی  برنامه  با  ادامه گفت وگویش  او در 
درباره حضور ایران در جام ملت های آسیا و هم چنین برگزار 
نشدن مراسم بدرقه برای تیم ملی گفت: تیم ملی ما یکی از 
تیم هایی است که می تواند روی سکو قرار بگیرد. بعد از این که 
در دوره ما تیم ملی در جام ملت ها سوم شد. البته در آن دوره 
باوجود مشکلاتی که در نیمه نهایی برای ما ایجاد کردند به 
فینال نرسیدیم. الان هم تیم ملی ما این شانس را دارد که به 
روی سکو برود. این هم یادمان نرود که کی روش کارش را بلد 
است و من همیشه به این موضوع تاکید کردم ولی اختیارات 
بسیاری به او دادیم. همه مان باید دعا کنیم که کی روش در 

کارش موفق باشد.
*اختیارات فردوسی پور را گرفته اند 

دادکان شرط بندی در رده های پایه فوتبال که در برنامه نود 
مطرح شد اظهار کرد: برنامه نود بلندگوی خوبی است. البته 
الان کمی ضعیف شده است. دلیل این موضوع این است 
که مجریان این برنامه در اختیار هستند. هرکس از آن جا رد 
می شود به او می گویند بیا و در برنامه حرف بزن اما من یک 
بار به این برنامه دعوت شدم تا صحبت کنم. کسی که بتواند 
حرف تاثیرگذار بزند، به این برنامه دعوت نمی شود. این برنامه، 
این هفته این موضوع را مطرح کرد اما هفته بعد این موضوع 
را رها می کند. فقط این مسائل گفته می شود اما سرانجامی 
ندارد. مجری آن ۳۰ بار هم قهر کرده و دوباره برگشته است. 
به دلیل این که اختیاراتی را از او گرفتند و یک کارهایی را از او 
می خواهند تا انجام دهد. آن ها در برنامه نود از افرادی استقبال 
می کنند که حرفی که باب میل شان هست را می زنند. مگر 

حرفی که من می زنم برخلاف دینم است؟ 
*قوام یک کشور به آزادی و عدالت است 

وی افزود :قوام یک کشور به دو چیز است. آزادی و عدالت. 
اگر من در جهت آزادی و عدالت حرف بزنم، بدانید که کشور 
قوام دارد وگرنه وقتی بخواهید آزادی و عدالت را از من بگیرید 
تا حرفی که شما می خواهید بزنم، قطعا این کار را نمی کنم. 
چون از یک چیز ترس دارم، آن هم خدا است. از پدر و مادرم که 
آموزش دینی به من دادند می ترسم. شما را مجبور می کنند که 
به یک سمتی بروید که به خاطر بودنتان، دروغ بگویید و عدالت  
و آزادی را زیر پا بگذارید. در جامعه ما مردم دین شان را دوست 
دارند. شاید مردم شماها را دوست ندارند. لطفا همه چیز را به 

دین گره نزنیم. 
*گول وزارت ورزش و کمیته المپیک را نخورید

دادکان در پایان صحبت هایش گفت: الان چند روز است 
وزیر آموزش و پرورش می گوید ۱۷۰ هزار مدرسه ما در معرض 
آتش سوزی قرار دارد که ۲۵ هزار تای آن در حد انفجار است و 
ممکن است بچه ها دوباره دچار مشکل شوند. شما با ورزشکاران 
و هنرمندان بزرگ برنامه بگذارید. خصوصی سازی چیست. گول 
وزارت ورزش و کمیته المپیک را نخورید. آنها دنبال این هستند 

که بمانند تا دوران چهار ساله شان تمام شود و بروند.

سرور جباروف یکی از گزینه های اصلی نقل و انتقالات استقلال در نیم فصل است که هنوز 
این انتقال قطعی و قانونی نشده است.

در حالی که از مدتها پیش بحث بازگشت سرور جباروف به استقلال مطرح بوده است، 
هنوز این انتقال جنبه عملی به خود نگرفته است. اما در عین حال جباروف همچنان یکی 
از گزینه های اصلی آبی پوشان بوده و اگر اتفاق خاصی روی ندهد احتمال بازگشت وی به 

این تیم زیاد است.
جباروف در ابتدای فصل با کج سلیقگی تصمیم سازان وقت استقلال و تعلل آنها از این تیم 

جدا شد و خلاء این بازیکن در خط میانی تیم شفر هرگز پر نشد.
یکی از موارد مورد اختلاف جباروف و باشگاه استقلال مربوط به اول فصل، طلب ۱۳۰ 
هزار دلاری هافبک ازبکستانی بود که باشگاه استقلال در آن زمان حاضر به پرداخت آن 
نبود. بعدها و در زمان مدیریت جدید باشگاه ۵۰ هزار دلار از این طلب پرداخت شد تا 

مطالبات جباروف به ۸۰ هزار دلار کاهش یابد.

در حال حاضر گرچه چنین به نظر می رسد که طرفین بر سر کلیات این انتقال توافق 
کرده اند، اما اختلافات جزیی در نحوه انجام این انتقال باعث شده تا قدری این اتفاق به 

تعویق بیفتد.
جباروف خواهان دریافت مابقی مطالباتش قبل از ورود به تهران است در حالی که باشگاه 

استقلال ترجیح می دهد با جباروف در تهران تسویه حساب کند. 
هافبک ازبکستانی تمایل دارد قراردادش با استقلال به نیم فصل دوم فصل جاری محدود 
نباشد و حداقل یک فصل بعد از آن هم با این تیم قرارداد ببندد که به دلیل شرایط سنی وی، 

استقلالی ها قدری روی این شرط تردید دارند.
از سوی دیگر شنیده می شود وینفرد شفر که باید نظر قطعی و نهایی در خصوص جباروف 
و هر گزینه دیگری را بدهد، شرط پذیرفتن جباروف را مثبت بودن عملکردش در تست قبل 
از عقد قرارداد دانسته است.  احتمال این که سرور جباروف به زودی و به منظور نهایی کردن 

این توافق راهی تهران شود وجود دارد. 

فعلا هیچ چیز قطعی نیست؛

آخرین وضعیت هافبک تاثیرگذار برای بازگشت به استقلال

رئیس فدراسیون فوتبال، گفت: اعتراض ها علیه داوری برای فوتبال ایران خوب نیست.
مهدی تاج اظهارداشت : در این ماه ۲ جلسه کلاس داوری داشتیم. یک جلسه آموزش 
هم برای داوران کمتر از ۳۵ سال داریم چرا که آنها می توانند سال های سال داوری کنند. 
اشتباهات داوری تاثیر زیادی روی لیگ می گذارد. هفته های آخر لیگ اعتراضات زیادی 

مطرح شد که این مسئله برای فوتبال ایران خوب نیست.
* تلاش می کنیم تا اشتباهات را به کمترین حد خود برسانیم

وی افزود: تیم هایی که بیشتر اعتراض کردند مشاهده شده که سود بیشتری هم از داوری 
بردند. هر هفته در کمیته داوران و دپارتمان داوری قضاوت های داوران مورد ارزیابی قرار 
می گیرد و مشخص شده که چه باشگاه هایی متضرر شدند و چه باشگاه هایی سود بردند. 
در صحبتی که امروز انجام دادم گفتم که نباید این نگاه را داشته باشیم اگر یکی ۲ بار 
سود کرده، ۲ بار متضرر شده است، مجموعه این اشتباهات 4 اشتباه تأثیرگذار را تشکیل 
می دهد. البته نماینده فیفا هم در صحبت های خود اشاره کرد که هیچگاه اشتباهات 
داوری به صفر نخواهد رسید. ما باید در کشور خود تلاش کنیم تا اشتباهات را به کمترین 

حد خود برسانیم.
* فردا نحوه استفاده از VAR ارزیابی می شود

 VAR وی در مورد کلاس آموزشی کمک داور ویدئویی اظهار داشت:فردا نحوه استفاده از
مورد ارزیابی قرار می گیرد، یک بار این مسئله امتحان می شود تا ببینیم آیا جواب می دهد 
یا نه. باید کم کم همه کارها را جلو ببریم و از این تکنولوژی هم استفاده کنیم. براساس 
مؤلفه ای که در فیفا وجود دارد در بحث VAR تکلیف یک صحنه باید در کمتر از ۱.۵ دقیقه 

مشخص شود تا بازی از جذابیت نیفتد. بحث استفاده از VAR شروع شده و الان ۱۱ 
درصد دنیا از این تکنولوژی استفاده می کنند و رفته رفته هم به این درصد افزوده می شود.

وی در مورد اینکه جلسه تست این سیستم فردا کجا برگزار می شود، عنوان کرد: این 
جلسه احتمالًا در ورزشگاه دستگردی خواهد بود.

*برخی دوربین ها را صداوسیما و برخی را ما باید نصب کنیم
رئیس فدراسیون در مورد اینکه آیا سیستم مورد استفاده بومی است، عنوان کرد: یک 
سیستمی که بررسی می شود بومی و یک سیستم هم نمونه فیفا است، باید قدم به قدم 
کارها را پیش ببریم و تلاش کنیم از نیم فصل دوم از این سیستم استفاده کنیم، حالا یا در 
مورد همه این اتفاق بیفتد یا در چند ورزشگاه، باید شرایط را ارزیابی کنیم تا ببینیم چه پیش 
می آید، این مسئله نیاز به بودجه قابل ملاحظه ای دارد. همچنین باید کلاس آموزشی هم 
برگزار کرد، باید با صدا و سیما هم مذاکره کنیم و برخی دوربین ها را آنها و برخی را ما نصب 

کنیم. هر روز یک مسئله ای جدید در این ارتباط مطرح می شود.
* تنها نگرانی وضعیت مالی فدراسیون است

تاج در مورد اینکه تصاویر جالبی از اردوی تیم ملی در ارتباط با شب یلدا منتشر شد و به 
نظر می رسد روحیه کاروان ایران بسیار خوب است، عنوان کرد: روحیه تیم خیلی خوب 
است و تنها نگرانی وضعیت مالی فدراسیون است. امیدواریم با کمک وزارت این مشکلات 
را رفع کنیم. اخیراً تیم امید در کیش حضور داشت و قرار است تیم ساحلی ما به برزیل اعزام 
شود همچنین فوتسال هم یک اعزام در پیش دارد، ممکن است برخی از این اعزام ها را به 
تأخیر بیاندازیم. مشکلات مالی وجود دارد اما تیم ملی در اولویت است و امیدواریم که بتواند 

باز هم باعث شادی مردم شود.
*آخرین خروج تیم ملی قبل از جام ملت ها از کیش خواهد بود

تاج در ادامه خاطرنشان کرد: تیم ملی در قطر ۳ بازی دوستانه می کند، ما برای مراسم 
بدرقه هم اسپانسر گرفتیم و اگر شرایط مناسب باشد بدرقه را برگزار می کنیم. خروج قبلی 
تیم ملی از ایران برای بازی های دوستانه بود و آخرین خروج قبل از اعزام به جام ملت ها از 

جزیره کیش خواهد بود.

اعتراض ها علیه داوری برای فوتبال ایران خوب نیست

مهدی تاج :تیم های معترض بیشتر سود برده اند

رئیس هیأت کشتی کرمانشاه گفت: شرایط طوری شده 
که خیلی از کشتی گیران از رفتن خادم خوشحال هستند در 

حالی که نباید اینطور باشد
تغییرات در رأس فدراسیون   محمدحسین محبی درباره 
کشتی گفت: خادم عملکرد خوبی داشت و بودجه و امکانات 
خوبی به کشتی آورد، اما شاید بزرگترین و تنها ایراد او تک بُعدی 
بودنش و عدم اعتماد به شورای فنی بود، چون می خواست هم 

سرمربی باشد هم رئیس فدراسیون.
وی ادامه داد: متأسفانه با وجود فرایندی که به صورت شفاف 
تعریف شده بود، اما شاهد اعمال سلایق شخصی بودیم. اگر 
قرار بود انتصاب داشته باشیم پس دلیل برگزاری اینهمه فرایند 

چه بود.
 در مجموع معتقدم خادم به غیر از ۲ سال آخر که تیم های 
کشتی ما واقعاً ضعیف ظاهر شدند عملکرد بدی نداشت و 

شاید اگر به تنهایی کارها را انجام نمی داد موفق تر می شد.
* کشتی در زمان خادم گسترش زیادی پیدا کرد

محبی تصریح کرد: متأسفانه کشتی در زمان خادم گسترش 
زیادی پیدا کرد و اضافه کردن برخی رشته های بی فایده از 
دستش  از  امور  اداره  بود،  شده  باعث  بانوان  کشتی  جمله 
خارج شود. از طرفی زمانی فدراسیون کشتی با  4-۵ نفر اداره 
می شد، اما حالا تعداد زیادی به عنوان کارمند در فدراسیون 

فعالیت می کنند.
رئیس هیأت کشتی کرمانشاه درباره شرایط رئیس جدید 
فدراسیون گفت: کسی باید برای ریاست فدراسیون کاندید 
شود که توانایی اداره ورزش اول کشور را داشته باشد. با توجه 

به شرایط اقتصادی پیش از هر چیز باید بتواند منابع مالی 
خوبی را به کشتی تزریق کند؛ کسی که به قول معروف گوش 
شکسته باشد و جامعه کشتی او را قبول داشته باشند.؛به 
خصوص اینکه از مشورت اهالی و بزرگان کشتی استفاده کند.
* تفکرات فدراسیون قبلی جواب می داد، حال و روز 

کشتی بهتر بود
محبی در خصوص اینکه برخی شنیده ها حاکی از این است 
که ممکن است فردی هدایت فدراسیون را برعهده بگیرد که 
ادامه دهند راه فدراسیون قبلی باشد و آیا این موضوع قابل 
قبول است، گفت: اگر تفکرات فدراسیون قبلی جواب می داد 
که حال و روز کشتی بهتر بود. شرایط طوری شده که خیلی 
از کشتی گیران از رفتن خادم خوشحال هستند در حالی که 

نباید اینطور باشد. 
وی خاطرنشان کرد:  خادم قهرمان و الگوی بسیاری از مردم 
جامعه و کشتی گیران بود، اما می بینیم که خیلی ها از رفتن او 
خوشحال هستند. از طرفی کشتی گیرانی که در زمان او طرد 

شده بودند در حال برگشت هستند.
 متأسفانه در زمان خادم دایره انتخابات محدود بود؛ کسی 
باید ریاست فدراسیون را برعهده بگیرد که این محدودیت را 

بشکند.
رئیس هیأت کشتی کرمانشاه گفت: کشتی نیازمند تغییرات 
و خون تازه ای است. اگر قرار باشد همان سیستم قبلی ادامه 
پیدا کند، خود خادم می ماند بهتر بود. کسی باید ریاست 
فدراسیون را قبول کند که از نواقص و کاستی های رئیس قبلی 

درس بگیرد و اشتباهات گذشته را تکرار نکند.

نایب قهرمان پرتاب دیسک آسیا گفت: امیدوارم مسئولان ورزش 
بازتر  با دید  و  باشند  پیگیر وعده های عملی نشده در دوومیدانی 
شرایط  مورد  در  صمیمی  محمد  کنند.  رصد  را  رشته  این  شرایط 
خودش و  وضعیت دوومیدانی کشور صحبت هایی را داشت که در 
زیر می خوانید:وی اظهارداشت :متأسفانه شرایط دوومیدانی اصلا 
خوب نیست و ما هم فعلا کار خاصی انجام نمی دهیم، نه اردویی 
وجود دارد و نه مسابقه ای، الان که فکر می کنم می گویم بزرگترین 
اشتباه زندگی ا م این بود که به دوومیدانی آمدم، وقتی با چندین مدال 
آسیایی و جهانی هیچ حمایتی وجود ندارد، به نوجوانان و جوانانی که 
می خواهند به سمت این رشته بیایند توصیه می کنم که آینده خودشان 
را خراب نکنند، نه حقوقی وجود دارد، نه قراردادی با باشگاه ها، هیچ 
چیز سرجایش نیست، من امسال رکوردم بیش از ۶۱ متر بود اما به اردو 
دعوت نشدم، البته دعوت می شدم هم نمی رفتم چون اصلا شرایط 

اردوها خوب نیست. هیچ احترامی دیگر در این رشته وجود ندارد. 
* از سال 83 مدال گرفته ام اما هیچ احترامی وجود ندارد

وی ادامه داد: از سال ۸۳ مدال می گیرم و این مدال ها بیش از 
فقط مدال  دارد؟ من  ارزش  برای چه کسی  اما  است  مورد   ۱۰۰
انجام  را  کارها  این  چه  برای  که  می خورم  تأسف  و  ندارم  المپیک 
داده ام، همه این مدال ها را جمع کنم و بخواهم بفروشم ۵۰ هزار 
تومان هم نمی شود، آن زمانی که پرچم ایران را بالا می بردیم، همه 
پشتش پنهان می شدند، اما حالا کسی احترام نمی گذارد و همه 
انتخاب ها و تصمیم ها سلیقه ای شده است. نایب قهرمان پرتاب 
دیسک آسیا عنوان کرد:  باشگاه خوب و اسپانسری که در انتخابات 
از آن حرف می زدند، کجاست؟ الان حقوق ورزشکاران قطع شده 
و قرارداد باشگاه ها هم یک سوم ۵ سال پیش شده است، نمی دانم 

چرا مسئولان رده بالای ورزش چشم شان را به این شرایط بسته اند؟ 
شنیده ام در اردوها غذاهایی می دهند که اصلا مناسب نیست، با این 
شرایط یک ورزشکار چطور می خواهد مدال آوری کند؟ وی با اشاره 
به اینکه در لیگ طلایی و قهرمانی کشور مقام آوردم اما یک ریال 
هم تاکنون نگرفته ام، فقط می خواهم بدانم با این کارها هدفشان 
چیست؟ امسال هم یک ریال هم برای من هزینه نکردند، و من خودم 

با خرج خودم بالای ۶۱ متر رکورد زدم. 
* پیشنهاد باشگاه ها از سال 86 هم پایین تر است

دوومیدانی کار کشورمان در پاسخ به این سؤال که چرا امسال در 
لیگ شرکت نکردید، گفت: پیشنهاد داشتم اما برای هر امتیاز ۲۰۰ 
می آوردم، ۶  را  کامل  امتیاز  اگر ۳۰  مجموع  در  می دادند،  امتیاز 
میلیون تومان می شد که ۱۰ درصد آن هم به مالیات تعلق می گیرد، 
من در سال ۸۶ هم که رده جوانان بودم همین مبلغ را می گرفتم، 
برنده شد؟ کیهانی  انتخابات  در  بود وعده های کسی که  این  آیا 
قول هایی که در کمیته ملی المپیک برای جذب اسپانسر هم می داد، 
عملی نشد و تغییرش دادند. او اگر نمی تواند کاری کند، حداقل 

اعلام کند و بگوید چیزی که می خواستیم نشد. 
* مسئولان پیگیر وعده های عملی نشده کیهانی باشند

صمیمی عنوان کرد:  هر کسی می خواهد پرتاب دیسک را با من کار 
کند، می گویم وقت خودت را هدر نده چون به درد نمی خورد، وضعیت 
من را با ۱۰۰ مدال نگاه کن و این رشته را ادامه نده. امیدوارم مسئولان 
رده بالای ورزش با دید بازتر شرایط دوومیدانی را نگاه کنند و ببینند 
وعده های کیهانی به کجا رسید و چرا عملی نشد؟ دوومیدانی یک 
فرد دلسوز می خواهد نه کسی که به فکر خودش باشد. ما که دیگر کلا 

ناامید شدیم و نمی دانیم این شرایط تا کی می خواهد ادامه پیدا کند. 

محبی: 

خیلی از کشتی گیران از رفتن خادم خوشحال هستند
محمد صمیمی :

بزرگترین اشتباه زندگی ام حضور در دوومیدانی بود!
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برای زیباتر شدن خطر نکنید!

8 عادت خطرناک در زمینه زیبایی

برخی از افراد، به دلیل گران قیمت بودن پرایمرهای آرایشی، ابتدا مقداری اسپری 
ضدعرق روی صورت خود می پاشند و بعد از خشک شدن آن اقدام به آرایش می کنند. 
انجام دادن این کار حتی برای یک بار می تواند باعث بسته شدن کامل روزنه های پوستی و 

ایجاد جوش های سرسیاه و همچنین آکنه های شدید و مقاوم شود.
همه ما در طول روز کارهایی برای زیبایی پوست و موی خودمان انجام می دهیم، اما آیا 
می دانید برخی از این عادت ها خطرات جدی برای سلامت شما دارند؟ مثلًا همین رژلبی 
که بیشتر خانم ها به صورت روزانه از آن استفاده می کنند، می تواند در قسمت هایی از لیوان، 
قاشق یا چنگال آن ها پنهان بماند و اثر ناشی از آن پاک نشود. رژلب ها حاوی ترکیبات 
شیمیایی فراوانی مانند سرب هستند و باقی ماندن آن ها در قسمت هایی از ظروف که 
به سادگی قابل مشاهده یا قابل شستن نیستند، می تواند به مرور زمان سلامت فرد را به 
خطر بیندازد و با افزایش بار میکروبی موجود در ظرف، باعث ایجاد مشکلات گوارشی یا 
حتی برخی از انواع عفونت های تنفسی در افراد شود. از این رو، توصیه می شود در صورت 
تماس مستقیم ظروف با لب هایی که رژلب روی آن هاست، حتماً این ظرف ها با اسکاچ، 
مایع ظرفشویی و آب داغ کاملًا شسته شوند. با این مقدمه و در ادامه مطلب، با سایر موارد 

خطرناک در زمینه زیبایی آشنا می شوید:
1- استفاده از کمربندهای لاغری

برخی افراد برای لاغر شدن موضعی ناحیه پشت کمر، پهلوها، شکم و زیرشکم، اقدام به 
استفاده مداوم از کمربندهای لاغری می کنند. افرادی که عادت به بستن کمربند لاغری 
مستقیم روی پوست خود دارند، با افزایش تعریق پوستی باعث ایجاد التهاب، قرمزی، 
خارش و حتی در مواردی کهیرهای مقاوم پوستی می شوند. ضمن اینکه استفاده مداوم 
از کمربندهای لاغری به دلیل فشاری که به ارگان های داخلی وارد می کند، می تواند باعث 

تضعیف عملکرد این ارگان ها شود.
چاره چیست؟ بیشتر از 3 بار در هفته و هر بار حدود 30 تا 45 دقیقه از کمربند لاغری 

استفاده نکنید. حتماً کمربند لاغری را روی لباس نخی بپوشید.
2- برداشتن خال در خانه

خال های گوشتی، ضایعات پوستی برجسته ای هستند که وجود آن ها برای برخی افراد 
خوشایند نیست. از گذشته های دور تاکنون، یکی از روش های برداشت خال، بستن نخی 
محکم روی آن ها به منظور خشک شدن و افتادنشان است. این در حالی است که گاهی 
خال ها می توانند نشانه ای از بیماری هایی مانند سرطان پوست باشند و کندن آن ها احتمال 

انتشار سلول های سرطانی و وخیم شدن شرایط بیمار را فراهم می کند.
چاره چیست؟ اگر خال گوشتی ناخوشایندی دارید، حتماً برای برداشتن آن به پزشک 

عمومی، متخصص پوست یا جراح عمومی مراجعه کنید.
3- استفاده از اسپری های ضدعرق به عنوان پرایمر آرایشی

پرایمر آرایشی، محصولی است که به عنوان پایه ای برای آرایش صورت از آن استفاده 
می شود. زمانی که شما پرایمر را روی پوستتان می زنید، سطح پوست کاملًا صاف و آماده 
آرایش می شود. متخصصان پوست آمریکایی به تازگی با مواردی از آسیب های پوستی 
مواجه شده اند که در اثر استفاده از اسپرهای ضدعرق به جای پرایمر آرایشی به وجود آمده 
بودند. برخی از افراد، به دلیل گران قیمت بودن پرایمرهای آرایشی، ابتدا مقداری اسپری 
ضدعرق روی صورت خود می پاشند و بعد از خشک شدن آن اقدام به آرایش می کنند. 
انجام دادن این کار حتی برای یک بار می تواند باعث بسته شدن کامل روزنه های پوستی 
و ایجاد جوش های سرسیاه و همچنین آکنه های شدید و مقاوم شود. التهاب پوستی و 
کهیرهای مقاوم به درمان از دیگر عوارض استفاده از دئودورانت به جای پرایمر آرایشی است.
چاره چیست؟ هرگز از محصولاتی که مخصوص پوست صورت نیستند، برای آرایش و 

زیبایی کمک نگیرید.
4- استفاده از چسب های کاشت برای از بین بردن جوش های سرسیاه

جوش های سرسیاه، یکی از آزاردهنده ترین مشکلات پوستی برای بسیاری از افراد، 
مخصوصاً خانم ها هستند. به تازگی برخی آرایشگاه ها افراد مبتلا به جوش های سرسیاه 
را به استفاده از چسب های کاشت )چسب کاشت مژه، ناخن و مو( برای خارج کردن 
جوش های سرسیاه از پوست صورت تشویق می کنند. این در حالی است که چنین کاری 
می تواند با کنده شدن لایه های رویی پوست و در مواردی پاره شدن مویرگ های زیرپوستی، 
ایجاد کبودی های شدید و موضعی، زخم های پوستی و تحریک شدید پوست صورت همراه 

باشد.
چاره چیست؟ بهتر است علاوه بر اجتناب از مصرف چسب های کاشت برای برداشتن 
یا  پوست، لایه برداری سبک شیمیایی  به متخصص  مراجعه  با  جوش های سرسیاه، 
میکرودرم ابریژن انجام دهید. ضمن اینکه لایه برداری ملایم و روزانه پوست با صابون ها یا 

ژل های اسکراب هم می تواند راه ایمنی برای از بین بردن جوش های سرسیاه باشد.
5- تهیه کردن سرم مژه خانگی

برخی از افراد با تصمیم خود یا به توصیه آرایشگر، برای افزایش حجم و بلندی مژه ها اقدام 
به آماده کردن سرم مژه خانگی با انواع روغن ها و عصاره های گیاهی یا گاهی هم شیمیایی 
می کنند. متخصصان پوست معتقدند این کار علاوه بر آسیب هایی که برای بُن مژه ها و 
پوست پشت پلک در پی دارد، می تواند عفونت های چشمی یا زخم قرنیه را هم به دنبال 

داشته باشد.
چاره چیست؟ به جای تهیه سرم مژه خانگی، از انواع سرم های استاندارد موجود در بازار 
که بدون نسخه در داروخانه به فروش می رسند، استفاده کنید. این سرم های صنعتی، 
علاوه بر ترکیباتی که شما می شناسید، حاوی ترکیبات ضدمیکروبی و ضدقارچی هم 

هستند و خطر ابتلا به عفونت های پوستی و چشمی را در شما از بین می برند.
6- استفاده از کرم های درمان هموروئید برای رفع پف زیر چشم

در طول سال های اخیر، استفاده از پمادهای مخصوص درمان هموروئید برای کاهش پف 
و تیرگی دور چشم ها بسیار شایع شده است. این در حالی است که این پمادها برای پوست 
قسمت خاصی از بدن طراحی شده اند و ترکیبات موجود در آن ها می تواند شدیداً باعث 
تحریک پوست نازک و حساس اطراف چشم ها شود. گاهی این تحریک به خارش و قرمزی 

شدید منجر می شود و فرد را بیش از اندازه به دردسر می اندازد.
چاره چیست؟ به جای استفاده از پمادهای هموروئید، از روشی ارزان و ساده برای رفع 
تیرگی و پف اطراف چشم ها استفاده کنید. در این روش، شما می توانید یک شب حلقه های 
خیار خنک را 30 دقیقه روی چشم های بسته خود قرار دهید و شبی دیگر یک چای 
کیسه ای سبز و خنک شده را روی پلک ها بگذارید. حلقه های سیب زمینی خنک شده هم 

در کاهش پف و تیرگی اطراف چشم ها نقش برجسته ای دارند.
7- استفاده از اسکراب برای لب ها

این روزها محصولات مختلفی مانند انواع ژل ها و صابون های اسکراب برای لایه برداری های 
ملایم از پوست صورت در بازار وجود دارند. برخی افراد برای درمان پوسته ریزی لب های 
خود نیز از محصولات اسکراب صورت استفاده می کنند. این کار می تواند شدیداً باعث 

خشکی و تحریک لب ها شود و ترک خوردن مداوم آن ها را در پی داشته باشد.
چاره چیست؟ پوسته ریزی لب ها یا به دلیل خشکی بیش از حد آن ها اتفاق می افتد یا به 
علت حساسیتی که به برخی از محصولات آرایشی لب نشان می دهند. در هر دو صورت، 

شما می توانید این پوسته ریزی را با انواع بالم لب یا روغن نارگیل درمان کنید.
8- وکس کردن گوش

یکی از پیشنهادهایی که این روزها هم آقایان و هم خانم ها در آرایشگاه ها و از سوی آرایشگر 
خودشان می شنوند، وکس کردن گوش با موم های گرم است. وکس کردن گوش، مخصوصاً 
در آقایان که موهای ضخیم و پری در گوش خود دارند، می تواند علاوه بر ایجاد درد و التهاب 
شدید باعث پاره شدن مویرگ های ریز زیرپوستی داخل گوش و حتی در مواردی آسیب 
رسیدن به بخش هایی از گوش داخلی شود. در برخی موارد، آسیب های ناشی از وکس 

کردن گوش روی پرده گوش ها نیز گزارش شده است.
چاره چیست؟ موهای زائد گوش های خود را با استفاده از دستگاه های مخصوص اصلاح 
موی گوش و بینی از بین ببرید. ضمن اینکه استفاده از ژیلت های کوچکی که این روزها 
برای اصلاح موی گوش و پشت لب در بازار وجود دارند هم می تواند برای شما کارآمد باشد.

اگرچه ناخن های هر فرد می تواند متفاوت باشد، اما یک اصل برای 
سالم شمردن ناخن ها وجود دارد. رژیم غذایی سرشار از چربی های 
داشتن  باعث  فراوان  آب  با  همراه  و  متفاوت  مغذی  مواد  سالم، 
ناخن هایی محکم و به طور طبیعی براق با لبه های سفید صاف و 
برای برخی افراد وجود یک هلال سفیدرنگ در پایه ناخن می شود. 
ناخن ها عمدتاً از یک پروتئین به نام کراتین ساخته شده اند، همان 
پروتئینی که در پوست و موهایمان نیز یافت می شود. ناخن ها، نه 
تنها ابزاری برای زیبایی هستند بلکه کاربردهای دیگری نیز دارند 
و حتی می توانند نشانه هایی از وضعیت رژیم غذایی و سلامتی مان 
ارائه دهند. این مطلب را بخوانید تا با آنچه ناخن هایتان درباره میزان 
کربوهیدرات، چربی ها، ویتامین ها و سایر موارد به ما می گویند، 

آشنا شوید:
*از یک رژیم غذایی سالم پیروی می کنید

اگرچه ناخن های هر فرد می تواند متفاوت باشد، اما یک اصل 
از  سرشار  غذایی  رژیم  دارد.  وجود  ناخن ها  شمردن  سالم  برای 
چربی های سالم، مواد مغذی متفاوت و همراه با آب فراوان باعث 
داشتن ناخن هایی محکم و به طور طبیعی براق با لبه های سفید 
صاف و برای برخی افراد وجود یک هلال سفیدرنگ در پایه ناخن 

می شود.
*به قدر کافی از میوه ها و سبزیجات استفاده نمی کنید

اگر ناخن هایتان کند و پوسته پوسته است و به طور عادی رشد 
از  غنی  غذایی  رژیم  مصرف  عدم  آن  مقصر  احتمالًا  نمی کند، 
سبزیجات و میوه ها است. مواد مغذی، فسفر، کلرید، کلسیم و دیگر 
مواد مغذی ریز و درشت برای حفظ شکل، رنگ، درخشندگی، 
رشد و استحکام ناخن ها ضروری هستند. وقتی بدن شما دچار 
کمبود این مواد مغذی پراهمیت باشد سعی می کند هر آنچه دارد 

ابتدا از طریق جریان خون به ارگان های حیاتی بدن برساند.
*رژیم سختی گرفته اید

رژیم های سخت یا اجبار خود به مصرف خیلی کم مواد غذایی 
می تواند اثر سوئی بر سلامت ناخن ها داشته باشد. هر رژیم غذایی 
شامل گرسنگی مزمن یا سوءتغذیه بدن را مجبور به ذخیره چربی ها 
و مواد مغذی برای حفاظت از ارگان های مهم شامل مغز و قلب 
می کند. ناخن، مو و حتی پوست اغلب در این موارد کمترین مواد 

مغذی را دریافت می کنند و این باعث خشک، ضعیف و شکننده 
شدن آن ها می شود.

*بدنتان دچار کم آبی است
یک نگاه به ناخن هایتان بیندازید. یک فشار ملایم به صفحه 
ناخن )پایه ناخن( وارد کرده و ببینید بعد از توقف فشار چه اتفاقی 
برای ناخنتان می افتد. ناخن های سالم و طبیعی، با اعمال فشار 
مویرگ های  در  خون  آن  توقف  با  سپس  و  می شوند  سفیدرنگ 
زیر ناخن به جریان افتاده و رنگ آن به حالت قبلی بازمی گردد. 
ناخن هایی که بعد از بیش از نیم ثانیه به حالت عادی برمی گردند، 
ممکن است دچار کم آبی باشند. برای رفع این مشکل فقط کافی 

است آب بیشتری بنوشید.
*میزان روی )زینک( بدنتان کم است

لوکونیشیا یا نقاط سفید روی ناخن، اغلب به خاطر آسیب روی 
ناخن ها ایجاد می شوند و با رشد طبیعی ناخن، آن ها نیز حرکت 
کرده و در نهایت از بین می روند؛ اما این نقاط سفیدرنگ همچنین 
می توانند در نتیجه عدم مصرف مواد غذایی غنی از روی ایجاد 
شوند. به همین ترتیب خطوط Beau )خطوط افقی روی ناخن( 
نیز می توانند در نتیجه آسیب ناخن و یا بیماری هایی مانند دیابت 
کنترل نشده ایجاد شوند. همچنین می توان علت بروز این خطوط 

را نیز کمبود روی دانست.
*دچار کمبود آهن هستید

آیا لبه های ناخنتان مانند یک قاشق برآمده است؟ کویلونیشیا 
به معنی »ناخن توخالی« شرایطی است که به علت کمبود شدید 
به طور منظم  رژیم غذایی تان  اگر  ایجاد می شود.  آهن در بدن 
شامل مواد غنی از آهن مانند شکلات، اسفناج و عدس است اما 
هنوز ناخنتان به شکل قاشق به سمت بالا رشد کرده و در حال 
دور شدن از لبه های بستر ناخن است، به پزشک مراجعه کنید. 
کویلونیشیا همچنین می تواند ناشی از کم خونی هیپوکرومی که 
شامل خستگی و ضعف بوده و نیازمند درمان پزشکی است، باشد.

*به پروتئین بیشتری نیاز دارید
که  است  اونیکوشیزی  آهن،  کمبود  نشانه های  از  دیگر  یکی 
که  آنجا  از  ترک می شوند.  راحتی دچار  به  و  نازک  نرم،  ناخن ها 
رژیم غذاییِ حاویِ  کراتین ساخته شده اند  پروتئین  از  ناخن ها 

پروتئینِ دارایِ آهن، مانند گوشت قرمز، به ترمیم ناخن، رشد بهتر و 
استحکام آن کمک می کند. کینوآ، آجیل ها و جو دوسر گزینه های 

گیاهی دارای پروتئین همراه با آهن هستند.
*به سیستئین بیشتری احتیاج دارید

یکی دیگر از علت های داشتن ناخن های ضعیف و شکننده، 
رژیم غذایی فقیر از سیستئین است. سیستئین در بتاکراتین وجود 
دارد. این آمینواسید ضروری در تشکیل ساختار پروتئین دخیل 
است و نقش مهمی در رشد ناخن، پوست و موهایمان ایفا می کند. 
خوشبختانه، غذاهای حاوی سیستئین زیاد پروتئین زیادی را نیز 
دارا هستند. بنابراین خوردن چیزهایی مانند سویا، گوشت قرمز، 
جوانه عدس و گندم می تواند دو وظیفه حفظ سلامت ناخن و دیگر 

بخش های بدن را به انجام برساند.
*مصرف مشروبات الکلی

آیا می دانستید که ناخن ها می توانند این موضوع را فاش کنند؟ 
ناخن های سفید و رنگ پریده می توانند الکلیسم را با یک تشخیص 
ویژه به نام »ناخن های تری« که در آن ناخن ها سفید و دارای ظاهر 
شیشه ای هستند، نشان دهند. این حالت اغلب با سیروز، دیابت، 

نارسایی قلبی و یا نارسایی کبد همراه است.
*بیش از حد جیوه مصرف می کنید

دوستداران سوشی مراقب باشید. مصرف بیش از حد ماهی ها، به 
ویژه اگر ماهی از نظر میزان بالای جیوه شناخته شده باشد، می تواند 
مشکل بیافریند. افراد دارای ناخن های شکننده و یا دارای یک خط 
سفید واحد در عرض ناخن )خطوط می( ممکن است مسمومیت با 
فلزات سنگین را که شامل آرسنیک، سرب و یا جیوه است، داشته 
باشند. ماهی خال مخالی، ماهی تن باله آبی، ماهی تن باله زرد و 
بیگای که در تهیه سوشی استفاده می شوند، دارای غلظت جیوه 

بالاتری هستند و نباید به میزان قابل توجهی خورده شوند.
*به اندازه ی کافی از چربی های امگا 3 استفاده نمی کنید

در حالی که باید از خوردن ماهی هایی با جیوه بالا اجتناب شود، 
اسیدهای چرب امگا 3 سالم، که اغلب در ماهی هایی مانند ماهی 
قزل آلا و ساردین یافت می شوند، باید به طور منظم مصرف گردند. 
ناخن هایی که امگا 3 ندارند، شکننده و ضعیف بوده، به راحتی 
پوسته پوسته شده و یا می شکنند. گیاهخواران نباید نگران باشند، 

زیرا غذاهای دیگر مانند گردو، دانه های چیا و جوانه های بروکسل 
نیز از نظر میزان این اسید چرب ضروری غنی هستند.

*سطح بیوتین بدنتان پایین است
یکی دیگر از علل ناخن های شکننده و همچنین موهای نازک و 
خارش پوست می تواند به یک رژیم غذایی کم بیوتین مرتبط باشد. 
این ویتامین مهم )که همچنین به عنوان B7 شناخته شده است( 
در زرده تخم مرغ، جگر، آجیل، دانه ها و سیب زمینی شیرین یافت 
می شود و اغلب به عنوان مکمل برای کمک به رشد ناخن ها به 

فروش می رسد.
*بدنتان غرق در گلوکز است

گلوکز بیش از حد در جریان خون، ناشی از تلاش کبد برای 
متعادل کردن سطح انسولین بدن است. گلوکز بیش از حد که 
از رژیم های غذایی با قند و کربوهیدرات های ساده بالا می آید، 
می تواند ناخن ها را به رنگ زرد درآورده و نشانه ای از دیابت ناشناخته 

باشد که نیاز به مداخلات پزشکی و رژیم غذایی مناسب دارد.
استفاده  شده  فرآوری  کربوهیدرات های  از  *بیش ازحد 

می کنید
یکی دیگر از دسته  غذاهایی که سبب افزایش قند خون شما 
می شود )که به نوبه خود می تواند رشد ناخن شما را تحت تأثیر 
قرار دهد( آن هایی هستند که در انتهای بالای شاخص گلیسمی 
این  پیتزا.  و  ترتیلا  نان  آرد،  تا  گرفته  سفید  نان  از  دارند.  قرار 
کربوهیدرات های زودهضم و فراوری شده می توانند قند خون را بالا 
برده و ظاهر ناخن ها را زرد رنگ کرده و رشد آن ها را کند کند، آن هم 

به لطف پمپاژ هورمون آندروژن در بدن در پاسخ به انسولین.
*به اندازه کافی از چربی های سالم استفاده نمی کنید

واقعیت این است که تمام بدن ما بر چربی های سالم متکی است 
تا سلول های ما را تغذیه و بازسازی کند و همچنین حرکت مفاصل ما 
را روان کند. ناخن های خشک، کند و شکننده که به نظر نمی رسد 
رشد کنند، می توانند نشانه ای از این باشد که شما به طور منظم از 
چربی های سالم استفاده نمی کنید. یک راه سالم برای دریافت این 
نوع چربی ها اضافه کردن خوراکی هایی مانند آوکادو، تخم مرغ، 

روغن زیتون و حتی پنیر به وعده های غذایی روزانه است.
*بیش از حد مجاز چربی ترانس مصرف می کنید

در حالی که چربی های سالم مفید هستند، چربی های ترانس 
که در کیک ها، کلوچه ها، چیپس ها و دیگر میان وعده ها وجود 
دارد، مضر می باشند. این روغن های هیدروژنه به افزایش خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی و دیابت می انجامد و همچنین باعث 
افزایش LDL یا کلسترول بد می شود. اگرچه چربی های ترانس 
به طور مستقیم به سلامتی ناخن ها وابسته نیستند، تأثیر آن ها بر 
سلامت کلی بدن می تواند منجر به بروز مشکلاتی از قبیل انحنای 

زیاد ناخن )ناخن چماقی( ، کویلونیشیا و ناخن های تری می شود.
*باید از مکمل ویتامین استفاده کنید

آیا ناخن های شما تغییر رنگ داده، شکننده شده و یا دارای 
شما  که  می دهند  نشان  علائم  این  هستند؟  عمودی  خطوط 
باید یک مکمل مولتی ویتامین به رژیم غذایی خود اضافه کنید. 
در حالی که مصرف یک رژیم غذایی غنی از چربی های سالم، 
میوه ها، سبزیجات و غنی از آهن ضروری است، بهینه کردن رژیم 
غذایی با اضافه کردن این مکمل ها می تواند جبران کننده کمبود 

مواد مغذی لازم باشد.
*میزان ویتامین B12 بدنتان کم است

 B12 یکی از ویتامین های مهم برای سلامت ناخن ها ویتامین
است. اگر ناخن هایتان برآمده شده و سپس به سمت پایین رشد 
می کنند می تواند نشان دهنده کمبود این ویتامین در بدن باشد. 
یکی از روش های افزایش ویتامین B12، خوردن غلات صبحانه ی 
غنی شده با این ویتامین است. اما از آنجا که کربوهیدرات فراوری 
شده می تواند به سلامت ناخن آسیب برساند بهتر است مصرف 
غلات با دانه ی کامل و فیبرهای باارزش را افزایش داده و مصرف 

شکر را کم کنید.

ناخن ها دروغ نمی گویند!

ناخنها
نوعرژیمغذاییتانرا

فاشمیکنند

 

یک دانشمند ایرانی همراه دو محقق دیگر با الهام از اریگامی نوعی ماهیچه مصنوعی 
ابداع کرده که به اندازه ماهیچه انسان قدرتمند است.

مجید تقوی دانشمند ایرانی به همراه دو محقق دیگر در دانشگاه بریستول یک 
ماهیچه مصنوعی ابداع کرده اند که قدرت هر چیزی از میکروربات ها تا ساختارهای 

فضایی را افزایش می دهد.
آنها با الهام از هنر اریگامی این فناوری را ابداع کرده اند. آنها در حقیقت دستگاهی 
ابداع کرده اند که به اندازه ماهیچه انسان قدرتمند است و می تواند هزار برابر وزن خود را 
بلند کند. این گروه از مهندسان آزمایشگاه رباتیک بریستول و مهندسی ریاضی با الهام 

از هنر اریگامی این فناوری را ابداع کرده اند.
اختراع آنها با استفاده از نیروهای الکترواستاتیکی فعال می شود. این ساختارها را می 

توان از ترکیب مواد عایق و رسانا مانند فلز و پلاستیک و حتی کاغذ و قلم نیز ساخت.
مجید تقوی درباره این فناوری به مهر می گوید: با کمک این فناوری الکترواریگامی 
می توان به جای موتور های الکترومغناطیسی از جایگزین های سبک و بی سروصدا 
استفاده کرد. از آنجا که دستگاه های الکترواستاتیک نیازمند جریان های برق بالایی 

نیستند،  گرمای کمتری تولید می کنند و کارآمدتر از موتورهای الکتریکی هستند.
این تحقیق که در نشریه ساینس رباتیک منتشر شده، حاصل پژوهش های محققانی 
است که قبلا برای پروژه The Right Trousers به شهرت رسیدند. آنها در آن پروژه شلوار 

رباتیک هوشمندی ابداع کردند تا قابلیت حرکت افراد سالمند و ناتوان را ارتقا دهند.
در پژوهش جدید علاوه برتقوی، تیم هلپس و جاناتان روسیتر نیز شرکت داشته اند.

 electro ribbon actuator( »یکی از کاربردهای این فناوری »محرک الکتریکی روبانی
( است که شامل دو روبان رسانا به شکل پاپیون است که نیرو ایجاد می کنند یا اشیا را بلند 
می کنند. چنین دستگاهی 1۸0 میلی متر طول دارد اما ضخامت آن هنگام انقباض 

کمتر از یک میلی متر است.
در  آتی  های  سال  طی  را  الکترواریگامی  فناوری  دارند  قصد  همکارانش  و  تقوی 
محصولات مختلف استفاده کنند و درهمین راستا بودجه لازم برای ادامه تحقیقات و 

کاربردهای تجاری را دریافت کرده اند.

دانشمند ایرانی ماهیچه مصنوعی ابداع کرد

یک خودروساز ژاپنی یک اسباب بازی به شکل خودرو 
طراحی کرده است که صدای موتور آن به شکل صدایی 
پخش می شود که نوزادان در رحم مادر می شنوند و موجب 

آرام کردن سر و صدای آنها می شود.
بسیاری از والدین برای آرام کردن نوزادان خود، آنها را 
سوار خودروی خود می کنند تا با یک چرخ زدن آرام شود. 
اکنون شرکت هوندا براساس این مفهوم یک ابزار توسعه 
داده است. اما به جای آوردن کودک به خودرو، اسباب بازی 
کودک  پیش  را  خودرو   ،)Sound Sitter("سیتر "سوند 

می آورد!
این شرکت صداهای 37 موتور خودروی مختلف از جمله 
مدل های مختلف سیویک، آکورد و اینتگراس را آزمایش 

کرد و در نهایت دریافت که صدای موتور NSX در تسکین 
نوزادان موثر واقع می شود.

هنگامی که محققان این آزمایش را روی نوزادان تازه 
متولد شده از سن شش ماه تا 1.5 سال انجام دادند، 11 
نوزاد از هر 12 نوزاد آرام شدند و دستگاه ها، کاهش ضربان 
قلب را ثبت کردند. هوندا در وبسایت خود توضیح داد که 
این آرامش ممکن است به این دلیل باشد که فرکانس های 
پایین صدای موتور این اسباب بازی مشابه آنچه نوزادان در 

رحم مادر می شنوند، است.
هوندا صدای موتور NSX خود را در دل یک اسباب بازی 
قرمز رنگ به شکل یک خودرو قرار داده و در یک رویداد 
کودک  روی  را  آن  مادران  و  پدران  شد،  برگزار  اخیرا  که 

این  ندارد  قصد  شرکت،  این  البته  کردند.  امتحان  خود 
اسباب بازی را به تولید انبوه برساند، اما صدای سه موتور 
در  آنلاین  صورت  به   S2000 و   R تیپ  اینتگرا   ،NSX
دسترس است. هوندا تنها خودروسازی نیست که سعی در 
آرام کردن کودکان داشته است. سال گذشته، شرکت فورد 
یک تخت کودک را به نمایش گذاشت که با تقلید حرکات 
می کرد.  القا  کودک  به  را  سواری  ماشین  حس  خودرو، 
و  می کرد  پخش  را  موتور  صداهای  همچنین  تخت  این 
چراغ های خیابان را شبیه سازی می کرد تا سواری در یک 
ماشین را به طور بی نقص شبیه سازی کند. علاوه بر این، 
شرکت های دیگر، مانند "اسنو")Snoo(، صداهای رحم را 

شبیه سازی کرده است تا بچه ها را آرام کند.

هوندا در فکر آرام کردن نوزادان است!
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1- محمد وثاقتی راحت   39۸0106421   1370  پسر

2- حبیب لطیفی نعیم   ۸01  1349  پسر
3- صادق لطیفی نعیم   ۸03   1352  پسر

4- محمود لطیفی نعیم   ۸02   1351  پسر
5- فرهاد وثاقتی راحت   39۸0272370  1375   پسر

6- علی وثاقتی راحت   950  1354   پسر
7- خدیجه وثلقتی راحت   1064  1360   دختر 

۸- کبری وثاقتی راحت   100  1367  دختر
9- رقیه وثاقتی راحت   7  1364  دختر

10- سونا رفیعی پیام   4۸4  1330  همسر
اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یکماه 

به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.م.الف 3927 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 139760331011002027 مورخ 1397/09/26 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم منصوره فیروزیار بشناسنامه شماره 4 صادره از کرج فرزند نورمحمد در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت 665/33 مترمربع مفروز از پلاک شماره 63۸ فرعی از 146 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای عباس ناصربخت و با مالکیت مالک اولیه آقای احمد اسلامی فخر تایید مینماید 
. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/97/29693/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/10/02 تاریخ انتشار نوبت دوم : 13967/10/18 
سیروس قنبرپور – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

محققان دانشگاه "استنفورد" یک دستگاه تولید کردند که آب را به هیدروژن و اکسیژن تبدیل 
می کند و می تواند برای تولید نیروی برق مورد استفاده قرار گیرد.

به گزاررش ایسنا و به نقل از دیلی میل، محققان دانشگاه "استنفورد" با الهام از عمل تنفس 
یک تکنیک جدید برای تولید نیروی پاک برق ابداع کرده اند. در این راستا یک دستگاه طراحی 
کرده اند که آب را به سوخت تبدیل می کند و روش کارایی آن نیز بر اساس عملکرد ریه های 
انسان است. این گجت که صد برابر نازک تر از مو انسان است، آب را به اکسیژن و هیدروژن 
تبدیل می کند که این امر به این معنا است که می توان از این دستگاه برای تولید انرژی پاک 
و بدون کربن برق استفاده کرد. محققان پروژه معتقدند این روش می تواند به فناوری های 
انرژی سبز از قبیل سلول های سوختی کمک کند که عملکرد بهتری داشته باشند. این گروه 
تحقیقاتی با الهام از عملکرد ریه ها براین باور بودند که دستگاه تنفسی که توسط پستانداران 

مورد استفاده قرار می گیرد، یکی از پیچیده ترین سیستم های مبادله گاز دوطرفه در طبیعت 
است. "جون لی " اولین محقق این پروژه اظهار کرد، در قسمت نخست عملکرد این دستگاه، 
فرآیندی مشابه با بازدم رخ می دهد و هیدروژن تولید می شود. اکسیژن و هیدروژن تولید شده در 
دستگاه از طریق یک غشاء نازک در دستگاه حمل می شوند. این امر نیز مشابه با عملکرد آلوئل 
ریه  انسان است. "کیسه هوایی" یا "آلوئول" انتهایی ترین بخش نای و بخشی ازپارانشیم)بافت( 
شش است. کیسه هوایی در واقع محل اصلی مبادله گازهای هوای تنفسی با گازهای خون 
است و تنها در پستانداران وجود دارد. در دستگاه های مشابه، از کربن برای این غشاها استفاده 
می شود ولی محققان دانشگاه استنفورد از یک غشاء پلی اتیلن بسیار نازک استفاده کردند که 
باعث کارآمدی بهتر دستگاه شد. تولید این دستگاه هنوز در فاز مقدماتی خود است و نیاز به 

تغییراتی دارد تا عملکرد آن بهبود یابد. نتایج این پژوهش در مجله "Joule" انتشار یافت.

دستگاهی که آب را به سوخت تبدیل می کند
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اجتماعی

 در حالی که پرستاران با چندین ساعت اضافه کاری 
اجباری کمبود نیروی پرستاری قم را جبران می کنند 
معوقات آن ها با تأخیر پرداخت می شود و تعادل زندگی 

فرشتگان سفید پوش سلامت را به هم می زند.
پرستاران را می توان بارزترین ارائه دهندگان خدمات 
سلامت به مردم دانست که با تحمل مشقت های فراوان 
در  که  پرستاری  نیروی  کمبود  به  توجه  با  روزها  این 
بخش های مختلف امور درمانی استان قم وجود دارد با 
تحمل شیفت های کاری و اضافه کاری بهترین خدمت را 

به بیماران خود ارائه می دهند.
 با گذشت چند سال از طرح تحول نظام سلامت که 
طرحی ملی و نویدبخشی برای رشد و ارتقای سلامت 
چندان  دو  پرستاران  مشکلات  می رود  شمار  به  مردم 
شده است چرا که باید این فرشتگان سلامت با اضافه 
کاری اجباری و تحمل شیفت های کاری بسیار سخت 
کمبود نیروی پرستاری را جبران کنند در حالی که گاهی 

پرداختی و معوقات آن ها با تأخیر انجام می شود.
با توجه به این که در کشور ایران نسبت پرستار به تخت، 
این مورد در استان  و  استاندارد جهانی است  از  کم تر 
قم به نسبت ۱/۱ است یعنی اندکی بالاتر از متوسط 
کشوری. حال با وجود اینکه ۲ هزار و ۵۰۰ نیروی پرستار 
در بیمارستان های دولتی و غیر دولتی این استان شاغل 
هستند ولی با توجه به حجم بسیار بیماران بومی و غیر 
بومی و هم چنین موقعیت استراتژیک شهر قم به عنوان 
یک شهر گردشگر پذیر، امر درمان در این شهر با کمبود 

نیروی پرستاری مواجه است.
در  پرستاران  سلامت  تحول  طرح  اجرای  از  قبل  تا 
کنار مستمری و یا حقوق خود مبلغی را به عنوان اضافه 
باعث  امر  این  و  می کردند  دریافت  کارانه  یا  و  کاری 
می شد مدیران درمانی بیمارستان ها در قبال پرداخت 

مبلغ ناچیزی خلأ کمبود نیروی انسانی و پرستاری را 
جبران کنند اما بعد از اجرای طرح تحول نظام سلامت 
دریافتی اضافه کاری و کارانه با هم ادغام شد و در قالب 
یک طرحی به نام »طرح قاصدک« به پرستاران پرداخت 
غیرشفاف  را  پرستاران  دریافتی  محاسبه  که  می شود 
محاسبه و موجب نارضایتی و افزایش موج اعتراض های 
پرستاران شده است در حالی که این پرستاران در کنار 
مشقات و رنج هایی که تحمل می کنند قانون سختی کار 

به آنها تعلق نگرفته است.
 به میان پرستاران استان قم در بخش های مختلف 
درمانی رفته تا از نزدیک در جریان مشکلات و گلایه های 

این فرشتگان سفید پوش سلامت باشد.
اجرا نشدن قانون تعرفه پرستاری

یو«  از پرستاران قمی که در بخش »ای، سی،  یکی 
بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( این استان شاغل است، 
گفت: قانون تعرفه پرستاری با توجه به این که ۱۱ سال 
از زمان تصویب در مجلس می گذرد و نمایندگان هم به 
آن رأی داده اند با روی کار آمدن چند وزیر بهداشت هنوز 

اجرایی نشده است.
فاطمه شکوری راد افزود: با توجه به تحمل چند ساعت 
کار پرستاری و چند شیفت کاری متأسفانه اضافه کاری 
و مزایایی که به ما تعلق می گیرد پرداخت نشده و هنوز 
کسی پاسخگو نیست. اضافه کاری برای پرستاران خانم 
سنگین است و این امر باعث رنجش ما پرستاران شده 

است.
پرداختی  محاسبه  نحوه  در  سازی  شفاف  نبود 

اضافه کاری و کارانه
یکی از پرستاران که ۲۳ سال سابقه کاری در بخش های 
مختلف در خط مقدم بالین بیمار فعالیت داشته و اکنون 
در بخش آندوسکوپی بیمارستان کامکار شاغل است 

نیز به خبرنگار مهر، گفت: میانگین ۸ ماه اضافه کاری 
و کارانه من و همکاران پرستارم پرداخت نشده است و 
علت آن اجرای طرح ها و برنامه های موقتی و غیر آزمون 

شده است.
پرداخت  محاسبه  نظام  هم چنین  افزود:  ماه  اکرم 
حقوق و اضافه کاری و کارانه هم شفاف سازی نشده 
است. حمایت های اولیه اساسی در ۲ دوران دانشجویی 
و بازنشستگی و علاوه بر آن ازدواج و تهیه فرزند و درمان 

پرستاران هم تأمین نشده است.
به گفته این پرستار، مسئولان با توجه به اعتراضی که 
داشتیم هنوز پاسخگوی واقعی نحوه محاسبه و پرداخت 
اضافه کاری و کارانه نیستند در حالی که این امر باعث 
فرسودگی  با  و  پرستاری  مراقبت های  کیفیت  کاهش 
درمان  امور  در  پرستاری  مختلف  گروه های  در  شغلی 

خواهد شد.
تأخیر در پرداخت معوقات پرستاران و تأثیر آن بر 

کیفیت درمان
رئیس نظام پرستاری دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
نیز در گفتگویی گفت: قبل از اجرای طرح تحول سلامت 
مبلغ اضافه کاری و کارانه برای پرستاران پرداخت می شد 
ولی بعد از اجرای طرح تحول سلامت، مبلغ کارانه و 
»قاصدک«  قالب طرح  در  و  ادغام  با هم  کاری  اضافه 
محاسبه می شود در حالی که معوقات پرستارانی که با 
اضافه کاری خلأ کمبود نیروی پرستار در استان قم را پر 

می کنند با تأخیر پرداخت می شود.
پیگیری  به  توجه  با  داشت:  اظهار  قربانی  علی اکبر 
وزارت  کارشناسان  و  مسئولان  با  که  نشست هایی  و 
قاصدک  طرح  بودن  شفاف  غیر  بر  داشتیم  بهداشت 
این مشکل صورت  برای حل  اقدامی  ولی  تأکید شد 
نگرفته است و این طرح باعث شده است رقابت ناسالم 
بین بخش های مختلف ایجاد و دریافتی بین مدیران و 

بدنه پرستاری با اختلاف بسیاری محاسبه شود.
با بیان اینکه قبل از طرح تحول سلامت ۱۸ تا  وی 
۲۲ درصد از درآمد بیمارستان کسر و بر اساس سابقه 
کاری و میزان همکاری و اضافه کاری امتیازبندی شده 
و با شفاف سازی این رقم به صورت کارانه به پرستاران 
اختلاف  باعث  قاصدک  گفت:  می شد،  پرداخت 
پرداختی بین مدیران و پرستاران شده و قانون سختی کار 

پرستاری هم در آن هم لحاظ نشده است.
رئیس نظام پرستاری دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
گفت: مردم ضعف در ارائه خدمات درمانی به بیماران در 
بیمارستان ها را از چشم پرستاران می بینید و پرستاران 

باید پاسخگوی مردم باشند.
به گفته قربانی، با این وجود برخی از پرستاران از تیم 
درمان بیمارستان ها خارج شده و به دنبال شغل دوم 
می روند و بخش درمان هم با افت روبرو خواهد شد و 
درنتیجه با توجه به کمبود نیروی پرستاری در استان قم 

مشکلات بیشتر می شود.

آیت الله علوی گرگانی:

زندان ها به مدرسه انسان سازی تبدیل شود
یکی از مراجع تقلید شیعیان بر فرهنگ سازی برای کاهش جرم در جامعه تأکید کرد و 

گفت: باید سعی کرد زندان ها تبدیل به مدرسه انسان سازی و ارائه مسائل تربیتی شود.
آیت الله العظمی سید محمد علی علوی گرگانی پیش از ظهر شنبه در دیدار حجت 
الاسلام تهامی، مدیرکل اداره امور زندان های استان قم گفت: امروز شاهد این هستیم که 
اقدامات بسیار خوبی در ارتباط با زندانهانی ها انجام می شود. وی بر فرهنگ سازی برای 
کاهش جرم در جامعه تأکید کرد و اظهار داشت: اگر در مورد جرم اطلاع رسانی شود، 
مردم گرفتار زندان و حبس نمی شوند. این استاد سطوح عالی حوزه افزود: کسانی که در 
زندان ها به هر دلیلی قرار گرفتند، لازم است با فرهنگ سازی و بیان معارف دینی آنها را به 
جامعه برگرداند و این برگشتن طوری باشد که دیگر نخواهند به زندان برگردند. وی با بیان 
اینکه باید کاری کرد اسم زندان، از زندانی ها برداشته شود، افزود: بعضی افراد ممکن به 
خاطر دلایل نامعلومی وارد زندان شده باشند و اگر پخش شود که فلان آدم وارد زندان شده، 
آبروی او برود، به همین دلیل لازم است ندامت گاهایی برای افراد با شخصیت در نظر گرفته 
شود تا مدیون آبروی آنها نشویم. آیت الله علوی گرگانی بیان داشت: از دیگر اقداماتی که 
می توان در ارتباط با زندانی ها انجام داد، تربیت و مواظبت از رفتار آنها است. انتظار این 
است زندانیان طوری تربیت شوند وقتی وارد جامعه شدند دیگر به طرف جرم و فساد نروند. 
وی تأکید کرد: باید سعی کرد زندان ها تبدیل به مدرسه انسان سازی و ارائه مسائل تربیتی 
شود. اگر این گونه فعالیت کردیم، مطمئن باشیم که درست هدف گذاری و برای اصلاح 

جامعه قدم برداشیم.

ذوالنور نماینده مردم قم :

فرودگاه قم مشکل سرمایه گذار ندارد
نماینده مردم قم در مجلس گفت: فرودگاه قم مشکل سرمایه گذار ندارد اما حقیقت این 
بوده در استان قم مشکل بروکراسی سرمایه گذاری وجود دارد که سبب می شود تا روند 

سرمایه گذاری و راه اندازی فرودگاه قم در زمان پیش بینی شده انجام نشود.
حجت الاسلام  والمسلمین مجتبی ذوالنور با اشاره به نیاز استان به راه اندازی فرودگاه 
اظهار داشت: مشکلات حقوقی احداث فرودگاه قم تا حدود بسیار زیادی برطرف شده 
است.  وی با تأکید بر تکمیل و کامل بودن مجوزهای احداث فرودگاه قم و برخی از ابهامات 
و سؤالات پیرامون در این زمینه افزود: برای احداث فرودگاه هیچ نیازی به اخذ مجوزهای 

مجدد نبوده و مجوزهای فعلی این فرودگاه کاملًا قابلیت اجرایی دارد.
نماینده مردم قم در مجلس با اشاره به ظرفیت قم برای راه اندازی فرودگاه ابراز کرد: 
وسعت جغرافیایی و جایگاه استان قم نیاز به احداث فرودگاه را کاملًا ضروری کرده است، 
مشکلی از حیث مجوز برای احداث فرودگاه در قم وجود ندارد. ذوالنور توریست پذیری 
شهر قم و حضور میلیون ها زائر ایرانی و خارجی به شهر قم را موردتوجه قرار داد و تأکید 
کرد: با توجه به این که قم محور مواصلاتی ۱7 استان کشور بوده و سالانه بیش از ۲۰ 
میلیون زائر وارد این شهر می شود نیاز به راه اندازی فرودگاه را کاملًا ضروری کرده است. وی 
اضافه کرد: قم باید به بارانداز توریست مذهبی کشور تبدیل شود که نیاز اولیه آن احداث و 
راه اندازی فرودگاه است، فرودگاه قم قابلیت تبدیل شدن به فرودگاه بین المللی با توجه به 
موقعیت جغرافیایی و فضایی موردنیاز را دارد.نماینده مردم قم در مجلس ابراز کرد: تولیت 
و پشتیبانی فرودگاه قم از ابتدا قرار بود به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان واگذار شود که 
متأسفانه دولت با این تصمیم منطقی مخالفت کرده و از واگذار . پشتیبانی آن به منطقه ویژه 
مخالفت کرد. ذوالنور با انتقاد از روند کند سرمایه گذاری در قم گفت: فرودگاه قم مشکل 
سرمایه گذار ندارد اما حقیقت این بوده در استان قم مشکل بروکراسی سرمایه گذاری وجود 
دارد که سبب می شود تا روند سرمایه گذاری و راه اندازی فرودگاه قم در زمان پیش بینی شده 
انجام نشود. وی ابراز کرد: یکی از بانک های صاحب سرمایه استان به عنوان سرمایه گذار 
فرودگاه قم انتخاب شده و نمایندگان قم نیز برای تکمیل و راه اندازی این پروژه ملی تمام 

توان و ظرفیت های خود را به کار خواهند بست.

باحضور مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور صورت گرفت

برگزاری جشنواره نخستین واژه آب با حضور 
بیش از  5  هزار دانش آموز مقطع اول ابتدایی

دهمین برنامه از دهمین جشنواره نخستین واژه آب با بیش از ۵ هزار دانش آموز باحضور 
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور ، مدیر کل 
روابط عمومی و امور بین الملل شرکت منابع آب ایران ،مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان و معاون مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان در شهرستان برخوار 

برگزار شد.
 مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور پیرامون 
برگزاری دهمین جشنواره نخستین واژه آب گفت: وزارت نیرو ، طی دستور العملی  شرکت 
مهندسی آب وفاضلاب کشور  را ملزم به  اجراءجشنواره نخستین واژه آب  با هدف  ترغیب 
دانش آموزان اول ابتدایی به مصرف صحیح آب ، در سطح کشور نمود.  خلیلی پیر اعلام 
کرد:هم اکنون دهمین جشنواره نخستین واژه آب در تمام استانهای کشور در سطح 
گسترده ای در ۵ محور در حال اجراست که انتظار می رود با اجرای این جشنواره  در نهایت 
مسئولیت اجتماعی کودکان در برابر مصرف صحیح آب بیش از پیش مشهود شود. وی با 
اشاره به ۵ محور دهمین جشنواره نخستین واژه آب اعلام کرد:دهمین جشنواره نخستین 
واژه آب با محوریت آموزش چهره به چهره حاضرین در جشنواره،آموزش اولیاء،آموزش 
آموزگاران ،برگزاری زنگ آب و در نهایت برگزاری برنامه نخستین واژه آب با حضور دانش 
آموزان مقطع ابتدایی بوده است.  مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شرکت مهندسی 
باید  آب و فاضلاب کشورگفت: بی شک فرهنگ سازی مصرف صحیح آب درجامعه 
از سنین پایین آغاز شود ودر این راستا شرکتهای آب و فاضلاب باید زمینه های فرهنگ 
صحیح آب را با اجراء وتدوین برنامه های متنوع فرهنگی مدنظر قرار دهند تا علاوه بر 
فرهنگ صحیح مصرف ،سواد آب نیز در میان مردم افزایش یابد. خلیلی پیر با اشاره به 
برنامه های شرکت آبفا اصفهان در خصوص ترویج فرهنگ صحیح مصرف در میان اقشار 
مختلف جامعه گفت:در چند سال اخیر شرکت آبفا استان اصفهان در زمینه اجرای برنامه 
های فرهنگی در راستای مصرف بهینه آب در جامعه موفق عمل کرده بطوریکه توانسته 
مصرف سرانه آب در اصفهان را کاهش داده که امید است این روند همچنان ادامه یابد . 
در این برنامه مدیر روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت:با آغاز سال 
تحصیلی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در ۵ محور که از سوی شرکت مهندسی آب 

و فاضلاب کشور لحاظ شده بود برنامه های آموزشی خود را تبیین و اجراءنمود

 تقدیر وزیر کشور از شهردار تبریز؛

تبریز رتبه نخست کاهش تصادفات شهری را 
کسب کرد

وزیر کشور، به جهت اتخاذ تدابیر مناسب و کسب عنوان نخست کشوری در کاهش 
تصادفات درون شهری از شهردار کلانشهر تبریز تجلیل کرد.

عبدالرضا رحمانی فضلی، در همایش روز ملی حمل و نقل که با حضور فرمانده پلیس 
نیز مدیران  و  استانداران  و  از شهرداران  استاندارد، جمعی  ملی  رئیس سازمان  راهور، 
حوزه های حمل و نقل شهری در محل وزارت کشور برگزار شد، از ایرج شهین باهر شهردار 

کلانشهر تبریز قدردانی کرد. 
کلانشهر تبریز با کاهش 46 درصدی آمار تصادفات درون شهری در 6 ماهه نخست سال 
97، رتبه اول را در بین شهرهای کشور کسب کرده است. شهرداری کلانشهر تبریز با اتخاذ 
تدابیری همچون نصب علائم راهنمایی و رانندگی و تجهیزات ترافیکی، خط کشی های 
عرضی و طولی، نصب اخطار مدارس در مکان مناسب، نصب پیش آگهی در محل های 
اصلاحات  و  ایمن سازی  شناسایی،  فرماندهی،  چراغ های  سرعت کاه،  نصب  پرتردد، 
هندسی معابر و خیابان ها و ترویج فرهنگ رانندگی بین خطوط توانسته عنوان نخست 

کشوری را در کاهش میزان تصادفات داخل شهر کسب کند.

سرپرست راه وشهرسازی استان اصفهان خبرداد

اختصاص282 هزارمترمربع از اراضی ورزنه 
جهت رفع مشکل شهرك قائمیه 

سرپرست راه وشهرسازی استان اصفهان از اختصاص۲۸۲ هزارمترمربع از اراضی ورزنه 
جهت رفع مشکل شهرك قائمیه  خبردادگفتنی است طی نشستی که با حضور حمیدرضا 
امیرخانی سرپرست راه وشهرسازی استان و تنی چند از مسئولین شهر ورزنه در محل 
راه وشهرسازی استان برگزار شد مقرر شد تا جهت رفع این مشکل زمینی به مساحت 
۲۸۲۰۰۰ متر مربع در محدوده شهر ورزنه از طرف راه وشهرسازی بدین منظور اختصاص 
یابد  و اراضی شهرك قائمیه نیز همزمان اقدامات قانونی آن جهت تبدیل به اراضی کارگاهی 

به منظور ایجاد اشتغال بخش انجام پذیرد.

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم :

راه اندازی سریع سینما کودك در اولویت 
قراردارد

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم با اشاره به وقفه چند ماهه برای بهره 
برداری از سینما کودک این استان گفت: راه اندازی سریع سینما کودک از جمله اولویت 
های کانون پرورش فکری است و امیدواریم گره اکران عمومی فیلم در این سینما باز شود.

حسن ندافی با اشاره به همکاری نزدیک میان کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
قم و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی دراین راستا افزود: این سینما با واگذاری به بخش 

خصوصی صلاحیت دار به بهره برداری عمومی خواهد رسید.
وی برخی تغییرات مدیریتی را عامل تاخیر دربهره برداری از سینما کودک قم دانست 
و اظهار داشت: مجموعه فوق چند ماه است به طورکامل تجهیز شده ولی به دلیل برخی 
مشکلات اداری مورد بهره برداری قرار نگرفته بود که با  با رفع این موانع، مراحل واگذاری 
این سینما به بخش خصوصی با جدیت دنبال شد. ندافی گفت: تاکید کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان کشور واگذاری این سینما به بخش خصوصی دارای صلاحیت 
بود به همین دلیل حساسیت روی این موضوع موجب تاخیر در فعالیت سینما کودک شد.  
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم افزود: خوشبختانه هم اکنون ۲ گروه 
از بخش خصوصی که از نظر کارنامه فعالیت در حوزه سینمایی صلاحیت لازم را دارند، پای 
کار هستند و مذاکرات با این گروه ها در حال انجام است و امیدواریم با یکی از آنها به تفاهم 
نهایی برسیم. سینما کودک زیر نظر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم با اعتبارات 
سفر سال ۸9 رهبر معظم انقلاب به قم در منطقه پردیسان این استان واقع است که با 
گذشت چند ماه از تجهیز کامل آن، تا کنون به بهره برداری رسمی نرسیده است. پردیسان 
در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این منطقه در سال 
۱۳77 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و درسال ۱۳9۰ به یکی از مناطق 
شهرداری قم تبدیل شد.  کانون پرورش فکری کودکان ونوجوانان قم با ۱۳ مرکز فرهنگی 
و هنری ثابت، سیار و پستی، مشغول فعالیت های فرهنگی، ادبی و هنری در استان است. 
در حال حاضر سینمای ونوس با ۳۰۰ صندلی، تربیت با ۵۰۰ صندلی و آیه با ۱4۰ 
صندلی سه سینمای فعال قم هستند که با راه اندازی سینما کودک ۲۰۰ صندلی به 

ظرفیت سینماهای قم افزوده می شود.

معاون آموزش و پرورش قم:

400 هزار تن در دوره های سوادآموزی قم 
شرکت کرده اند

نهضت  تشکیل  ابتدای  از  گفت:  قم  پرورش  و  آموزش  کل  اداره  سوادآموزی  معاون 
سوادآموزی در قم تاکنون حدود 4۰۰ هزار تن در دوره های مقدماتی، تکمیلی، پایانی، 

تحکیم سواد، انتقال و سوادآموزی شرکت کرده اند.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، با 
اشاره به این که ۳9 سال از تشکیل نهضت سوادآموزی در کشور می گذرد، درباره فعالیت 
آن در قم افزود: پیش از انقلاب 47 درصد جمعیت بالاتر از 6 سال قم باسواد بودند که این 

رقم در حال حاضر به 9۱ درصد رسیده است.
وی با بیان این که اکنون در گروه سنی ۱۰ تا 49 سال نیز 97 در صد جمعیت قم باسواد 
هستند، گفت: در این استان تعداد زنان باسواد از ۳4 درصد به ۸7 درصد، مردان باسواد 
از 64 درصد به 9۳ درصد، جمعیت باسواد شهری از ۵۳ درصد به 9۰ درصد و جمعیت 
باسواد روستایی از ۳۰ درصد به ۸۰ درصد افزایش یافته است.  وی با بیان این که از سال 
9۵ تاکنون حدود ۱۱ هزار تن از تعداد بی سوادان استان کاسته شده است، اظهار کرد: 
در قم ۱۲۰ تن از کسانی که از نهضت سوادآموزی شروع کرده و اکنون به مدارج عالی 
علمی حوزوی و دانشگاهی رسیده اند، شناسایی شده اند.  قاسمی نیا با بیان این که 
آموزش بی سوادان رایگان انجام می شود، تاکید کرد: افراد بالای 49 سال نیز می توانند به 
صورت حضوری و یا غیرحضوری از امکانات این معاونت برای بهره مند شدن از نعمت سواد 
استفاده کنند. وی اضافه کرد: آموزش اولیای بی سواد دانش آموزان، آموزش مددجویان 
بی سواد کمیته امداد امام خمینی، بهزیستی و زندان ها، آموزش اتباع بی سواد غیرایرانی، 
برگزاری شورای سوادآموزی به صورت مرتب در استان و استقرار آموزشیاران در روستاها از 
دیگر فعالیت های نهضت سوادآموزی در این چهار دهه بوده است.  وی با تاکید بر ارتقای 
سطح سوادآموزان در زمینه های مختلف از جمله مهارت های لازم زندگی گفت: توجه به 
گسترش و ترویج فرهنگ مطالعه و کتابخوانی و تقویت مهارت های خواندن و نوشتن در 
بین سوادآموزان ضروری و لازم است.  قاسمی نیا افزود: برای تحقق این امر، دوره های 
آموزشی گوناگونی از جمله دوره آموزش رایانه و برگزاری حلقه های کتاب و کتابخوانی و 
تولید کتاب های آموزشی و نشریه »فرصت دوم« ویژه افراد کم سواد را انجام داده ایم.  وی 
با بیان این که در سال جاری، هفت هزار و 4۰7 تن برای سوادآموزی در سهمیه استان 
قم قرار گرفتند، اظهار کرد: تاکنون تعداد 6 هزار و ۲9۱ تن در کلاس های سوادآموزی 
شرکت کرده اند و مشغول به تحصیل هستند.  وی اعلام کرد: در حال حاضر ۵6۰ کلاس 
سوادآموزی در استان قم فعال است که از این تعداد ۳69 کلاس ویژه دوره مقدماتی )دوره 
اول ابتدایی(، ۱۳۲ کلاس ویژه دوره انتقال )دوره دوم ابتدایی( و ۵9 کلاس ویژه دوره 
تحکیم سواد می باشد.  معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر این استان رتبه هشتم باسوادی را در گروه سنی 6 سال به بالا در کشور دارد. 
معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم توجه به مساله »تحکیم سواد« و جلوگیری از 
بازگشت به بی سوادی در سوادآموزان را یک مساله فرا استانی برشمرد و خواستار حمایت 
های کلان ملی در این زمینه شد.  وی با بیان این که برای آموزش افراد کم سواد بزرگسال 
نیازمند برنامه ریزی هستیم، اظهار کرد: باید برای آموزش و افزایش دانش و اطلاعات 
این افراد بسته های آموزشی تهیه شود، چراکه سواد در مسائل مختلفی همانند فرهنگ 

و اقتصاد تاثیر دارد. 

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد

برنامه ریزی برای خرید 50 اتوبوس درون شهری
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: چند ماه پیش طرح خرید ۲۳ اتوبوس 
توسط شهرداری از یک شرکت در شورای اسلامی شهر قم مصوب شد و شهرداری قم به 

دنبال امضای یک قرارداد دیگر برای خرید ۵۰ اتوبوس درون شهری هم است.
عباس ذاکریان با اشاره به لزوم کمک دولت به سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اظهار 
کرد: دولت در گذشته اتوبوس درون شهری را با یارانه ۸۲ درصدی به شهرداری می داد، در 
آن زمان قیمت اتوبوس بین ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان بود و شهرداری قم با ۲۰ میلیون 

تومان صاحب یک اتوبوس می شد، اما این روند از سال ۸7 متوقف شد.
وی ادامه داد: اکنون قیمت خرید یک اتوبوس درون شهری به حدود یک و نیم میلیارد 
تومان رسیده که خرید اتوبوس با چنین قیمتی بدون کمک دولت از توان همه شهرداری ها 
از جمله شهرداری قم خارج است، اکنون همه شهرداری ها در کشور با چالش جدی در 

حمل و نقل عمومی مواجه هستند.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم افزود: طرح نوسازی ناوگان درون شهری و 
برون شهری در کشور آغاز شده است، در قالب این طرح ۵۰ درصد از هزینه ناوگان به 
صورت ارزی از صندوق توسعه ملی پرداخت می شود، ۳۰ درصد دیگر هزینه هم در قالب 
تسهیلات 6۰ ماهه تامین خواهد شد و مابقی هم باید به صورت نقدی توسط متقاضی 

پرداخت شود.
ذاکریان با اشاره به برنامه خرید اتوبوس توسط شهرداری قم اظهار کرد: چند ماه پیش 
طرح خرید ۲۳ اتوبوس توسط شهرداری از یک شرکت در شورای اسلامی شهر قم مصوب 
شد، شهرداری قم به دنبال امضای یک قرارداد دیگر برای خرید ۵۰ اتوبوس درون شهری 
است. وی ادامه داد: ۱۱۰ دستگاه اتوبوس فرسوده درون شهری در شهر قم داریم که در 
پارکینگ قرار دارند، به دنبال بازسازی اساسی این اتوبوس ها هستیم تا از آن ها به مدت 

حداقل پنج سال دیگر در شهر استفاده کنیم.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: مردم هیچ گونه نگرانی در 
زمینه فعالیت اتوبوس های بخش خصوصی در شهر قم نداشته باشند، قرارداد فعالان این 

بخش در صورت تمایل آن ها پس از انقضای قرارداد تمدید خواهد شد.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم:

383 کیلوگرم تریاك در قم کشف شد
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از انهدام باند تهیه و توزیع مواد مخدر و کشف 

بیش از ۳۸۳ کیلوگرم تریاک در استان خبر داد.
صیاد درویشی اظهار کرد: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
مشخص شد شخصی به هویت معلوم در امر تهیه و توزیع مواد مخدر از نوع تریاک به صورت 

گسترده فعالیت دارد.
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم افزود: در تحقیقات ماموران مشخص شد نامبرده 
قصد داشته مقادیر قابل توجهی موادمخدر از نوع تریاک را به همراه برادرش از یکی از 
استان های مرکزی تحویل گرفته و با استفاده از سه دستگاه خودروی سواری به منزل خود 

واقع در محل معلوم، منتقل کنند.
با  و  قرار گرفت  استان  با مواد مخدر  مبارزه  پلیس  کار  افزود: موضوع در دستور  وی 
هماهنگی  مقام قضایی، کنترل خودروهای عبوری از محورهای مواصلاتی استان و منزل 
متهمان آغاز شد. جانشین فرماندهی انتظامی استان اعلام کرد: با هوشیاری ماموران سه 

دستگاه خودروی پژو پارس،زانتیا و پراید در این ارتباط شناسایی و توقیف شد.
وی ادامه داد: ماموران در بازرسی از خودروی زانتیا، ۳۲۸ کیلو و ۲۵۰ گرم مواد مخدر از 

نوع تریاک در قالب ۳۳ بسته ۱۰ کیلوگرمی کشف کردند.
جانشین فرماندهی انتظامی استان بیان داشت: در بازرسی از منزل متهمان نیز ۵4 کیلو 
و 9۰۰ گرم تریاک در قالب ۳ بسته ۱۰ کیلوگرمی و آلات و ادوات استعمال مواد مخدر به 

همراه 9 قبضه چاقو کشف شد.
درویشی تصریح کرد: در نهایت سه نفر متهم به انضمام پرونده تشکیل شده به مرجع 

قضائی استان معرفی و پس از صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند.

زخم فرشتگان سفیدپوش نیازمند مرهم مسئولان

مشکلات پرستاران در قم

مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: تا پایان آذرماه سالجاری از مجموع ۸9۰ هزار تن از 
واجدان شرایط دریافت کارت ملی هوشمند در این استان 6۸4 هزار تن ثبت نام کردند، که 

6۰۲ هزار کارت صادر و به متقاضیان تحویل داده شده است. 
خلیل مرادی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: ۱6 هزار و 4۰6 تن 
از متقاضیان کارت ملی هوشمند قم برغم صادر شدن کارت هنوز برای دریافت مراجعه 

نکردند.
وی همچنین با اشاره به اینکه از امروز بهره برداری از کارت های ملی الکترونیک به 
صورت رسمی در دفاتر اسناد رسمی قم آغاز می شود، افزود: امور مربوط به ثبت و انتقال 

مالکیت سند املاک فقط با ارائه کارت های هوشمند امکانپذیر است.
وی بیان داشت: کارت های هوشمند ملی از امنیت بالایی برخوردار می باشد، چرا که به 
دلیل بارگذاری اطلاعات شخصی و همچنین امضای دیجیتال بدون حضور فیزیکی افراد، 

فاقد هر گونه ارزش و اعتبار است.
مدیرکل ثبت احوال قم خاطر نشان کرد: تا پیش از ایجاد این کارت ها هر فرد می 
توانست با تغییر شماره شناسنامه خود برای صدور چک های متعدد درخواست کند، ولی 
از آنجا که در بانک مرکزی هر فرد تنها با شماره ملی شناسایی می شود، تخلف های بانکی 

در زمینه چک و اوراق بهادار تا حدود زیادی کاهش پیدا خواهد کرد.
وی گفت: از سال آینده با عملیاتی شدن کامل طرح ارائه کارت ملی هوشمند برای انجام 

امور بانکی شاهد هیچ گونه تخلفی نخواهیم بود.
این مسئول با اشاره به اینکه در حال حاضر ۳9 هزار و ۵۱۰ قطعه کارت ملی هوشمند در 
نوبت صدور قرار دارد، افزود: همه شهروندان باید در سه ماهه پایانی سال برای درخواست 
صدور کارت خود اقدام نمایند، تا در سال آینده به محض عملیاتی شدن بهره برداری از 

آن، با مشکلی مواجه نباشند.
آماری از وقایع حیاتی استان قم

مدیرکل ثبت احوال قم در بخش دیگری از سخنان خود تعداد ازدواج های ثبت شده در 
نیمه نخست سال 96 را چهار هزار و ۸7۵ فقره ذکر کرد و گفت: آمار طلاق ثبت شده در 

این مدت نیز یکهزار و ۵۰۸ واقعه بوده است.
وی همچنین تعداد ازدواج به ثبت شده در 6 ماهه سال جاری را چهار هزار و ۲9۰ واقعه 

عنوان کرد و گفت: در این مدت یکهزار و 4۲6 طلاق نیز ثبت شده است .
مرادی گفت: میانگین سنی ازدواج های به ثبت رسیده برای مردان ۲9 و برای زنان ۲۵ 

سال، و متوسط سنی طلاق ثبت شده مردان ۳۵ و زنان ۳۰ سال است.
مدیرکل ثبت احوال قم با بیان اینکه طی سال9۰ تا 96 شاهد کاهش محسوس ازدواج در 
استان بودیم، در بیان علت این مساله کوچک شدن هرم سنی جمعیت را از جمله آن ذکر 
کرد و گفت: آمار ازدواج تا حدود زیادی به آمار ولادت های صورت گرفته بستگی دارد، و از 
آنجا که میزان ولادت ثبت شده در سال ۱۳6۵ بیش از ۳۰ هزار تن بوده ولی در دهه 7۰ به 
۱۸ هزار تن تنزل یافته کاهش ازدواج در سال های اخیر نیز از این موضوع نشات می گیرد.
وی تعداد مرگ و میر ثبت شده تا پایان آبان امسال را پنج هزار و ۸9۸ واقعه فوت و ۲.۸۸ 
درصد بیشتر از سال قبل دانست، و افزود: از ابتدای سال 96 تا پایان آبان این سال سه هزار 

و ۸4۵ فوت ثبت شده است.
مرادی همچنین اضافه کرد: از سال 9۰ تا 9۵ روند ثبت فوت ها در استان کاهشی بوده 

ولی بعد سیر صعودی یافته است. 
وی با بیان اینکه تعداد ولادت های ثبت شده از ابتدای امسال تا آبانماه نیز حاکی از 
کاهش هفت درصدی در مقایسه با سال گذشته دارد، گفت: درسالجاری ۲۳4 مورد چند 
قلو زایی شامل ۲۱۸ مورد ۲ قلوزایی و ۱۸ مورد سه قلو زایی در استان رخ داده که ۱.۵ 

درصد از کل ولادت هاست.
وی یادآور شد: در حال حاضر 9۸ درصد از ولادت ها بر اساس گواهی نامه های صادر 
شده توسط بیمارستان ها ثبت می شود، و ۲ درصد دیگر نیز مربوط به فرزندان حاصل 
از ازدواج زنان یا مردان ایرانی با اتباع است که ثبت این ولادت ها بر اساس حکم محاکم 

قضایی صورت می گیرد.
مدیرکل ثبت احوال قم همچنین با ارائه گزارشی از خدمات صورت گرفته توسط این 
دستگاه از سال 9۲ تا سال 97 از صدور ۱44 هزار و ۵4۵ فقره شناسنامه زیر ۱۵ سال خبر 
داد و افزود: صدور ۲۰۳ هزار و 46۱ شناسنامه بالای ۱۵ سال و ۲9 هزار و ۳۸4 شناسنامه 

المثنی از دیگر اقدام های ثبت احوال قم به شمار می آید.
مرادی با اشاره به سه هزار و ۸۵۳ تغییر نام و 6 هزار و 96۰ تغییر نام خانوادگی افزود: 
تنظیم سند اتباع دارای مجوز از دیگر فعالیت هاست، که طی پنج سال گذشته تنظیم پنج 

هزار و ۳۳7 گواهی ولادت و هزار و ۸76 واقعه فوت اتباع صورت گرفته است.
مدیرکل ثبت احوال قم در بخش دیگری از سخنان خود با گرامیداشت سوم دی ماه 
یکصدمین سالروز تاسیس ثبت احوال به برنامه های پیش بینی شده برای این هفته اشاره 
کرد و گفت: گشایش اداره ثبت احوال شهرک پردیسان از مهمترین برنامه های این هفته 
است، که با این اقدام ۱۳۰ هزار جمعیت ساکن این شهرک بدون مراجعه به ثبت احوال 

مرکزی قم امور ثبتی خود را انجام می دهند.
وی افزود: با توجه به قرار گرفتن پردیسان در مسیر بخش های کهک و سلفچگان ساکنان 
این دو بخش از استان نیز می توانند به ثبت احوال این منطقه مراجعه و خدمات مورد 

نیازشان را دریافت نمایند.
پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این 
منطقه در سال ۱۳77 توسط وزارت مسکن و شهرسازی تاسیس و در سال ۱۳9۰ به یکی 

از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
وی حضور کارشناسان ثبت احوال استان در مدارس آموزش متوسطه به منظور تبیین 
اسناد هویتی برای دانش آموزان از دیگر برنامه ها برشمرد و بیان کرد: دیدار با خانواده 
معظم شهیدان و بازنشستگان، حضور در منزل پیرترین زن قم به مناسبت صدمین سال 
ثبت احوال، رونمایی از اسناد هویتی ۱۱ دانش آموز به شهادت رسیده در جریان بمباران 
بهمن 6۵ قم و برپایی میز خدمت در مصلای قدس و محل اقامه نماز جمعه از دیگر برنامه 

های ثبت احوال استان در این هفته محسوب می شود.
با تصویب شورای فرهنگ عمومی کشور سوم دی ماه به عنوان روز ملی ثبت احوال 

نامگذاری شده است. در سوم دی سال ۱۲97 نخستین شناسنامه ایرانی صادر شد.

مدیرکل ثبت احوال استان قم:

602 هزار قطعه کارت ملی هوشمند درقم صادر شده است

اینکه  بیان  با  قم  تئاتر  برجسته  کارگردان  از  یکی 
هنرمندان در دهه 7۰ و اواسط ۸۰ فراتر از مرزهای کشور 
فعالیت کردند و اجراهای خوبی داشتند گفت: پس از 
یک دوره افت شدیدی روی داده و بنده فکر می کنم 
امروز با وجود یک خانه نمایش تب تئاتری خوب در قم 

اتفاق افتاده است.
محمد جواد طاهری در گفت وگو با فارس با اشاره به 
اجرای نمایش حکایت قتل مشکوک هرکی باش خان 
بیان کرد: این نمایش از ۲۵ آذر تا ۲۵ دی ماه ساعت 
روی  به  رو  الغدیر،  بلوار  در  واقع  نمایش  خانه  در   ۲۰
بوستان علوی، کوچه 49، فرعی اول سمت چپ اجرا 
می شود. این نمایش دارای مخاطب بزرگسال است البته 

جذابیت هایی برای کودک و نوجوان دارد.
با  نمایش  دومین  نمایش  این  کرد:  وی خاطرنشان 
نمایش  می شود.  اجرا  امسال  که  است  شاد  فضای 
سلطان سیاه امسال پیش از محرم و صفر اجرا شد و ۳ 

هزار و 6۰۰ تا ۳ هزار و 7۰۰ نفر مخاطب در ۳۰ شب 
تماشاگر این نمایش بودند در حالی برای تأمین عوامل 
یک نمایش با یک بلیط ۲۰ هزار تومانی باید حداقل ۵ 

هزار تا ۱۰ هزار نفر تماشاگر وجود داشته باشد.
نظر  از  شهر  این  اینکه  بیان  با  تئاتر  کارگردان  این 
امکانات تفریحی، رفاهی و فرهنگی در مضیقه است 
گفت: محرومیت از سالن تئاتر با فعالیت مستمر یکی 
از مشکلات بود که برای غنی سازی اوقات فراغت مردم 
مقداری مشکل ساز بود. باید در نظر داشت شهر نیازمند 
خوراک فرهنگی است و متأسفانه مقداری نسبت به این 

مقوله کم توجهی می شود.
وی با بیان اینکه تبلیغات در شهر پرهزینه است گفت: 
هزینه تولید نمایش در قالب لباس، دکور و گریم بسیار 
بالا است و فعالیت در این عرصه باید توجیه اقتصادی 

داشته باشد.
طاهری با اشاره به وضعیت ظاهری پیرامون و مسیر 
خانه نمایش عنوان کرد: این محدوده نا به هنگام حفاری 
شده و کامیون ماسه جلوی در جلوی خانه نمایش خالی 
شده است. اینگونه اقدامات نشان می دهد که نسبت به 

کارهای فرهنگی در شهر بی توجه و بی تفاوت هستیم.
 خط قرمزها را می دانیم

وی یادآور شد: مردم به نمایش علاقه مند هستند زیرا 
هنر نمایش زنده است و این مجموعه نزدیک به ۱4۰ تا 
۱۵۰ نفر هنرجو در مقاطع سنی مختلف دارد که آینده 

سینما و تئاتر کشور هستند.
این کارگردان تئاتر با بیان اینکه حمایت ها نباید لفظی 
باشد بلکه حمایت ها لازم است عملی باشد گفت: بخش 
خصوصی پدیده ای نو در بحث هنر و تئاتر است و به 

حمایت از ارگان های مختلف نیاز دارد و مسؤولان بدانند 
تنها انتظار نظارت وجود ندارد بلکه انتظار حمایت است.
وی خاطرنشان کرد: خط قرمزها را می دانیم و پس 
از ۳۰ سال کار در این حرفه نسبت به این مقوله آشنا 

هستیم.
 هزینه بالای تبلیغات شهری

طاهری با بیان اینکه تبلیغات در این شهر نسبت به 
درآمد به ویژه در بخش فرهنگی پرهزینه است گفت: 
برای تبلیغات درست باید با کمک رسانه های مختلف 
به سمت مخاطبان رفت. در نمایش سلطان سیاه بر 
اساس آمار 7۰ درصد تماشاگر از طریق بیلبورد شهری 
جذب شده بودند. وی خاطرنشان کرد: هنرمندان تئاتر 
قم سرمایه گذاری نکردند بنابراین این امر روی نداده 
که در یک پروسه زمانی مخاطبان تئاتر جذب شوند. 
سرمایه گذاری باید به گونه ای باشد که مدتی زمان صرف 
شود و تنها مخاطب جذب شود و به جای دستمزد  در 

تبلیغات هزینه شود تا تماشاگر جذب شود.
این کارگردان با بیان اینکه تئاتر قم در دوره ای نقطه 
طلایی خوبی داشته است گفت: هنرمندان در دهه 
7۰ و اواسط ۸۰ فراتر از مرزهای کشور فعالیت کردند و 
اجراهای خوبی داشتند و پس از یک دوره افت شدیدی 
روی داده و بنده فکر می کنم امروز با وجود یک خانه 

نمایش تب تئاتری خوب در قم اتفاق افتاده است.
وی خاطرنشان کرد: هنرمندان باید پافشاری کنند و به 
کیفیت کار توجه داشته باشند و ذائقه و سلیقه تماشاگر 
را در نظر بگیرند زیرا نمایش به عنوان کالای فرهنگی 
به فرآیند بازاریابی، مخاطب شناسی و رسانه مرتبط با 

مخاطب نیاز دارد.

کارگردان برجسته تئاتر قم :

مسؤولان علاوه بر نظارت از تئاتر حمایت کنند
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سوال های که بیشترمربوط به کارکرد وزارتخانه مورد سوال نیست

هزینه هر سوال از وزیران در مجلس چقدر است؟
حجم انبوه سوال ها و گاهی بی ربط نمایندگان از وزیران باعث شده که دولتمردان 
بیشتر ساعات کاری خود را در کمیسیون های تخصصی یا در جلسات علنی مجلس 
شورای اسلامی سپری کنند تا جایی که برای پاسخ به هر سوال ساعت ها وقت صرف 
می کنند.یکی از چالش هایی که این روزها وزیران با آن روبه رو هستند، حضور مکرر 
آنان در جلسات کمیسیون های تخصصی مجلس شورای اسلامی برای پاسخ به سوال 
های نمایندگان است، پرسش از وزیران به خودی خود مشکلی ندارد چراکه سوال یکی 
از ابزارهای نظارتی مجلس است ولی اخیرا این موضوع به گونه ای شده که بسیاری 
از وزیران به جای این که بیشتر در محل کار خود حضور داشته باشند در کمیسیون 
های تخصصی مجلس یا جلسات علنی حضور دارند که قطعا این موضوع باعث کاهش 

بازدهی دولت می شود.
* هر سوال نماینده، 10 ساعت وقت یک وزیر را می گیرد

سؤال ها و درخواست های برخی نمایندگان به اندازه ای است که مجلس به محل 
کار دوم اعضای هیأت دولت یا گاهی هم به محل کار اول آنان تبدیل شده است و 
آنها بیشتر از آن که به امور مربوط به وزارتخانه خود بپردازند، مشغول پاسخ به پرسش 
های نمایندگان شده اند، حتی شاهدیم وزیرانی که هنوز یک ماه از حضور آنان در 
دولت نگذشته به مجلس فراخوانده می شوند و درمورد وزیران قبلی و عملکردشان 
سوال پرسیده می شود.هر طرح سوال از یک وزیر در کمیسیون های تخصصی مجلس 
به صورت تقریبی 10 ساعت وقت وزیر مربوطه را می گیرد.بر اساس آخرین گزارش 
منتشرشده از سوی معاونت نظارت مجلس از خرداد 1396 تا اردیبهشت 97 ، 834 

سوال از وزیران پرسیده شده است.
* آماری از حضور وزیران در کمیسیون های تخصصی مجلس

بررسی پنج هفته کاری مجلس نشان از حضور فعال وزیران در کمیسیون های 
تخصصی مجلس دارد، 26 تا 30 آبان امسال 6 وزیر، سوم تا هفتم آذر هفت وزیر، 10 
تا 14 آذر هشت وزیر، 24 تا 28 آذر هفت وزیر در کمیسیون های تخصصی مجلس 
شورای اسلامی حضور یافتند.همچنین قرار است در جلسات هفته آینده کمیسیون 
های تخصصی مجلس، هشت وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، امور اقتصادی و دارایی، 
اطلاعات، صنعت، معدن و تجارت، امور خارجه، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و 
ورزش و جوانان شرکت کنند.به نظر می رسد که مجلس شورای اسلامی باید سازوکار 
دیگری برای موضوع سوالات نمایندگان از وزیران را در نظر بگیرد، در این راستا قاسم 
میرزایی نیکو نماینده مردم دماوند در مجلس در این باره گفت: امروز شاهدیم این 
موضوع به یک رابطه دکان تجارتی )بده - بستان( تبدیل شده است، در خوشبینانه 
ترین حالت این گونه می شود که نماینده می خواهد مشکلات منطقه را با این ابزار 
نظارتی مرتفع کند، از این رو ما به ندرت شاهد این هستیم که برای طرح سوال نیاز به 
حضور وزیر باشد.عضو فراکسیون امید مجلس ادامه داد: البته امروز وزارتخانه ها نیز کار 
بخش صف و ستاد را با هم قاطی کرده اند، وقتی مدیر کلی را در استان می گذارند باید 
اختیارات لازم را به وی بدهند تا کارهای لازم را انجام دهد.میرزایی نیکو اظهارداشت: 
وزیر و نماینده باید تکلیف خود را بدانند این که یک نماینده به زور یک موردی را بیاورد 
و پافشاری هم کند که باید این کار انجام شود، ممکن است کار انجام نشود، وزیری 
قولی برای انجام کار دهد ولی نتوان ردیف بودجه آن را پیش بینی کرد.وی همچنین 
گفت: برخی مواقع نمایندگان می خواهند انتصاباتی که در شهرهایشان صورت می 
گیرد با نظر آنها باشد، پیشنهاد می دهند و برای این که وزیر حرف هایشان را بشنود 
وی را به کمیسیون های مجلس می آورند.عضو فراکسیون امید مجلس اظهار داشت: 
در این زمینه باید هم برنامه های ما و هم برنامه های وزیران بهتر و استراتژیک تر شود.

عباسعلی منصوری آرانی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نهم 
نیز معتقد است: یکی از موضوعات مهمی که در مجلس باید به آن توجه کرد، نقش 
بسیار فعال مجلس خصوصا کمیسیون های تخصصی آن در طرح ها و لوایح است و 
آنان باید به گونه ای ریل گذاری را برای دولت فراهم و میسر کنند تا دولت به راحتی 
بتواند از روی ریل هایی که مجلس در آن گذاشته، عبور کند.وی تصریح کرد: در این 
بین جلسات تخصصی زیادی میان وزرا ، کارشناسان و کمیسیون های تخصصی 
برای پرمحتوا شدن طرح ها و لوایح برگزار می شود و ارتباط کمیسیون ها با وزیران و 
کارشناسان و بدنه دولت باید در راستای قوام بخشیدن به محتوا و غنی شدن طرح ها و 
لوایح باشد که این بزرگ ترین وظیفه کمیسیون های تخصصی مجلس است.وی ادامه 
داد: پس از این که لوایح و طرح با تصویب شکل قانونی پیدا کرد نقش کمیسیون ها 
نظارتی می شود و آنان باید این موضوع را پیگیری کنند که آیا دولت بر آنچه مجلس 
ریل گذاری کرده حرکت می کند یا خیر؟نماینده پیشین مردم کاشان در مجلس 
گفت: سوالاتی که از وزیران مطرح می شود باید با محتوا و غنی و قابل بیان باشد، 
مشکلی که امروز وجود دارد این است که قانونگذار دست نماینده را باز گذاشته است 
و نماینده می تواند دهها سوال بپرسد و محدودیتی برای وی ایجاد نکرده است چون 
خواسته نماینده آزاد باشد البته نماینده باید یک خودسانسوری داشته باشد و تا جایی 
که می تواند سوالات را به حداقل برساند زیرا اولویت بندی ها ایجاد می کند.منصوری 
آرانی تصریح کرد: شرایط فعلی و مشکلات در کشور طوری است که وزیر باید وقت 
صرف حل مشکلات کند اگر 10 درصد، 290 نماینده بخواهند از وزیر سوال کنند 
یعنی یک وزیر باید به سوال 29 نماینده پاسخ دهد که این وقت زیادی را از وزیر می 
گیرد.وی اضافه کرد: باید یک سازوکاری در مجلس پیش بینی شود، سوال ها اولویت 
بندی شوند و سپس به آن پرداخته شود، سوالی که به معنای واقعی ملی باشد و دردی 
از مشکلات را دوا کند.نماینده پیشین مجلس همچنین گفت: در ادوار مختلف مجلس 
همیشه این نقد وارد بوده که نمایندگان سوال های زیادی از وزیران مطرح می کنند 

برای مثال نماینده ای وجود داشت که در یک دوره 150 سوال از یک وزیر پرسید.
منصوری آرانی تاکید کرد: برای پاسخ به یک سوال نماینده 10 ساعت وقت وزیر 

گرفته می شود، گاهی حتی در مواردی از 10 ساعت هم بیشتر می شود.
وی با تاکید بر این که باید آیین نامه داخلی مجلس بازنگری شود، یادآور شد: 
باید یک تفاهمی بین مجلس و دولت شکل گیرد تا بر مبنای آن دست نمایندگان و 

وزیران بسته نشود.

نکتـه

وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: ما هیچ وقت به دنبال حذف 
هیچ کشوری نبوده ایم. برعکس، این سعودی ها بوده اند که به 
دنبال صدمه زدن به ما هستند ولی چون موفق نمی شوند، ما را 
به توسعه طلبی متهم می کنند. محمد جواد ظریف درخصوص 
عربستان، بحث آزمایش موشکی ، قدرت ایران در خاور میانه و ... 
با هفته نامه لوپوئن فرانسه گفت وگو کرد که متن کامل آن بدین 

شرح است:
* آیا امروز می توان از ائتلاف جدیدی در خاورمیانه بین 
تهران، دوحه و آنکارا در برابر محوری از واشنگتن، تل آویو 

و ریاض سخن گفت؟
ما هیچ وقت به دنبال درگیری، با هیچ کس نبوده ایم. جمهوری 
اسلامی ایران همواره مدافع همکاری با همه کشورهای منطقه خلیج 
فارس بوده است. برعکس، عربستان سعودی بوده است که به دنبال 
درگیری با ایران در خاورمیانه می باشد و این کار را با حمله به یمن و 
یا محاصره ) اقتصادی ( یمن انجام داده است. وقتی همسایه قطری 
ما با بسته شدن راه های ارتباطی اش مواجه شد، ما تلاش کردیم 
از اینکه مردم قطر از نیازهای اولیه شان برای زندگی محروم شوند، 
مانع شویم. این دقیقا همان چیزی است که ما در سال 1990 
زمانی که کویت از سوی عراق مورد حمله قرار گرفت انجام دادیم. 
اگر کسی در آینده همچنین این اقدامی را نیز در خصوص عربستان 

انجام دهد، واکنش ما همین خواهد بود.
* با تحریم های زمینی، هوایی و دریایی کشور قطر توسط 
محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان به دنبال اعمال فشار بر 
این امیرنشین بوده است تا با ایران قطع رابطه کند. آیا نتیجه 

این کار برعکس نبوده است؟  
 دقیقا این همان چیزی است که اتفاق افتاده است. چهل سال 
است که سیاست های عربستان سعودی نتایج معکوسی به نسبت 
آنچه که انتظار داشته است، می دهند. به یاد داشته باشید که 
عربستان سعودی ) در سال های جنگ عراق با ایران که از 1980 
تا 1988 طول کشید- توضیح سردبیر(  75 میلیارد دلار کمک 
به صدام حسین داد. صدام در ادامه چه کرد؟ از همان تسلیحاتی 
که به او داده شده بود، علیه خود آنها استفاده کرد ) جنگ اول 
خلیج در سالهای 1990 تا 1991 - توضیح سردبیر( این سیاست از 
همان ریشه اشتباه است. چرا که ما شاهدیم که عربستان سعودی 
در لبنان، سوریه، عراق، یمن، افغانستان و قطر هم، همان اشتباه را 
تکرار می کند ! این بدین معنا است که به دلیل خصومت هایش با 
ایران، ریاض سیاست هایی را در خصوص هرکدام از این کشورها 
دنبال کرده است که نتیجه معکوس داشته و به سوی خود ریاض 

برگشته اند.  
* شما تایید می کنید که )با وجود اینکه( قصد دارید با 
همه کشورهای منطقه همکاری کنید لکن رهبران و مردمان 
این کشورها به نوعی احساس ترس واقعی درباره نیات 

توسعه طلبانه جمهوری اسلامی ایران در منطقه دارند؟
مشکل منطقه ما عربستان سعودی است. )این کشور( تلاش 
دارد با حمایت آمریکا، فرانسه و انگلیس، ایران را از خاورمیانه محو 
کند یا حداقل منزوی نماید. عربستان در هر جایی که اقدامی را 
انجام می دهد فقط با انگیزه خصومت با ایران است. در حالیکه این 
سیاست هیچ نتیجه ای نداده است. آنچه بر سر منطقه آمده است 
نتیجه اقدامات ما نیست بلکه نتیجه آن چیزی است که ریاض انجام 
می دهد.  آنچه که به ما مربوط می شود این است که مدتها است 
به این نتیجه رسیده ایم که ما نمی توانیم عربستان سعودی را از 
خاورمیانه حذف کنیم. چون بحث بر سر یک قدرت منطقه ای 
است که نمی تواند، حذف شود. ما هیچ وقت به دنبال حذف هیچ 
کشوری نبوده ایم. برعکس، این سعودی ها بوده اند که به دنبال 
صدمه زدن به ما هستند ولی چون موفق نمی شوند، ما را به توسعه 

طلبی متهم می کنند.
* شما تایید می کنید که هیچ وقت به دنبال حذف هیچ 
کشوری نبوده اید. ولی آیت الله خمینی در سال 1979 
الحرمین  خادم  مشروعیت  سعود"  که"آل  نکرد  اعلام 
الشریفین" یعنی مکه و مدینه به عنوان دو مکان مقدس 

اسلام را ندارد؟
ببینید امروز این دنیا است که این موضوع را تایید می کند. 
امروز کشورهای مختلفی این موضوع را بیان می کنند که عربستان 
سعودی قادر به مدیریت مکه نیست. ما اندکی قبل از بقیه جهان 
این را متوجه شدیم. در مقابل، ما هیچ وقت اقدامی علیه دولت 
عربستان سعودی انجام ندادیم. ایران سالانه هشتاد هزار زائر برای 

حج می فرستد که یکی از بزرگترین اعزام های زوار در دنیا است.
* چند روز پیش ایران تایید کرد که آزمایش موشکی 
جدیدی داشته است که از سوی غربی ها محکوم شد. آیا 
شما نگرانی که این برنامه موشکی بوجود می آورد را درک 

می کنید؟
اول اینکه برنامه موشکی ایران هیچ چیز غیر قانونی در خود 
ندارد. هیچ چیزی وجود ندارد که خلاف این را ثابت کند. پیش از 
این، قطعنامه 1929 از ایران می خواست این فعالیت ها را متوقف 

کند ولی این متن هم دیگر وجود ندارد.
* برخی تایید می کنند که این موشک ها می توانند حامل 
سلاح اتمی باشند و آزمایش هایی که شما انجام میدهید بر 

خلاف" روح توافق هسته ای " ایران است؟
کمی صبر کنید... قطعنامه 2231 سازمان ملل )که توافق هسته 
ای ایران را تایید کرد- توضیح سردبیر (، در هیچ موردی از " روح 
" یا هر چیزی دیگری در این باره حرف نمی زند. متن قطعنامه از 
ایران می خواهد ) ولی ایران را ملزم نمی کند - توضیح سردبیر ( 
موشک حامل کلاهک هسته ای نسازد. ما برنامه هسته ای ) نظامی 
( نداریم. در عین حال، هدف توافق هسته ای ایجاد اعتماد     )بین 
روسیه، چین، امریکا، فرانسه، انگلیس، آلمان و جمهوری اسلامی 
ایران است( تا ایران به سلاح اتمی مجهز نشود. در نتیجه، کشوری 
که بمب اتمی نداشته باشد، نمی تواند حامل های این بمب ها را هم 
داشته باشد. چرا که اگر شما به ساخت سلاح های کشتارجمعی 
علاقه مند باشید دیگر روی موشک های دقیق ) نقطه زن ( سرمایه 
گذاری نمی کنید. زیرا موشکی که کلاهک هسته ای حمل می 
کند، می تواند در یک یا ده کیلومتری هدف اش هم برخورد و عمل 
کند. بنابراین موشکی که ما توسعه می دهیم برای حمل کلاهک 

های هسته ای نیستند.
برنامه  نگرانی هایی که  به دفعات  امانوئل ماکرون   *
موشکی) ایران (  برای غرب ایجاد می کند را خاطر نشان 
کرده و همچنین واهمه کشورهای منطقه را نیز بازگو کرده 
است. وی علاقمند است که این موضوع در یک توافق 

گسترده ) فراگیر( با ایران مورد بررسی قرار گیرد ؟
فرانسه هر سال میلیاردها دلار اسلحه به امارات متحده عربی و 
عربستان سعودی می فروشد. فقط آمارهای مربوط به خاورمیانه 
را ببینید. سال گذشته خریدهای تسلیحاتی امارات متحده عربی 
بالغ بر 14 درصد کل خریدهای منطقه بوده است. و خریدهای 
نظامی عربستان سعودی نیز به 31 درصد کل خریدهای تسلیحاتی 
منطقه رسیده است در حالیکه ایران تنها یک درصد از این خرید 
ها را تشکیل می دهد !. بعد هم بیایید روی بودجه نظامی هر کشور 
متمرکز شوید. سال گذشته بودجه نظامی امارات متحده عربی بالغ 
بر 22 میلیارد دلار بوده است در حالیکه بودجه نظامی عربستان به 
69 میلیارد دلار رسیده است. در حالیکه بودجه نظامی ایران زیر 
16 میلیارد دلار است.خوب الان نسبت بودجه نظامی بر اساس 
جمعیت ) سرانه ( را حساب کنید. بالاترین میزان در منطقه متعلق 
به امارات است یعنی 2500 دلار هزینه نظامی برای هر نفر از 
جمعیت کشور. این رقم برای عربستان بیش از  دو هزار دلار برای 

هر نفر است در حالیکه در ایران این رقم 150 دلار است !.
* این آمارها یعنی چه ؟

از منظر درصد بندی خریدهای تسلیحاتی یا بودجه نظامی 
سرانه، کشوری هستیم که کمترین رقم ها را بخود اختصاص داده 
است. از بعد بودجه نظامی جهانی نیز در رده کشورهای دارای 
کمترین بودجه نظامی در منطقه خاورمیانه هستیم و ) اما ( در 
حال حاضر سوال این است که آیا فرانسه آمادگی دارد به ایران 
هوپیماهایی های پیشرفته ای را که به عربستان یا به امارات می 
دهد،  بفروشد تا ما هم بتوانیم از خودمان دفاع کنیم؟ یا شاید هم 
آقای ماکرون به این موضوع خیلی ساده که ما نیز بتوانیم از خودمان 

دفاع کنیم، علاقه ای نداشته باشد؟
* شاید به این خاطر باشد که کشورهایی که شما نام 
بردید برای نابودی اسرائیل فراخوان نمی دهند... آیا روی 
برخی از موشک های شما شعار" مرگ بر اسرائیل " نوشته 

نشده است ؟
نیروگاه هسته  به  اسرائیل که  نتانیاهو، نخست وزیر  آقای 

ای"دیمونا" رفته بود یعنی جایی که تسلیحات هسته ای ) اسرائیلی 
- توضیح سردبیر ( ساخته می شود و در آنجا اعلام کرد که ایران را 
نابود خواهد کرد. وی نگفت که" کشورما باید نابود شود "بلکه گفت" 
کشور ما را نابود خواهد کرد ". چرا آقای ماکرون به این موضوع 
واکنشی نشان نداد؟  چرا هیچ کس در فرانسه در باره این سخنان 
بپا نخواست؟ ) واکنشی نشان نداد(. اما درباره آنچه که به ما مربوط 
می شود... ما چه موقع گفتیم که اسرائیل را نابود می کنیم؟ فقط 
یک نفر را پیدا کنید و به ما نشان دهید که این حرف را زده باشد. 

هیچ کس چنین حرفی نزده است.
* رئیس جمهور سابق ... محمود احمدی نژاد در سال 

2007؟
نه، وی نیز چنین حرفی نزده است. وی حرف امام ) خمینی ( 
را یادآوری کرد که گفته بود: " اسرائیل از صفحه روزگار محو خواهد 
شد ". وی نگفته بود که " می خواهد آنرا نابود کند! ". وی گفته بود 
که اسرائیل با این سیاست هایی که دنبال می کند به این سرنوشت 

مبتلا خواهد شد.
* بسیاری از کارشناسان در خصوص اینکه جمهوری 
اسلامی ایران در خاورمیانه هیچ وقت تا به این حد قدرتمند 
نبوده است، اتفاق نظر دارند. سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
) ارتش ایدئولوژیک رژیم - توضیح سردبیر ( به این مباهات 
کرده اند که بر چهار پایتخت عربی ) دمشق، بغداد، بیروت 
و صنعا ( دست گذاشته اند. ) سلطه دارند(. آیا این حرف 

واقعیت دارد؟
این حرف ها اشتباه هستند. این حرف نوعی اهانت به کشورهای 
منطقه است. هرکسی این حرف را زده باشد، اشتباه گفته است. 
یکی از دلایلی که ایران در منطقه نفوذ دارد دقیقا به همین خاطر 
است که به این اطمینان رسیده ایم که این مردم منطقه هستند که 
باید قدرت را به دست بگیرند. دلیل دوم هم این است که دیگران 
هم سیاست های اشتباهی را مرتکب شده اند.ما علاقه ای به کنترل 
منطقه نداریم. در عراق، ما تاثیر گذارهستیم زیرا که زمانی که صدام 
بر قدرت بود از او حمایتی نکردیم بلکه از مردم عراق حمایت کردیم. 
ما در سوریه حضور داریم زیرا به داعش نمی خواستیم کمک کنیم. 
ما در لبنان هستیم زیرا این ما نبودیم که سعد حریری نخست وزیر 
لبنان را به زندان انداختیم ) زمانی که وی در نوامبر 2017 به اسارت 
گرفته شده بود- توضیح سردبیر(. ما در یمن هستیم زیرا ما این 
نیستیم که این کشور را بمباران می کند. ) عربستان در راس ائتلافی 
از کشورها قرار دارد که از سال 2015 علیه شورشیان حوثی یمنی 
مورد حمایت تهران وارد عمل شده است- توضیح سردبیر (. این 
واقعیت امر است. باید از عاملین این اقدامات پرسید که چرا چنین 
سیاست های زیان باری را در خاورمیانه انجام میدهند؟در خصوص 
ایران نیز به من بگویید که چه تصمیم بدی در منطقه گرفته ایم ؟ آیا 
این ما هستیم که از داعش دفاع کردیم؟ آیا این ما بودیم که جبهه 
النصره ) شاخه سابق القاعده در سوریه -توضیح سردبیر( را بوجود 
آوردیم ؟ آیا این ما بودیم که سعد حریری را به اسارت گرفتیم؟ کدام 
یک از این اقدامات از سوی ایران انجام شده است که آقای ماکرون 
اینقدر از ما نگران است؟ منطقی تر این بود که رئیس جمهور شما 
دیداری با دوستان شان داشته باشند و گوش آنها را بکشند تا رفتار 

شان را عوض کنند.
* با این همه، ترامپ بر این باور است ایران اصلی ترین 
تهدید منطقه است و در ماه مه گذشته از توافق هسته ای 
بیرون آمد. دور دوم از تحریم های آمریکایی علیه صادرات 
نفتی شما در نوامبر به اجرا گذاشته شده است. آیا این 

تحریم ها به اقتصاد ایران ضربه ای زده اند؟
این تحریم ها آثاری زیانبار روی زندگی انسان ها دارند. ولی 

در هر حال، خیلی کمتر از آن چیزی بوده است که مردم هراس 
آنرا داشتند. بعد از دور دوم تحریم ها، دولت تدابیری را برای بالا 
بردن ارزش ریال ایران در برابر دلار به کار گرفته که در نوع خود 
یک موفقیت بوده است. ) ریال ایران از ابتدای سال جاری هفتاد 
درصد ارزش خود را از دست داده بود - توضیح سردبیر(. با گذشت 
زمان شاهد موفقیت هایی خواهیم بود.ولی آمریکایی ها یک هدف 
مشخص و دقیق از این تحریم ها دارند. یکی از این اهداف، اعمال 
فشار روی مردم است. لذا باید از این که نشان می دهند در کنار مردم 
ایران هستند دست بردارند. هدف دیگر تغییر سیاست های ما است 

که به این هدف نخواهند رسید.
* خروج آمریکا از توافق هسته ای یک بحران اقتصادی 
و همچنین نارضایتی های مردمی برای کشور بوجود آورد. 
با این حال وقتی ما از ایرانی ها می پرسیم که چه کسی 
مسئول این وضعیت است آنها رژیم شما را مقصر می دانند. 

متوجه این قضیه هستید ؟
مردم مشکلاتی را می بینند که متوجه زندگی روزمره آنان 
است و از خود می پرسند که چرا دولت آنها را حل نمی کند. این 
نشان دهنده پختگی مردم ما است که بخود می گویند به رغم 
سیاست های اشتباه آمریکایی ها، این ایرانی ها هستند که خودشان 
مشکلاتشان را حل می کنند. مردم از دولت انتظارات فراوانی دارند. 
مردم نمی پذیرند که دولت همه این مشکلات را به گردن خارجی 
ها بیاندازند. به نظر من این تغییر مثبت است. ولی واقعیت این است 
که دولت آقای ترامپ تلاش می کند جمعیت ایران را زیر فشار 
قرار دهد و مردم علیه دولت بپا خیزند. ولی این موضوع هیچ وقت 

اتفاق نخواهد افتاد.
* آیا نظر خود شما هم همین است؟

من فکر می کنم که اروپایی ها تلاش هایی کرده اند ولی آمادگی 
این را ندارند که بهای آنرا بپردازند. آنها می خواهند شنا کنند بی 

آنکه خیس شوند.
* ورای پرونده هسته ای، روابط  فرانسه و ایران، بعد از 
سوء قصد خنثی شده علیه تجمع سازمان مجاهدین خلق 
ایران ) گروه اپوزیسیون جمهوری اسلامی - توضیح سردبیر 
( در ویل پنت و اتهام به ایران که این کار به سفارش آن 
صورت گرفته است. تا حد زیادی دچار مشکل شده است. 
فرانسه در تهران سفیر ندارد و هیچ نماینده ای هم از تهران 
در پاریس حضور ندارد. آیا می توان از بحران ) در روابط ( 

سخن گفت ؟
نه، ما روابط مان با هیچ بحرانی مواجه نیست. دیالوگ خوبی 
بین دو کشور وجود دارد اگر چه اختلاف نظرهایی هم هست. در 
خصوص آنچه که به ما مربوط می شود، فکر می کنیم که فرانسه 
نباید به عنوان پناهگاه تروریست ها مورد استفاده قرار گیرد ) تهران 
بر این نظر است که مجاهدین خلق تروریست می باشند- توضیح 
سردبیر (. کسانی که بیش از 12000 سوء قصد تروریستی در خاک 
ایران انجام داده اند و خون بسیاری از مردم ایران را به زمین ریخته 
اند. ولی این را هم تکرار می کنم که روابط ما با فرانسه خوب است و 

امیدواریم که بهتر هم خواهد شد.
* شما دیپلمات بسیار معروف و محبوبی هستید که 
تلاش فراوانی را برای به دست آوردن توافق هسته ای 
انجام دادید که اجازه داد کشورش زمانی با" شیطان بزرگ 
آمریکایی" نزدیک تر شود. ولی ایران یک چهره دیگر هم 
دارد یعنی همان چهره ای که نگران کننده تر است یعنی 
چهره قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی خارجی ) عملیات 
برون مرزی ( سپاه پاسداران  که رهبری نیروهای حامی 
ایران در سراسر خاورمیانه را به عهده دارد. تصویر حقیقی 

ایران کدام است؟  
هر کدام از ما ایران هستیم. ایران یک کشور دیکتاتوری نیست 
که فقط یک نفر به اسم آن حرف بزند. ایران کشوری است همچون 
فرانسه. یک دموکراسی است یا جریان های مختلفی که ) می آیند( 
و عبور می کنند و نظرات مختلفی در باره مسایل دارند. ولی این 
مهمترین بخش موضوع نیست. وقتی ما توافق هسته ای را مورد 
مذاکره قرار می دادیم آنها ) یعنی آمریکایی ها - توضیح سردبیر 
( می گفتند که ما نمی توانیم این توافق را اجرا کنیم. در حالیکه 
سه سال است که ایران به آن احترام گذاشته است.افراد بسیاری در 
کشور ما مخالف متن این توافق هستند، افرادی که قدرت هم دارند 
و صدایشان هم شنیده می شود ولی شما می بینید که دولت تا 
الان به آنچه که در باره آن متعهد شده بود پایبند باقی مانده است. 
به جای مخفی شدن در پشت حرف هایی از این نوع، بعضی ها ) 
آمریکایی ها - توضیح سردبیر ( باید به حرف هایشان پایبند باشند. 
و آن وقتی  سخن بگویند که ما به وعده هایمان عمل نکرده بودیم.

* در روز 15 ژوییه 2015 یعنی در فردای امضای توافق 
هسته ای از شما همچون یک قهرمان در تهران استقبال 
شد. آیا تا کنون به رئیس جمهور شدن در ایران فکر کرده 

اید؟
به هیچ وجه.

ظریف در گفت وگو با هفته نامه لوپوئن فرانسه :

اروپایی ها می خواهند شنا کنند بی آنکه خیس شوند

عضلو شلورای مرکلزی حزب کارگلزاران سلازندگی ایلران گفت: اصللاح طلبان به 
دلیل محدودیت های سیاسی نتوانستند از ژنرال های خود در انتخابات استفاده کنند 
بلا ایلن حال باید به عمل گرایلی و واقع گرایی روی بیاورند و دسلتاوردهایی بلرای ارائه 

بله مردمی که به آنها اعتماد کردند، داشلته باشلند.
»محسلن هاشلمی« در گفت وگو با ایرنا در پاسلخ به این پرسلش که با فرا رسیدن 
موعلد انتخابلات اصللاح طلبان با نقلد اقدامات دوللت در پی بازسلازی اعتماد عمومی 
هسلتند، سلهم ایلن جریان سیاسلی در وضعیلت فعلی چقدر اسلت؟ گفلت: به طور 
معمول دولتها در دوره دوم خود با چنین مشلکلاتی مواجه می شلوند چرا که جریان 
های سیاسلی برای تداوم حضور، معمولا نمی خواهند که مسلئولیت وضعیت موجود 
را بپذیرنلد و خود را منتقد نشلان می دهنلد در حالی که در ایجاد این وضعیت ممکن 
اسلت سلهیم باشلند.وی ادامه داد: نکته مهم برای اصلاح طلبان این اسلت که شلرایط 
خلود را بله عنوان یک جریان شلریک در قدرت ، درک کننلد و بپذیرند، اصلاح طلبان 
در 4 انتخابات اخیر یعنی از سلال 1392 تاکنون پیروز شلده اند و سلهم قابل توجهی 
در قلدرت دارنلد، در شلرایط حضلور در قلدرت نملی شلود ماننلد اپوزیسلیون موضع 
گرفلت و ایلده الیسلتی برخورد کرد.عضو شلورای مرکلزی حزب کارگزاران سلازندگی 
ایلران اظهار داشلت: اصلاح طلبان به دلیل محدودیتهای سیاسلی نتوانسلتند از ژنرال 
هلای خلود اسلتفاده کننلد با این حلال باید بله عملگرایی و واقلع گرایلی روی بیاورند 
و دسلتاوردهایی بلرای ارائله بله مردملی که به آنهلا اعتماد کردند، داشلته باشلند. وی 
خاطرنشلان کرد: نتیجه برخورد ایده آل گرایانه و نپذیرفتن مسلئولیت خود دو رویکرد 
ملی توانلد باشلد، یا اینکه بخواهند مانند اوایل دهه هشلتاد شلعار خلروج از حاکمیت 
بدهند و یا اینکه مردم دیگر به این جریان اعتماد نمی کنند و به اصطلاح در ماشلین 
اصلاح طلبان نمی نشلینند. هاشلمی افزود: اینکه بسلیاری از مدیران اجرایی کشور در 
حلال حاضر گرایش اصلاح طلبی دارند، فراکسلیون بلزرگ امید در مجلس و مدیریت 
شلهری بسلیاری از کلانشلهرها در اختیار اصلاح طلبان اسلت نشلان می دهد که آنها 
در قدرت شلریک هسلتند و برای کسلب مجدد اعتماد مردم باید پاسلخگو باشلند نه 

ژست اپوزیسیون بگیرند.
* قانون منع به کارگیری بازنشستگان به اصلاحیه جامع نیاز دارد

هاشلمی در پاسلخ به پرسشلی درملورد معایب و مزایلای قانون منع بله کار گیری 
بازنشسلتگان گفلت: این قانون موجلب تزریق نیلروی جوانی به بدنه اجرایی کشلور و 
جلوگیلری از انسلداد مدیریتلی ملی شلود اما به نظلر می رسلد در تدوین ایلن قانون، 
مقلداری شلتابزدگی صلورت گرفلت.وی ادامله داد: اصلل ایلن قانون که مصوب سلال 
1395 اسلت، یکبار اصلاح شلد و چند بار نیز استفسلاریه درمورد آن انجام شلده است 
و هنوز نیز نواقصی دارد که در اجرا مشلکلاتی را بوجود می آورد.رئیس شلورای شلهر 
اظهار داشلت: همانگونه که رهبرمعظم انقلاب تاکید کردند این قانون نیاز به اصلاحیه 
جاملع و پایلدار دارد. قانونلی کارآمد اسلت که صرف نظر از مصلداق بتواند بدون نیاز به 
اسلتثنا اجرا شلود و شلاهد هسلتیم که برای مجموعه بزرگ شلهرداری تهران، امکان 
تلداوم فعالیلت اقای افشلانی ممکن نشلد اما برای یک سلازمان کوچک تر اسلتثنا در 

نظر گرفته می شلود.

* رقبای سیاسی وعده ناممکن می دهند
هاشلمی در پاسلخ به پرسشلی درخصوص سلوء اسلتفاده برخی شلخصیت های 
منتسلب به جناحی خاص از مشلکلات معیشلتی مردم و طرح شعارهای پوپولیستی 
بلرای بهبلود وضعیلت اقتصادی، گفلت: باید ایلن موضلوع را درک کنیم که ملردم به 
لحلاظ معیشلتی در مضیقله هسلتند و انتظلار کارامدی بیشلتری از مسلئولان دارند. 
طبیعلی اسلت رقیلب از ایلن فرصت اسلتفاده ملی کند و وعلده غیرممکن ملی دهد. 
مهمتریلن راهلکار بلرای موفقیلت در ایلن شلرایط توجله بله مسلایل اجرایلی و حل 

مشلکلات مردم اسلت.
* پارلمان اصلاحات فقط یک ایده است

عضلو شلورای مرکلزی حلزب کارگزاران بلا بیان اینکله پارلمان اصلاحلات در حال 
حاضلر بیشلتر یلک ایده اسلت تا یلک راهلکار مشلخص اجرایی، گفلت: این ایلده در 
پاسلخ به کسلانی که سلاختار فعلی و شلورایعالی اصلاح طلبلان را ناکاراملد می دانند 
مطلرح شلده، لازمه جدی شلدن ایلن طرح موافقت بلزرگان اصلاحات با آن اسلت که 
هنوز نشلانه در این باره مشلاهده نشلده اسلت، البته در ایده پارلمان اصلاحات یکی از 
مشلکلات فعلی سلاختار اصلاح طلبان که سلهم خواهی کوچک و بزرگ اسلت دیده 

شلده است.
* تحریف تاریخ به انقلاب و قضاوت نسل های آینده آسیب می زند

رئیس شلورای شلهر تهران درباره طرح برخی ادعاهای تاریخی در خصوص مرحوم 
هاشلمی رفسلنجانی، گفت: اظهار نظر و انتقاد حق هر جریان و شلخصی است و ما نه 
تنهلا مخالف اظهار نظر افراد نیسلتیم بلکه از آن اسلتقبال می کنیلم، اما باید مراقبت 
کنیم اگر اظهار نظرمان مربوط به تاریخ و گذشلته اسلت براساس مستندات و شواهد و 
قرائن قابل بررسلی وتحقیق توسط پژوهشگران باشلد.وی ادامه داد: اینطور تلقی نشود 
کله ملا تغییلر کرده ایم و دیگر عملکلرد خود در دهه های گذشلته را قبلول نداریم اما 
برای اینکه مسلئولیت آن را نپذیریم، با طرح ادعاهای غیر مسلتند، می خواهم آن را به 
گردن فرد دیگری مانند مرحوم آیت الله هاشلمی رفسلنجانی بیاندازیم. فرزند مرحوم 
هاشلمی رفسلنجانی افزود: دسلتکاری در تاریخ و روایت های مجعول و بی پشلتوانه، 
اگرچه ممکن اسلت برای برخی محبوبیت های کوتاه مدت را به همراه داشلته باشلد 

املا در کلان بله انقلاب و جامعه و قضاوت نسلل های آینده آسلیب می زند.
* آرزوی مرحوم هاشمی رفسنجانی رفاه مردم بود 

هاشلمی با بیان اینکه بزرگترین آرزوی تحقق نیافته آیت الله هاشلمی رفسنجانی، 
رفلاه ملردم ایلران و زندگلی در شلأن ایلن مردم بلا حذف فقلر و در حد سلرمایه های 
ایلران زمیلن بلود، گفلت: در دوللت سلازندگی، حرکت به سلمت این هدف آغاز شلد 
املا اکنلون شلاید به نظر برسلد ما نه تنها به سلمت ایلن هدف پیش نملی رویم بلکه 
نسلبت به 20 سلال قبل، فاصله بیشلتری با انتظارات مردم و آهنگ پیشرفت و توسعه 

داریم. جهان 
وی ادامله داد: بلرای ملردم مشلکلات زیلادی ایجلاد کلرده ایلم که پاسلخگوی آن 
نیسلتیم و مسلئولیت را به گردن یکدیگر می گذاریم و همه تبدیل به اپوزیسیون شده 
ایلم کله امیدواریلم با وحلدت، همدلی و هم افزایی جریانات سیاسلی و مسلئولان این 

کندی جبران شلود.
* بدنه شهرداری فربه است 

رئیس شلورای اسللامی شهر تهران در خصوص اسلتخدام مازاد برنیاز در دوره های 
قبل، گفت: بدنه شلهرداری تهران در حال حاضر بیش از حد فربه شلده اسلت، حدود 
70 هلزار پرسلنل رسلمی به هملراه بیلش از 50 هزار پرسلنل خدمات برون سلپاری 
شلده، هزینه و کندی زیادی را به پیکره مدیریت شلهری تحمیل کرده اند که بایسلت 
چابلک سلازی صلورت گیلرد و در بخش هایلی هم آغاز شلده اسلت.وی ادامله داد: به 
تعدیل از پایین اعتقاد ندارم چون نتایج کمتر و هزینه های بیشلتری دارد، اگر تعدیل 
از بالا صورت گیرد هم در سلازوکار تصمیم گیری و سلرعت فرایند انجام امور تسلهیل 
ملی شلود هم مقاوملت بدنه وعلوارض اجتماعی کمتر بله همراه نتایج ململوس تری 
دارد، بنابرایلن راهبرد اصلی در چابک سلازی مدیریت شلهری بایلد در 2 محور تعدیل 
از بالا و اسلتفاده از پرسلنل شلهرداری برای توسلعه خدمات و انجام فعالیت های برون 

سپاری شلده تمرکز یابد.
* یکی از اقدامات مقابله با تخلفات سامانه شفاف سازی بود

رئیس شلورای شلهر تهران درباره اقدامات صورت گرفته برای مقابله با تخلفات در 
شلهرداری تهران )صدور پروانه سلاخت، تعریف پروژه های پیمانکاری و تراکم فروشی( 
گفت: سلامانه شلفاف سازی که در گام نخسلت قراردادهای بالاتر از یک میلیارد تومان 
و در ادامله همله قراردادهلای شلهرداری را شلامل خواهد شلد یکی از اقداملات صورت 
گرفتله بلود.وی افلزود: گام دوم ممنلوع کلردن برج باغ هلا و هولگرام و محلدود کردن 
روش و اختیلارات شلورای معملاری در واگذاری تراکم مازاد بود که توسلط دکتر نجفی 
شلهردار پیشلین تهران انجام شلد و به نظر می رسلد در اصلاح روند منفی در توسلعه 

شلهر موثر بوده است.
* نگران نقض حقوق عمومی به نفع بخش خصوصی باشیم 

هاشلمی در پاسلخ به این پرسش که تجربه نشلان می دهد تعارض میان شهرداری 
و شلهروندان بیشلتر بله نفع شلهرداری حلل و فصل ملی شلود آیلا در دوره جدید در 
نگلرش مدیریلت شلهری تغییلری بوجلود آمده اسلت، گفلت: بلا این قضلاوت موافق 
نیسلتم، بطلور کلی مدیریت شلهری بله دلیل اینکه ماهیلت عموملی دارد و کارکنان 
و مدیلران ذینفع در منافع نیسلتند معملولا در مواردی که حقوق شلهرداری با حقوق 
شلهروندان در تعلارض قلرار ملی گیرد بدلیل پیگیری از سلوی ذینفلع معمولا حقوق 
عمومی و شلهرداری تحت الشلعاع حقلوق خصوصی قرار می گیرد، وضعیلت واگذاری 
تراکلم از جملله ایلن حلوزه هاسلت.وی ادامله داد: بیشلتر از آنکه نگلران نقض حقوق 
خصوصلی شلهروندان به وسلیله شلهرداری باشلیم باید نگلران نقض حقلوق عمومی 
شلهروندان به نفع بخش خصوصی با تایید شلهرداری باشلیم و برای جلوگیری از این 
املر کله مصادیقلی چلون از بین رفتلن باغ ها، فضای سلبز، تضییلع معابلر و واگذاری 
تراکلم بیلش از ظرفیلت پهنله دارد فرایندی طراحی کنیم که شلورای پنجلم در این 

حلوزه ورود کرده اسلت.
* شهرداری به تخلفات ماموران رسیدگی می کند 

رئیس شلورای شلهر تهران در پاسلخ به پرسشلی درباره اینکه شلهرداری بیش از 

آنکله در پی خدمات شلهری باشلد به دنبلال حکمرانی خوب اسلت، گفت: حکمرانی 
خلوب، بله معنلای خدمت رسلانی خلوب و تامین رضایت شلهروندان اسلت، تفسلیر 
اینگونله مفاهیلم کله هویلت مدرنی دارنلد نباید در قالب سلنتی و فرهنلگ قدیم که 
حکومتهلا را براسلاس فلسلفه تمرکز قلدرت و اعملال آن از بالا به پایین تبییلن کرده، 
انجلام داد بلکله بایلد در قالب مفاهیم پایه ای چون مردم سلالاری و حقوق شلهروندی 
تفسلیر کلرد کله در آن حکوملت نماینلده ملردم و وظیفه اصللی آن خدمت رسلانی 
و تامیلن رضایلت عمومی اسلت، تبیین شلود. هاشلمی افلزود: در حلوزه برخوردهای 
نامناسلب برخی ماموران نیز نظارت و کنترل مناسلبی اعمال شلده اسلت و با تخلفات 
به شلکل جدی برخورد شلده اسلت و حتی موردی که یک مامور شلهربان با نوجوان 
دستفروشلی برخورد فیزیکی کرده بود با پیگیری رسلانه ها و اقدام سلازمان بازرسلی 

شلهرداری تهلران بلافاصلله مامور خاطی علزل و بلا آن برخورد قانونی انجام شلد.
* در حمل و نقل درون شهری سایر دستگاه ها همراهی نکردند

هاشلمی دربلاره برنامله هلای شلورای شلهر بلرای کاهلش هزینله هلای زندگلی 
شلهروندان و کلم شلدن هزینه هلای حمل و نقل درون شلهری، گفت: شلورای پنجم 
برنامه جامعی برای سلاماندهی حمل ونقل شلهر تهران و تقویت حمل و نقل عمومی 
دارد، اما متاسلفانه تاکنون شلاهد همراهی کامل و انجام وظایفی که در قانون به عهده 
دوللت و سلایر دسلتگاه هلا جهت تامین تجهیلزات و منابلع لازم توسلعه حمل ونقل 
عموملی گذاشلته شلده نبودیلم و یارانه پیش بینی شلده در بودجه بلرای حمل ونقل 
عموملی به مدیریت شلهری پرداخت نشلده اسلت.رئیس شلورای شلهر تهلران اظهار 
داشلت: البته مدیریت شلهری نیز می توانسلت بیش از این به مترو و سیسلتم حمل 
ونقلل عموملی توجه کند اما پیگیری های مطلوب صورت نگرفته و به نتیجه نرسلیده 
اسلت کله امیدواریلم تقویت شلود اما هلم اکنون هلم یارانه قابلل توجهی یعنی بیش 
از 50 درصلد هزینله های حمل ونقل عمومی از سلوی شلهرداری پرداخت می شلود.

* تغییرات در شهرداری ناخواسته است
هاشلمی درباره انتخاب 4 شلهردار و سرپرسلت در طول یکسلال و ناخرسندی اش 
از عملکرد شلورای شلهر ، گفت: عمده ظهور و بروز عملکرد شلورای شلهر در کارنامه 
شلهرداری بایلد صورت گیلرد و به دلیل اینکه تغییرات مدیریتی زیادی در طول سلال 
نخسلت رخ داد و عموما ناخواسلته و خارج از کنترل و اختیارات شلورا بود، شلهرداری 
نتوانسلته اسلت با عملکرد مطللوب رضایت شلهروندان را برآورده کنلد، همه تلاش ما 

ایلن اسلت که ایلن نقیصه ها جبران شلود.
* پاسخگویی به مطالبات مردم افق مدیریت شهری است

رییس شلورای شلهر تهران با بیان اینکه چشلم انداز مدیریت شهری باید در جهت 
پاسلخگویی به مطالبات عمومی باشد، افزود: اولویت شلهروندان تهرانی در حال حاضر 
و بنابلر نظرسلنجی هلای علمی، حل معضلات اصلی شلهر بخصلوص آلودگلی هوا و 
ترافیلک اسلت کله باید با توسلعه حمل ونقل عموملی بهبود یابلد، همچنین کاهش 
آسلیب پذیری در برابر سلوانح طبیعی مانند زلزله از طریق نوسازی بافت های فرسوده 
و سلاماندهی آسلیب های اجتماعی از دیگر اولویت های مردم تهران اسلت که طبیعتا 

برنامله سلوم باید در جهت تحقق این مطالبلات حرکت کند.

محسن هاشمی :
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نیم نگاه

نامحـرمانه
سلطان قیر اعدام شد 

حکم اعدام »حمیدرضا باقری درمنی« معروف به »سلطان قیر« که با تشکیل باند کلاهبرداری، 
به اقدامات مجرمانه دست زده بود، بامداد شنبه اجرایی شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران، پرونده باقری درمنی و مرتبطین وی که مشتمل بر 156 جلد و 
بیش از 25 هزار برگ می باشد، با شکایت شرکت پالایش نفت جی، بانک ملی، بانک گردشگری، 
صرافی اقتصاد نوین و سامان مجد در دادسرای عمومی و انقلاب تهران رسیدگی شد.محکوم علیه 
باقری درمنی در سالیان متمادی با تشکیل باند، به اقدامات مجرمانه ای دست زده است و با اعمال 
متقلبانه، جعل، تبانی، پرداخت رشوه به کارکنان چند دستگاه و تشکیل شرکت های صوری و 
کاغذی متعدد از جمله شرکت قائم کوثر، شرکت محمد بازرگانی شایان، شرکت پرشین به گستر، 
شرکت شکوه آبیده و شرکت آریا برج هرم از شکات فوق، یک هزار و هفتاد و هشت میلیارد 
تومان کلاهبرداری کرده است.. بازپرس دادسرای تهران پس از تحقیقات مفصل، جمع آوری 
اسناد و مدارک مثبته جرم در خصوص باقری درمنی به عنوان سرشبکه و سایر اعضاء باند و 
شبکه به استناد ماده 4 قانون تشدید مجازات مرتکبین ارتشاء، اختلاس و کلاهبرداری و به عنوان 
مفسد فی الارض نظر به جلب دادرسی و معاون دادستان و سرپرست دادسرای اقتصادی با صدور 
کیفرخواست پرونده را به دادگاه انقلاب اسلامی تهران ارسال کرد.شعبه 15 دادگاه انقلاب اسلامی 
تهران با دقت در 9 جلسه چند ساعته و با حضور متهم، وکلا، و نماینده دادستان رسیدگی و پس 
از ختم رسیدگی طبق قانون، آقای حمیدرضا باقری درمنی را به عنوان مفسد فی الارض به اعدام 

و رد مال محکوم کرد.

کرباسچی: سر آقازاده ها را باید برید!
غلامحسین کرباسچی دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی، با بیانی طنزآمیز درباره ی بکارگیری 
آقازاده ها در پست های دولتی گفت: به نظرم سر آقازاده ها را باید لب باغچه گذاشت و برید؛ 
مثل کاری که حضرت ابراهیم می خواست بکند! آقای کرباسچی گفت: »من که خودم آقازاده 
ندارم و سه دختر دارم که در حد شما هم فعال نیستند و خانه دارند، ولی نمی شود بیش از حد 
حساسیت ها را برانگیخت، هر کسی را آقازاده نامید و از حق برخورداری از روال عادی کار و 
زندگی محروم کرد. بالاخره اگر بخواهیم مطلق نگاه کنیم هرکسی پدری دارد که او را آقا می داند 
و خودش را آقازاده. البته اگر کسی با رانت سمتی بگیرد، مثلا پسر وزیری باشد که پدرش آن را 
بر سر فلان پست بگذارد، این خلاف است؛ یا مثلا بخواهد به وزیر یا شهردار باج دهد خلاف است، 
یا اگر نماینده ای در قبال رأی به وزیر یا مطلبی متوقع انتصاب فرزند، همشهری، هم محلی باشد، 
خلاف است«. وی در پاسخ به این سوال که با توجه به حساسیت هایی که از طرف افکار عمومی 
نسبت به پست های مدیریتی آقازاده ها ایجاد شده است برخی معتقدند بهتر است که آقازاده ها 
حتی در صورت لیاقت برای چند سالی از این گونه فعالیت ها بپرهیزند، گفت: نه! من معتقدم اگر 
کسی لیاقت دارد و می تواند گرهی از کار های اجرائی و مدیریتی را بگشاید نباید از جوسازی ها 

نگران بود. اگر کاری واقعا درست و قابل دفاع است باید ایستاد و دفاع کرد. 

توقف جلسات شورای وحدت اصولگرایان
 حمیدرضا ترقی یکی از مدیران آستان قدس به صورت تلویحی توقف نشست های شورای 
وحدت با حضور نمایندگان 24 حزب جریان اصولگرا را تأیید کرده است. وی درباره ادامه برگزاری 
جلسات مجموعه 24 تشکل اصولگرا با محوریت آقای رئیسی ادامه داد: این ماه را نشنیدم آن جلسات 
را برگزار کرده باشند ولی پیش از این طبق روال معمول جلسات برگزار می شد.عضو شورای مرکزی 
حزب موتلفه درباره دلیل توقف جلسات مجموعه 24 تشکلی گفت: هنوز زود است که درباره علت 
عدم برگزاری جلسه در این ماه چنین تفسیری بیان شود چون زیاد از حد دیر نشده که بگوییم ایشان 
از گذاشتن جلسه امتناع یا صرف نظر کرده است.ترقی تأکید کرد: ما هم شایعاتی درباره ریاست آقای 
رئیسی بر قوه قضائیه شنیدیم اما هنوز خبری که شایعه برای ما تبدیل به یقین شود هنوز نشنیدیم. 

من با خود ایشان هم صحبتی نکردم و جلسه ای هم در این رابطه نداشتیم.

مجلسی ها از نماینده سراوان شکایت کردند
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی گفت: به  دنبال شکایت تعدادی از 
نمایندگان مجلس، پرونده محمدباسط درازهی، نماینده سراوان به هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان 
ارجاع شد.به گزارش فارس؛ حجت الاسلام نصرالله پژمانفر نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس 
شورای اسلامی در صفحه اینستاگرامی خود از پیگیری شکایت از نماینده سراوان خبر داد.وی 
نوشت: »به  دنبال شکایت تعدادی از نمایندگان مجلس، پرونده محمدباسط درازهی، نماینده 
سراوان به هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان ارجاع شد. رفتار ناشایست نماینده سراوان با کارمند 
وظیفه شناس گمرک، سبب تضعیف جایگاه نمایندگی مردم در مجلس شورای اسلامی شد. 

موضوع برخورد ناشایست نماینده سراوان را تا تعیین تکلیف نهایی، پیگیری می کنم«.

همه کسانی که موافق فیلتر تلگرام بودند تلگرام دارند 
محمد کاظمی عضو ناظر مجلس در کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه در اظهاراتی قابل توجه 
اعلام کرد: کمتر از یک درصد کاربرانی که قبل از فیلترینگ تلگرام در آن حضور داشتند، اکنون 
دیگر از آن استفاده نمی کنند؛ همه کسانی که موافق فیلتر تلگرام بودند از جمله نمایندگان اصولگرا 
اکنون همه تلگرام دارند و ما با آنها در این فضا در تماس هستیم. همه کسانی که موافق فیلتر 
تلگرام بودند از جمله نمایندگان اصولگرا همه تلگرام دارند و ما با آنها در این فضا در تماس هستیم

سَر سودجویان در آخور دام ها! کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تشریح کرد

آخرین وضعیت درمانی آیت الله مومن
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم آخرین وضعیت درمانی آیت الله 

مومن و اقدامات انجام شده توسط تیم پزشکی را تشریح کرد.
محمود پرهام در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به وضعیت درمانی 
آیت الله مومن که در یکی از بیمارستان های قم بستری است گفت: ایشان 
با علائم کاهش سطح هوشیاری و همچنین اختلالات حرکتی بدن به 
بیمارستان منتقل شدند.وی بیان کرد: بلافاصله اقدامات اولیه پزشکی انجام 
و سی تی اسکن مغز نیز برای ایشان انجام شد که در سی تی اسکن، 
خونریزی مشاهده شد.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: 
سریعا مشاوره جراحی اعصاب، مشاوره داخلی مغز و اعصاب و مشاوره 
بیهوشی انجام و تیم پزشکی آماده اقدامات بعدی شدند.دکتر پرهام گفت: به 
منظور رفع مشکل تنفسی نیز لوله تنفس برای ایشان تعبیه و در حال حاضر 
در آی سی یو بستری هستند.وی تاکید کرد: تمام اقدامات مورد نیاز برای 
بهبود حال آیت الله مومن در حال انجام است اما نیازمند دعای خیر مردم 

هستیم که امیدواریم هر چه سریعتر شاهد بهبود وضعیت ایشان باشیم.
* تیمی از پزشکان مجرب در حال درمان آیت الله مومن هستند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  نیز گفت: روند درمانی آیت الله مومن 
نماینده مردم قم در مجلس خبرگان رهبری توسط تیمی از پزشکان مجرب 
در حال انجام است و امیدواریم با دعای خیر مردم شاهد بهبود حال ایشان 
باشیم.ابوالفضل ایرانی خواه افزود: آیت الله مومن  جمعه شب گذشته در 
یکی از بیمارستان های قم بستری و از همان دقایق اولیه روند درمانی 
توسط تیمی از پزشکان مجرب آغاز شد.وی بیان داشت: تمامی اقدام های 
درمانی در حال اجراست و دکتر قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی نیز پیگیر وضعیت ایشان هستند که گزارش مسائل درمانی 
به شخص وزیر گزارش می شود.وی ابراز داشت: پزشکان و کادر درمانی 
بیمارستان از هیچ تلاشی برای خدمت رسانی به آیت الله مومن و اجرای 
روند درمانی ایشان دریغ نکرده و تمامی اقدام های درمانی مورد نیاز را 

انجام می دهند.
* عیادت معاون وزیر بهداشت از آیت الله مؤمن 

معاون درمان وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی با حضور در قم در 
جریان روند درمانی آیت الله مؤمن قرار گرفت. قاسم جان بابایی ظهر دیروز 
در سفر به شهر قم از نزدیک در جریان روند درمانی آیت الله مؤمن قرار 
گرفت.وی ضمن ابلاغ سلام وزیر بهداشت به خانواده آیت الله مؤمن گفت: 

تیم پزشکی متخصص در حال انجام اقدامات درمانی لازم هستند.
آیت الله مومن عضو مجلس خبرگان رهبری و عضو فقهای شورای 

نگهبان و عضو شورای عالی قضایی، است.

خبــر

شرکت آب و فاضلاب استان قم از میان 
شرکت های آبفای شهری و روستایی موفق 
به کسب عنوان برتر در زمینه رشد پژوهش 

و فناوری شد.
دبیر کمیته تحقیقات شرکت آب و 
فاضلاب استان قم در خصوص این موفقیت 
گفت: مبنای این ارزیابی و انتخاب بر اساس 
فعالیت های حوزه تحقیقات و فناوری و در 
11 شاخص اصلی بوده است.عبدالهادی 
مطهری وضعیت اعتبارات و هزینه کرد، 
مقالات علمی چاپ شده در مجلات معتبر 
و ارائه شده در کنفرانس ها و سمینارهای 
پایان نامه های  از  حمایت  علمی،  معتبر 
تحصیلات تکمیلی، حمایت از چاپ کتب 
مصوب کمیته تحقیقات، حمایت علمی 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور و 
برگزاری کنفرانس ها، سمینارها و کارگاه 
های آموزشی را از جمله این شاخص ها 

ذکر کرد.وی تفاهم نامه های مبادله شده 
با دانشگاه ها و مراکز علمی- تحقیقاتی و 
شرکت های دانش بنیان، وضعیت پیشرفت 
پروژه های تحقیقاتی مصوب دفتر تحقیقات 
آبفای کشور و سایر پروژه های تحقیقاتی 
به کارگیری زیرساخت ها در حوزه پژوهش، 
حضور فعال در جشنواره ها و نمایشگاه های 
پژوهش و فناوری و تعامل سازنده با دفتر 
دیگر  از  را  مهندسی  شرکت  تحقیقات 
فعالیت های ارزشمند شرکت آب و فاضلاب 

برشمرد.وی اظهار داشت: بر اساس ارزیابی 
فاضلاب  و  آب  شرکت  شاخص ها  این 
استان قم توانست به عنوان »شرکت برتر 
در زمینه رشد پژوهش و فناوری« دست 
یابد و از سوی مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور مورد تقدیر قرار بگیرد.

راستا در مراسمی  افزود: در همین  وی 
که با حضور دکتر قادری فر معاون علمی 
مهندس  جمهوری،  ریاست  فناوری  و 
مهاجری معاون تحقیقات و منابع انسانی 

وزارت نیرو و مهندس جانباز مدیرعامل 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
برگزار شد از دکتر صادق پور مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان قم تقدیر 
شد.یادآور می شود در لوح تقدیری که از 
سوی مدیرعامل آب و فاضلاب کشور به 
شرکت آب و فاضلاب تقدیر شده، آمده 
و  ورزان  اندیشه  متفکران،  تلاش  است: 
پژوهشگران در راستای دستیابی به قله های 
رفیع علم و فناوری نشانگر عزم و همت 
والای فرهیختگان صنعت آب و فاضلاب و 

شایسته تقدیر است.
حمیدرضا جانباز در ادامه این لوح تقدیر 
ضمن تبریک به آبفای قم به سبب کسب 
عنوان »شرکت برتر در زمینه رشد پژوهش 
و فناوری« از درگاه خداوند متعال دوام و 
توفیقات روزافزون این مجموعه را مسئلت 

کرده است.

در بین شرکت های آب و فاضلاب سراسر کشور؛

آبفای قم رتبه برتر در رشد پژوهش و فناوری را کسب کرد

حدود 4 دهه قبل کشور همسایه ما، افغانستان، دچار ناآرامی هایی شد که نهایتاً منجر به سقوط سردار داوود 
خان ریس جمهور  سابق شد و متعاقبا کمونیست های وابسته به اتحاد جماهیرشوروی )سابق( زمام امور را درکشور 

افغانستان به دست گرفتند. 
با توجه به بافت اسلامی و اعتقادات عمیق ملت افغانستان، حرکت یکپارچه ای برعلیه حزب حاکم کمونیست شکل 
گرفت که اتحاد جماهیر شوروی به منظور حمایت از حاکمان کمونیست و حفظ منافع خود در افغانستان به آن کشور  
لشکرکشی کرد. شدت ناآرامی ها به جنگ داخلی منجر شد و هزاران تن از مردم افغانستان مجبور به ترک کشور و 
مهاجرت به کشورهای همسایه شدند که در این میان جمهوری تازه تأسیس اسلامی ایران با توجه به اهداف اسلامی 

و بشر دوستانه پذیرای خیل عظیم مهاجران افغان شد. 
با گذشت بیش از 4 دهه از آغاز ناآرامی هایی که منجر به سقوط سردار داوود خان ریس جمهور سابق افغانستان 
شد؛ شمار زیادی از مهاجران افغانی که به کشور ماایران مهاجرت و درشهرهای مختلف از جمله استان قم سکنی 
گزیده بودند. اکنون با هموطنان ما در فضایی صمیمی زندگی و اشتغال کار دارند فرزندان این مهاجران، امروزه مردان 
و زنانی در آستانه میان سالی هستند که از بدو ورود به کشورما به تحصیل و یا کار در مراکز مختلف مشغول شدند 
و خود را جزئی ازهموطنان ایرانی می دانند. اما علیرغم سپری شدن سال های طولانی از حضور آنها در کشورما این 

افراد هنوز درایران اوراق اقامتی معتبر ندارند.
اتباع افغان که به سخت کوشی و قناعت شهرت دارند. با کار و تلاش خستگی ناپذیر خود طی این سال ها اندوخته 
ای تدارک دیده و اکثر آنها با راه اندازی واحدهای تولیدی و خدماتی برای شماری از اتباع هموطن خود و همچنین 
هموطنان ایرانی اشتغال زایی کرده اند. از جمله این اتباع افغانی که با کار و تلاش خستگی ناپذیر واحد تولیدی و پخش 

کفش زرنگار را درشهر قم، کوچه عالیباف دایر و راه اندازی کرده اند: برادر ان سیداحمدوسیدعادل امینی هستند .

من در دانشگاه  شهید رجایی تهران تحصیل کردم که چون موفق به اشتغال در حرفه ی مرتبط با 
رشته ی تحصیلی خود نشدم دربخش خصوصی به عرصه ی تولیدی و کارآفرینی روی آوردم

* راه اندازی اولین واحد تولیدی کلاه ایمنی درایران
سید احمدامینی در مصاحبه با خبرنگارما گفت:متولد 1۳55 هستم  ،درسال 1۳6۰ همراه والدین خود به ایران 
مهاجرت کردیم و پدرمن با سرمایه ای که در اختیار داشت اقدام به تاسیس کارخانه تولید مبل و جالباسی نمود 
وتاسال 1۳۷۰ به این حرفه مشغول بود . در سال1۳۷۰  اولین واحد تولیدی کلاه ایمنی  را در کشور،در استان قم 
راه اندازی کرد که با توجه به کیفیت بالای این محصول ، در سال های بعدموفق به دریافت علامت استاندارداجباری 
شد. سید احمد امینی با بیان اینکه پس از چند سال به دلیل واردات بی رویه کلاه ایمنی از کشور چین؛ کارخانه 
تولیدی پدر دچار رکود شدید شد افزود: نهایتاً آن کارخانه که زمانی 9۰ پرسنل داشت، ناگزیر از تعطیلی خط تولید 

کلاه ایمنی شد.

* اشتغالزایی برای 25 نفر با ایجاد کارخانه و فروشگاه کفش
وی در ادامه اظهار کرد: در سال 88 کارخانه تولید کفش را به اتفاق برادرم درکوچه عالیباف احداث و راه اندازی 
کردیم که مساحت آن ۳5۰ متر مربع بوده و دو انبار 5۰۰ متری نیز در مکانی دیگر در اختیار داریم که به صورت 
سوله طراحی شده در عین حال سه فروشگاه فروش وپخش انواع محصولات کفش و غیره... نیز دایر کرده ایم که در 
مجموع برای 25 نفر فرصت شغلی مستقیم ایجاد نموده و برای بیش از این تعداد نیز به صورت غیر مستقیم کارآفرینی 
کرده ایم.سیداحمد امینی که از معدود اتباع افغانستانی با تحصیلات دانشگاهی و دارای مدرک لیسانس متالورژی 
است افزود: من در دانشگاه  شهید رجایی تهران تحصیل کردم که چون موفق به اشتغال در حرفه ی مرتبط با رشته 

ی تحصیلی خود نشدم دربخش خصوصی به عرصه ی تولیدی و کارآفرینی روی آوردم.

در سال 88 کارخانه تولید کفش را به اتفاق برادرم درکوچه عالیباف احداث و راه اندازی کردیم که 
مساحت آن 350 متر مربع بوده و دو انبار 500 متری نیز در مکانی دیگر در اختیار داریم که به صورت 
سوله طراحی شده در عین حال سه فروشگاه فروش وپخش انواع محصولات کفش و غیره... نیز دایر 

کرده ایم که در مجموع برای 25 نفر فرصت شغلی مستقیم ایجاد نموده و برای بیش از این تعداد نیز به 
صورت غیر مستقیم کارآفرینی کرده ایم

وی همچنین در خصوص دستگاه ها و وسایل تولیدی کارخانه تولیدی کفش زرنگار توضیحاتی داد و افزود: از 
آنجایی که طبق قوانین جمهوری اسلامی ایران اتباع خارجی حق ثبت اموال منقول و غیرمنقول رابه نام خود  ندارند ؛ 

ناچاراً قولنامه وسند رسمی معاملات مجموعه هایی که نام بردم، به نام دوستان ایرانی ما ثبت رسمی کرده ام.

* دغدغه اصلی اتباع افغانی نداشتن پاسپورت است 
وی با بیان اینکه دغدغه اصلی اتباع افغانی نداشتن پاسپورت است؛ افزود: مشکلات دیگر همچون عدم 
امکان ثبت اموال و دریافت گواهینامه رانندگی و پروانه کسب، از همان مشکلات اصلی نداشتن پاسپورت 

نشأت می گیرد.

بخشی از محصولات تولیدی کارخانه کفش زرنگار با رضایت
 مصرف کنندگان داخل ایران به کشور عراق و افغانستان صادر می شود

سید احمد امینی ادامه داد: با توجه به مشکل یاد شده؛ چند سال قبل یک قطعه زمین به مساحت ۳4۳ مترمربع 
، دو قطعه زمین هرکدام به مساحت 5۰۰ متر مربع و یک باب خانه ویلایی به مساحت18۰ مترمربع در خیابان 
45متری صدوق )زنبیل آباد( را به نام یکی از دوستان که در همسایگی ما سکونت و به حرفه ی معاملات ملک اشتغال 
دارد؛ ثبت رسمی کرده ام که مدتی بعد این دوست ما با همسر خود دچار اختلافات خانوادگی شده و همسر وی با 

اجرای مهریه خود؛ زمین ۳4۳ متری متعلق به من را به عنوان مهریه خود توقیف وآن را به نام خود سند زده است.

از آنجایی که طبق قوانین جمهوری اسلامی ایران اتباع خارجی
 حق ثبت اموال منقول و غیرمنقول رابه نام خود  ندارند ؛ ناچاراً قولنامه وسند رسمی معاملات مجموعه 

های تولیدی خود را به نام دوستان ایرانی ما ثبت رسمی کرده ام

وی افزود: البته این کار و مزایده ای که برگزار شد بدون حضور ما بوده است درعین حال ما با طرح شکایت در 
مراجع قضایی و واریز ۷۰ میلیون تومان هزینه اولیه دادرسی؛ حکم توقف عملیات ثبتی برای املاک دیگر )دو قطعه 
زمین و خانه ویلایی( را دریافت کردیم اما پرونده ما در خصوص زمین ۳4۳ متری در دست رسیدگی قرار دارد و 
دوست ما که املاک مزبور را به وی انتقال داده بودیم، نیزدر دادگاه اظهارات و مالکیت ما بر املاک را تأیید کرد که 

امیدواریم دادگاه  محترم با عنایت به مدارک و شهادت ارایه شده، حق قانونی و شرعی ما را استیفا نماید.

محصولات تولیدی کارخانه کفش زرنگار تحت مدیریت برادران امینی شامل انواع دمپایی و صندل 
زنانه و مردانه در 20 مدل متنوع برای رنج های مختلف سنی از کودک تا بزرگسال است

سید احمد امینی با بیان اینکه من و بسیاری از اتباع افغانی با کار و تلاش فراوان طی سال های طولانی موفق به 
جمع آوری سرمایه شده ایم، از مسوولان ذیربط تقاضا کرد مشکلات اقامتی و حقوقی اتباع افغانی را مرتفع ساخته و 
حداقل تبصره ای مدون نمایند تا افرادی مانند من بتوانند در مواقع لزوم مالکیت خود را براموالی که ناچاراً انتقال داده 
اند اثبات نمایند و فرضا در قولنامه نام انتقال دهنده یا فروشنده قید و تصریح شود که ملک یا هر مال دیگری به عنوان 

امانت در اختیار دیگری قرار گرفته و یا به او انتقال یافته است.

* محصولات تولیدی کارخانه کفش زرنگار صادارتی است
وی در همین زمینه از علاقه مندی  خود به کشور و مردم ایران گفت با توجه به اینکه در ایران زندگی و تحصیل 
کرده و به فعالیت تولیدی اشتغال دارم،  وبا توجه به اشتراکات زبانی، مذهبی، فرهنگی دو ملت ایران و افغانستان، این 
تعلق خاطرمن را به ایران و مردم مهمان نواز آن افزون تر ساخته است که جا دارد از مهمان نوازی دولت و ملت دوست 

و برادر ایران صمیمانه، تشکر و قدردانی کنم.
سید احمد امینی  تصریح کرد :محصولات تولیدی کارخانه کفش زرنگار تحت مدیریت برادران امینی شامل انواع 

دمپایی و صندل زنانه و مردانه در 2۰ مدل متنوع برای رنج های مختلف سنی از کودک تا بزرگسال است.
وی خاطر نشان کرد :کیفیت محصولات تولیدی این مجموعه با رضایت مصرف کنندگان مواجه شده و بنابرگفته 

مدیران کارخانه کفش زرنگار بخشی از محصولات تولیدی به کشور عراق و افغانستان صادر می شود.

از مسوولان ذیربط تقاضا دارم مشکلات اقامتی و حقوقی اتباع افغانی را مرتفع ساخته و حداقل تبصره 
ای مدون نمایند تا افرادی مانند من بتوانند در مواقع لزوم مالکیت خود را براموالی که ناچاراً انتقال داده 
اند اثبات نمایند و فرضا در قولنامه نام انتقال دهنده یا فروشنده قید و تصریح شود که ملک یا هر مال 

دیگری به عنوان امانت در اختیار دیگری قرار گرفته و یا به او انتقال یافته است

در گفت و گو با مدیران کارخانه تولید کفش زرنگار مطرح شد

مسوولان مشکلات اقامتی و حقوقی اتباع افغانی را مرتفع کنند

مدیرکل امور زندان های قم با اشاره به امکان تحصیل زندانیان 
استان گفت: با تدابیر اندیشیده شده امکان ادامه تحصیل زندانی های 

استان قم در تمامی مقاطع تحصیلی و دانشگاه فراهم شده است. 
حجت الاسلام  والمسلمین علی تهامی ظهر دیروز در دیدار با 
آیت الله علوی گرگانی که در دفتر این مرجع تقلید برگزار شد، اظهار 
داشت: مراسم گل ریزان زندانیان به صورت مستمر در سطح مراکز 

موجود در قم برگزار می شود.

وی با اشاره مسئله فرهنگ سازی و تربیت در سطح زندان های 
استان افزود: برای بهبود وضعیت زندانیان استان باید مسئله استفاده 

از روحانیت و مبلغین بیشتر موردتوجه قرار بگیرد.
مدیرکل امور زندان های استان قم عنوان کرد: برای امر مهم 
تربیت و فرهنگ سازی در سطح زندانیان استان برنامه های مهمی 
چون برگزاری نماز جماعت، برگزاری برنامه های مذهبی و فرهنگی، 

اقامه نماز جماعت و حضور تمام وقت مبلغان صورت می گیرد.

مدیرکل امور زندان های استان قم :

امکان ادامه تحصیل 
زندانیان قم در تمامی 

مقاطع تحصیلی 
فراهم شد 


